
رهبرمعظم انقلاب در دیدار کارکنان صنعت هسته ای کشور:

 توافق با حفظ زیر ساخت ها اشکالی ندارد
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خانه  هنر   میرا

دبیر ستاد انتخابات کشور:
مهلت قانونی برای استعفای داوطلبین 

انتخابات مجلس تمدید نمی شود

وهای سامانه یکپارچه  اعلام زمان تحویل خودر
۲۴ خرداد

معاون سازمان توسعه تجارت مطرح کرد
ظرفیت ۱۵ میلیارد دلاری تجارت میان ایران و ترکیه

نظارت جدی بانک مرکزی بر پرداخت وام ازدواج
بسته نظارتی - اعتباری تسهیل و تسریع وام ازدواج ابلاغ شد
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صفحه ؟

تیر خلاص به هامون
 محمد نصرتی  همان طور که طالبان بخشــی از واقعیت موجود در افغانستان است، 
حق آبه ایران از رود هیرمند هم بخشــی از واقعیت حق آبه ایران از افغانســتان اســت. 
توافقی که در سال ۱۳۵۱ مابین حاکمیت وقت ایران و افغانستان حاصل شد، یک توافق 
جامع و کامل نیســت زیرا در این توافق نه تنها به مسائل زیست محیطی توجهی نشده، 
بلکه کلیت آن توافق حول محور یک رودخانه که هیرمند باشــد می چرخد و با توجه به 
مشکلاتی که اخیراً در سیستان حادتر شــده و نیز تمامیت خواهی طرف افغانستانی در 

موضوع آب، بایستی در این توافق بازنگری جدی صورت بگیرد.

یادداشت

از زمان ورود نخســتین تلفن همراه بــه ایران تاکنون 
تولید گوشی داخلی، یکی از دغدغه های مسئولان در 
این حوزه بوده است؛ در این راســتا، وزیر ارتباطات به 
تازگی اعلام کرده است امســال و بر اساس برنامه یک 
میلیون گوشی اقتصادی زیر ۱۰۰ دلار تولید می شود 
و در ایــن زمینه بــا وزارت صمت درحــال همکاری 

هستیم.
 طی سال های گذشــته، بحث تولید گوشی  داخلی به 
شــکل های مختلف مطرح بود و هرچنــد وقت یکبار 
دوباره مطرح شده و مورد توجه قرار می گیرد؛ از جمله 
اینکه نیمه  دوم سال ۱۳۹۸ موضوع تولید گوشی های 
جدید ایرانی، به یکی از مباحث حوزه فناوری اطلاعات 

تبدیل شــد، آن هم تولید یک گوشــی که ایرادهای 
مدل هــای قبلــی را برطرف کــرده باشــد و بتواند با 
نســخه های خارجی رقابت کند؛ به همین دلیل، طرح 
حمایت از تولید و توســعه زیســت بوم موبایل تولید 

داخل کلید خورد.
البته برخی معتقدند تولید گوشــی همراه در شرایط 
فعلی در تــوان تولیدکنندگان داخلی نیســت و فعلا 
توانایی و دانش فنی برای فروش گوشــی وجود ندارد و 
بهتر است ابتدا لوازم جانبی تلفن همراه را تولید  کرده و 

در مراحل بعدی به تولید گوشی برسد.
اما تولید ۴۰۰ هزار گوشــی از جملــه اقداماتی بود که 
طی سال های گذشــته درباره آن اخباری اعلام شده 

بود، به گونه ای که آذری جهرمی - وزیر سابق ارتباطات 
و فناوری اطلاعات از آن به عنــوان هدف گذاری برای 
ســال ۱۳۹۹ نام برده اســت. طبق گفته وی، شرکتی 
با نام GLX پیش از این هم در زمینه گوشی فعال بود؛ 
شرکت مادیران هم برای ایجاد خط تولید و نمونه های 
اولیه گزارش داده اســت و گروهی هــم در مجموعه 
صاایران شروع به تولید گوشــی کردند، بنابراین اینها 
سه مجموعه ای هســتند که فعالانه در این زمینه کار 

می کنند.
در همین رابطــه به تازگــی عیســی زارع پور-وزیر 
ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات- اخیرا با اشــاره به 
همکاری ایــن وزارتخانه و وزارت صمــت برای تولید 

گوشی های داخلی تصریح کرده اســت: در این زمینه 
برنامه ای تدوین شده و امســال چند بازیگر جدید به 
حوزه تولید گوشــی های همراه داخل وارد می شوند و 
تولید گوشی همراه داخلی امســال جلوه دیگری پیدا 

خواهند کرد.
وی افزود: امسال بر اســاس برنامه یک میلیون گوشی 
اقتصادی زیر ۱۰۰ دلار تولید می شود و در این زمینه با 

وزارت صمت در حال همکاری هستیم.
وزیر ارتباطــات همچنین گفت که بر اســاس مصوبه 
دولت، وزارت صمت مکلف شــده روی تجهیزاتی که 
غیر از گوشی همراه، سیســتم عامل دارند از سیستم 

عامل مورد تایید وزارت ارتباطات استفاده شود.

گوشی

تولید گوشی ایرانی در راه است؟

علل ریزش قیمت خودرو

 قیمت بازار کمتر از قیمت 
کارخانه می شود؟

فراخوان مناقصه عمومي يك مرحله اي عمليات احداث مخزن زميني 500 مترمكعبي  شهرك صنعتي خرمدشت

آگهی مناقصه عمومي شماره  7/1402/ش

روابط عمومي شركت شهركهاي صنعتي استان قزوين

شناسه آگهی : 1509936

1- شركت شهركهاي صنعتي استان قزوين در نظر دارد مناقصه عمومي يك مرحله اي شماره)2002001085000007( 
تا  مناقصه  اسناد  دريافت  از  مناقصه  برگزاري  مراحل  كليه  نمايد.  برگزار  دولت  الكترونيكي  تداركات  سامانه  طريق  از  را 
آدرس به  )ستاد(  دولت  الكترونيكي  تداركات  سامانه  درگاه  طريق  از  پاكات  بازگشايي  و  گران  مناقصه  پيشنهادات   ارائه 

 www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
2-تاريخ انتشار در سامانه  دوشنبه 1402/03/22 ساعت 15 مي باشد.

3-آخرين مهلت خريد اسناد مناقصه تا ساعت 15 روز دوشنبه 1402/03/29
4- آخرين مهلت تسليم پيشنهاد قيمت تا ساعت 15 روز پنج شنبه 1402/04/08

5-آخرين مهلت تسليم ضمانت نامه )فيزيكي( به كارفرما ساعت 10 روز شنبه 1402/04/10
6-زمان بازگشايي پاكات الف و ب و ج در ساعت 11روز شنبه 1402/04/10

7-اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دريافت اطلاعات بيشتر درخصوص اسناد مناقصه و ارائه پاكت ها
شرکت شهرکهای صنعتی استان قزوين واقع در :  قزوين، بلوار امير كبير، مجتمع ادارات پونك 

www.qazviniec.ir :كد پستي : 3414945197  تلفن تماس : 33692770 – 028،سايت اينترنتي
8-مبلغ برآورد: 17.898.798.359 ريال است كه بر اساس فهارس بهاي ابنيه و تجهيزات آب و فاضلاب سال1402 محاسبه 

گرديده است.
9- مبلغ تضمين شركت در مناقصه : 900.000.000 ريال مي باشد.

10- مدت قرارداد:   7 ماه 
11-  محل اجراي پروژه : شهرک صنعتی خرمدشت  واقع در كيلومتر 25 جاده تاكستان آوج

12– شرايط شركت كنندگان : دارا بودن رتبه 5 ابنيه از سوی معاونت برنامه ريزي و نظارت راهبردی و گواهي صلاحيت ايمني 
پيمانكاري و همراه با رضايتنامه و صورتجلسه تحويل که پيمانکار رأساً با دستگاههای اجرايی ) طبق تعريف ماده 5 قانون مديريت 

خدمات کشوری ( طی مدت 10 سال گذشته منعقد نموده باشد. 
تبصره: پيمانکاران دارای سابقه همكاري با اين شركت در صورت اخذ 80 امتياز از فرم ارزيابي )پيوست اسناد مناقصه( از كارفرما 
مي توانند درمناقصه شركت نمايند، بديهي است عدم كسب امتياز مذكور به منزله عدم صلاحيت لازم مناقصه گر جهت شركت در 

مناقصه مي باشد.

شرکت شهرک های  صنعتی قزوین

شناسه آگهی : 1510150

نقل و انتقال   لنج باری به شماره 
ثبت 10692- بندرعباس

 )نوبت اول(

به استناد رونوشت سند شماره 49720 مورخ 1402/02/09 
اسناد  دفتر  سند 140211455755000007  شناسه  با 
رسمی 27 سيريک آقای محمدزرهی فرزند ابراهيم تمامی 
شش دانگ سهام خود در مالکيت لنج باری به شماره ثبت 
10692- بندرعباس را به آقای اويس نوراحمدی فرزند لال 

محمد انتقال قطعی داده است.
مراتب به استناد ماده 25 قانون دريايی ايران آگهی می گردد.

آگهی فراخوان مناقصه عمومی
 شماره 6/ شش

حمیدرضا اله ياری - شهردار پرند

موتوری  ساختمان  احداث  نظردارد،   در   1402/02/11 مورخ   02108 شماره  مجوز  استناد  به  پرند  شهرداری 
و  شرايط  واجد  پيمانکاران  به  عمومی  مناقصه  طريق  از  را   2002098283000006 شماره  به  را  پرند  شهر  شهرداری 
اسناد  دريافت  جهت  شرايط  واجد  پيمانکاران  لذا  نمايد.   واگذار  بودجه  و  برنامه  سازمان  از  ابنيه   5 رتبه  حداقل  دارای 
 فراخوان و اطلاعات بيشتر متوانند از تاريخ  1402/03/22با مراجعه به سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد(به آدرس

 www.setadiran.ir در فراخوان شرکت نمايند.
١- مبلغ اعتبار پروژه:   150/000/000/000ريال

2- سپرده شرکت در مناقصه :  7/500/000/000ريال که بايستی نقداً به حساب شماره 0109113366006 شماره شباء 
IR 280170000000109113366006 نزد بانک ملی به نام شهرداری پرند يا بصورت ضمانتنامه بانکی تسليم دبيرخانه اين 
شهرداری گردد. لازم به ذکر است چنانچه برندگان اول و دوم مناقصه حاضر به عقد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتيب به نفع 

شهرداری ضبط خواهد شد.
3-مهلت و محل دريافت اسناد مناقصه: از تاريخ انتشار آگهی تا ساعت 14:00 روز دوشنبه مورخ1402/03/29  و دريافت 

اسناد آن صرفاً از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir ميباشد.
4- مهلت و محل تسليم پيشنهادات: متقاضيان می بايست پاکت های پيشنهاد قيمت خود را که برابر شرايط مندرج در اسناد 
www.( مناقصه تنظيم شده است را حداکثر تا ساعت 11:00 روز شنبه مورخ 1402/04/10 در سامانه تدارکات الکترونيک دولت

setadiran.ir ( بارگذاری نمايند. 
تذکر: صرفا اسناد پاکتهای پيشنهاد )ب( و )ج( دارای امضای الکترونيکی مورد پذيرش است و در جلسه بازگشايی پاکتهای )ب( و 

)ج( اسناد فيزيکی )کاغذی( و اسناد فاقد امضای الکترونيکی )دارای مهر گرم( به هيچ وجه مورد پذيرش نيست
5-  مدارک لازم جهت دريافت اسناد: متقاضيان جهت دريافت اسناد ميبايست از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت 

)www.setadiran.ir( نسبت به تهيه اسناد اقدام نمايند.
6-زمان بازگشايی پيشنهادها: ساعت 12:00 روز شنبه مورخ  1402/04/10می باشد.

7- شهرداری در رد يا قبول يک يا کليه پيشنهادات مختار است
8- هزينه درج آگهی به عهده برنده مناقصه ميباشد.

چاپ اول :  1402/03/22چاپ دوم:  1402/03/29

 نوبت اول

فراخوان مناقصه عمومي يك مرحله اي عمليات احداث مخزن زميني 500 مترمكعبي  شهرك صنعتي خرمدشت

آگهی مناقصه عمومي شماره  7/1402/ش

روابط عمومي شركت شهركهاي صنعتي استان قزوين

شناسه آگهی : 1509936

1- شركت شهركهاي صنعتي استان قزوين در نظر دارد مناقصه عمومي يك مرحله اي شماره)2002001085000007( 
تا  مناقصه  اسناد  دريافت  از  مناقصه  برگزاري  مراحل  كليه  نمايد.  برگزار  دولت  الكترونيكي  تداركات  سامانه  طريق  از  را 
آدرس به  )ستاد(  دولت  الكترونيكي  تداركات  سامانه  درگاه  طريق  از  پاكات  بازگشايي  و  گران  مناقصه  پيشنهادات   ارائه 

 www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
2-تاريخ انتشار در سامانه  دوشنبه 1402/03/22 ساعت 15 مي باشد.

3-آخرين مهلت خريد اسناد مناقصه تا ساعت 15 روز دوشنبه 1402/03/29
4- آخرين مهلت تسليم پيشنهاد قيمت تا ساعت 15 روز پنج شنبه 1402/04/08

5-آخرين مهلت تسليم ضمانت نامه )فيزيكي( به كارفرما ساعت 10 روز شنبه 1402/04/10
6-زمان بازگشايي پاكات الف و ب و ج در ساعت 11روز شنبه 1402/04/10

7-اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دريافت اطلاعات بيشتر درخصوص اسناد مناقصه و ارائه پاكت ها
شرکت شهرکهای صنعتی استان قزوين واقع در :  قزوين، بلوار امير كبير، مجتمع ادارات پونك 

www.qazviniec.ir :كد پستي : 3414945197  تلفن تماس : 33692770 – 028،سايت اينترنتي
8-مبلغ برآورد: 17.898.798.359 ريال است كه بر اساس فهارس بهاي ابنيه و تجهيزات آب و فاضلاب سال1402 محاسبه 

گرديده است.
9- مبلغ تضمين شركت در مناقصه : 900.000.000 ريال مي باشد.

10- مدت قرارداد:   7 ماه 
11-  محل اجراي پروژه : شهرک صنعتی خرمدشت  واقع در كيلومتر 25 جاده تاكستان آوج

12– شرايط شركت كنندگان : دارا بودن رتبه 5 ابنيه از سوی معاونت برنامه ريزي و نظارت راهبردی و گواهي صلاحيت ايمني 
پيمانكاري و همراه با رضايتنامه و صورتجلسه تحويل که پيمانکار رأساً با دستگاههای اجرايی ) طبق تعريف ماده 5 قانون مديريت 

خدمات کشوری ( طی مدت 10 سال گذشته منعقد نموده باشد. 
تبصره: پيمانکاران دارای سابقه همكاري با اين شركت در صورت اخذ 80 امتياز از فرم ارزيابي )پيوست اسناد مناقصه( از كارفرما 
مي توانند درمناقصه شركت نمايند، بديهي است عدم كسب امتياز مذكور به منزله عدم صلاحيت لازم مناقصه گر جهت شركت در 

مناقصه مي باشد.

شرکت شهرک های  صنعتی قزوین

شناسه آگهی : 1510150

نقل و انتقال   لنج باری به شماره 
ثبت 10692- بندرعباس

 )نوبت اول(

به استناد رونوشت سند شماره 49720 مورخ 1402/02/09 
اسناد  دفتر  سند 140211455755000007  شناسه  با 
رسمی 27 سيريک آقای محمدزرهی فرزند ابراهيم تمامی 
شش دانگ سهام خود در مالکيت لنج باری به شماره ثبت 
10692- بندرعباس را به آقای اويس نوراحمدی فرزند لال 

محمد انتقال قطعی داده است.
مراتب به استناد ماده 25 قانون دريايی ايران آگهی می گردد.

آگهی فراخوان مناقصه عمومی
 شماره 6/ شش

حمیدرضا اله ياری - شهردار پرند

موتوری  ساختمان  احداث  نظردارد،   در   1402/02/11 مورخ   02108 شماره  مجوز  استناد  به  پرند  شهرداری 
و  شرايط  واجد  پيمانکاران  به  عمومی  مناقصه  طريق  از  را   2002098283000006 شماره  به  را  پرند  شهر  شهرداری 
اسناد  دريافت  جهت  شرايط  واجد  پيمانکاران  لذا  نمايد.   واگذار  بودجه  و  برنامه  سازمان  از  ابنيه   5 رتبه  حداقل  دارای 
 فراخوان و اطلاعات بيشتر متوانند از تاريخ  1402/03/22با مراجعه به سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد(به آدرس

 www.setadiran.ir در فراخوان شرکت نمايند.
١- مبلغ اعتبار پروژه:   150/000/000/000ريال

2- سپرده شرکت در مناقصه :  7/500/000/000ريال که بايستی نقداً به حساب شماره 0109113366006 شماره شباء 
IR 280170000000109113366006 نزد بانک ملی به نام شهرداری پرند يا بصورت ضمانتنامه بانکی تسليم دبيرخانه اين 
شهرداری گردد. لازم به ذکر است چنانچه برندگان اول و دوم مناقصه حاضر به عقد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتيب به نفع 

شهرداری ضبط خواهد شد.
3-مهلت و محل دريافت اسناد مناقصه: از تاريخ انتشار آگهی تا ساعت 14:00 روز دوشنبه مورخ1402/03/29  و دريافت 

اسناد آن صرفاً از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir ميباشد.
4- مهلت و محل تسليم پيشنهادات: متقاضيان می بايست پاکت های پيشنهاد قيمت خود را که برابر شرايط مندرج در اسناد 
www.( مناقصه تنظيم شده است را حداکثر تا ساعت 11:00 روز شنبه مورخ 1402/04/10 در سامانه تدارکات الکترونيک دولت

setadiran.ir ( بارگذاری نمايند. 
تذکر: صرفا اسناد پاکتهای پيشنهاد )ب( و )ج( دارای امضای الکترونيکی مورد پذيرش است و در جلسه بازگشايی پاکتهای )ب( و 

)ج( اسناد فيزيکی )کاغذی( و اسناد فاقد امضای الکترونيکی )دارای مهر گرم( به هيچ وجه مورد پذيرش نيست
5-  مدارک لازم جهت دريافت اسناد: متقاضيان جهت دريافت اسناد ميبايست از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت 

)www.setadiran.ir( نسبت به تهيه اسناد اقدام نمايند.
6-زمان بازگشايی پيشنهادها: ساعت 12:00 روز شنبه مورخ  1402/04/10می باشد.

7- شهرداری در رد يا قبول يک يا کليه پيشنهادات مختار است
8- هزينه درج آگهی به عهده برنده مناقصه ميباشد.

چاپ اول :  1402/03/22چاپ دوم:  1402/03/29

 نوبت اول



رییس سازمان انرژی اتمی:

دستاوردهای هسته ای در شرایط سنگین تهدید و تحریم  به دست آمده است

رهبرمعظم انقلاب در دیدار کارکنان صنعت هسته ای کشور:

 توافق با حفظ زیر ساخت ها اشکالی ندارد

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rدوشنبه      22 خرداد 1402    شماره 1339

از سوی عضو هیئت رئیسه مجلس
 نامه معرفی وزیر پیشنهادی صمت اعلام 

وصول شد
عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی مجلس نامه 

معرفی وزیر پیشنهادی صنعت، معدن و تجارت را اعلام وصول کرد.
احمد نادری عضو هیئت رئیسه مجلس در جلسه علنی مجلس شورای 
اســلامی، نامه رئیس جمهور برای معرفی عباس علی آبادی به عنوان 

وزیر پیشنهادی صنعت، معدن و تجارت را اعلام وصول کرد.
متن این نامه به شرح زیر است: »جناب آقای دکتر محمدباقر قالیباف

رئیس محترم مجلس شورای اسلامی؛ سلام علیکم
احتراما؛ً در اجرای اصل ۱۳۳ قانون اساســی جمهوری اســلامی ایران 
بدین وســیله جناب آقای دکتــر عباس علی آبادی وزیر پیشــنهادی 
صنعت، معــدن و تجــارت را به همراه مشــخصات، ســوابق و رئوس 
برنامه های ایشــان جهت اخذ رأی اعتماد به مجلس شــورای اسلامی 
معرفی می نمایم.دوام توفیقات جنابعالی و همــکاران محترمتان را از 

خداوند خواستارم.سید ابراهیم رئیسی- رئیس جمهور«
ط بق گفته احمد نادری، عضو هیئت رئیســه مجلس شورای اسلامی 
جلســه بررســی صلاحیت وزیر پیشــنهادی صنعت، معدن و تجارت 

یکشنبه هفته آینده )۲۸ خرداد ماه( برگزار می شود.
عباس علی آبادی )زاده ۱۳۴۱ در تهران( اســتاد دانشگاه و مدیر ارشد 
اجرایی ایرانی است. او پیشینه ریاست دانشــگاه صنعتی مالک اشتر را 

دارد و از دی ماه سال ۱۳۸۸ تاکنون مدیرعامل گروه مپنا است.
عبــاس علی آبــادی دانش آموختۀ کارشناســی و کارشناسی ارشــد 
مهندســی مکانیک با گرایش تبدیل انرژی از دانشــگاه های صنعتی 
شریف و دانشــگاه تهران و درجه دکترای مهندسی مکانیک از دانشگاه 
خواجه نصیرالدین طوســی بــا گرایش کنترل بــوده و مدرس دروس 
مختلف مهندســی مکانیک و مباحث مرتبط با موتورهای درون ســوز 

)توربین های گازی( در دانشگاه های مختلف کشور است.

از جمله پیشــینه های کاری و مدیریتــی علی آبادی نیــز می توان به 
فعالیت در جهاد ســازندگی، مشــارکت در اجرا و مدیریت پروژه های 
نیروگاهی کرخه و کارون ۳، مدیریت عاملی شرکت توسعه منابع آب و 

نیروی ایران و معاونت وزیر نیرو در امور برق و انرژی اشاره نمود.
از جمله برنامه هــای او حین تصــدی معاونت امور بــرق وزارت نیرو، 
استفاده از نیروگاه های تجدیدپذیر، واقعی کردن قیمت برق و تکمیل 

نیروگاه های نیمه تمام بود.

دبیر ستاد انتخابات کشور:
مهلت قانونی برای استعفای داوطلبین انتخابات 

مجلس تمدید نمی شود
دبیر ستاد انتخابات کشــور با اشــاره به آغاز مهلت قانونی برای اعلام 
استعفای داوطلبین مشــمول ماده ۲۹ قانون انتخابات مجلس شورای 

اسلامی، گفت: این بازه زمانی قابل تمدید نخواهد بود.
محسن اسلامی با بیان این که »طبق قانون انتخابات مجلس، بازه زمانی 
۱۹ تا ۲۵ خرداد برای اســتعفای داوطلبــان انتخابات مجلس دوازدهم 
)که در روز ۱۱ اسفند ۱۴۰۲ برگزار می شود(تعیین شده است«، اظهار 
کرد: بند الف و ب ماده ۲۹ قانون انتخابات مجلس، اشــخاص و مقاماتی 
که باید به واســطه حضور در انتخابات باید از مشاغل خود استعفا دهند 
را مشــخص کرده اســت.وی ادامه داد: قانون انتخابات، مــا را موظف 
کرده اســت که حداقل ۷ ماه قبل از ثبت نام از داوطلبین انتخابات، بازه 
زمانی استعفای مشــمولان ماده ۲۹ قانون انتخابات را اعلام کند و ستاد 
انتخابات کشــور هم این موضوع را از طریق رسانه ها اطلاع رسانی کرده 
است. بر این اساس زمان اعلام استعفا شروع شــده و این بازه زمانی هم 
قابل تمدید نیست.دبیرســتاد انتخابات کشــور خاطرنشان کرد: ما در 
ستاد انتخابات کشور برای اولین بار در طول برگزاری انتخابات ها، جلسه 
ای مشترک با شورای نگهبان و ســازمان امور استخدامی برگزار کردیم 
تا ابهام کســانی که قصد حضور در انتخابات را دارنــد را  برطرف کنیم 
زیرا برخی اشخاص نمی دانند که پســتی که دارند شامل ماده ۲۹ قانون 
انتخابات می شود یا خیر و برای استعفا دادن ابهام دارند. ما در این جلسه 
موارد مطرح شده را بررسی کرده و به اشخاص پاسخ دادیم و ابهام آن ها 
را برطرف کردیم و در ادامه هم چنین جلسه ای برگزار خواهیم کرد و اگر 

شغل همطرازی وجود داشته باشد به اطلاع اشخاص می رسانیم.
اسلامی همچنین با اشــاره به مراحل بررســی قانون جدید انتخابات 
مجلس در شــورای نگهبان، گفــت: چنانچه قانون جدیــد تصویب و 
برای اجرا ابلاغ شود، باید شــرایط پیش ثبت نام را طراحی کنیم. یکی 
از نوآوری های قانون جدید انتخابات این اســت که داوطلبین انتخابات 
قبل از ثبت نام اصلی باید پیش ثبت نام از طریق ســامانه ای که وزارت 
کشــور طراحی و معرفی می کند، انجام دهند. امیــدوارم قانون جدید 

زودتر نهایی و ابلاغ شود تا زمان را از دست ندهیم.

قالیباف در جلسه علنی مجلس:
وردین  به دولت  جداول بودجه ۱۴۰۲ اواخر فر

ابلاغ شده است

رئیس مجلس شورای اســلامی گفت: مجلس جداول بودجه ۱۴۰۲ را 
فروردین به دولت ابلاغ کرده است و کمیســیون برنامه پیگیری کند تا 
اگر مشکلی وجود دارد، رفع شــود.علی بابایی کارنامی در جلسه علنی 
مجلس شــورای اســلامی در تذکری، گفت: دولــت می گوید جداول 
بودجه ســال ۱۴۰۲ هنوز ابلاغ نشده است، مگر می شــود بعد از چهار 
ماه جداول بودجه ابلاغ نشده باشد؟وی بیان کرد: انتظار می رود رئیس 
مجلس شورای اسلامی صراحتاً اعلام کند که چه زمانی جداول بودجه 
ابلاغ شــده اســت.محمدباقر قالیباف در پاســخ به تذکر این نماینده، 
گفت: جداول بودجه ســال ۱۴۰۲ در ۲۴ یــا ۲۵ فروردین ماه به دولت 
ابلاغ شده است، انتظار می رود کمیسیون برنامه و بودجه پیگیری کند 
تا در اجرای ابلاغیه مشــکلی وجود نداشته باشــد و اگر مشکلی وجود 

دارد، رفع شود.

تریبون

رییس کمیســیون اقتصادی مجلس اظهار داشت: هر 
گونه تغییر نــرخ تثبیت مغایر با قوانین اســت بنابراین 
ما با تثبیت این نرخ مخالف هســتیم اما نمی گوییم که 
نرخ ارز افزایش پیدا کند که بــه دنبال آن افزایش، انواع 
کالا گرانتر به دســت مردم برســد بلکه می گوییم نرخ 

ارز به نحوی مدیریت شــود که به نرخ پایین میل کند.
محمدرضا پورابراهیمی درباره تصمیم دولت و مجلس 
درباره حذف ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی اظهار داشــت: 
تصمیم تثبیت نرخ ارز با ســه موضوع مغایرت دارد. اول 
اینکه این تصمیم با قانون احکام دائمی بند ب ماده ۲۰ 

مغایر بوده که باید نرخ ارز شناور باشد خلاف قانون است.  
وی با اینکه تثبیت نرخ ارز از ســوی دیگر با رویکرد سند 
تحول مردمی که دولت تنطیم کرده مغایرت دارد، ادامه 
داد: بر اساس سند تحول مردمی و در زمان ارایه گزارش 
به مردم در دوره انتخابات ریاست جمهوری مطرح شد 

و در نیمه دوم ۱۴۰۰ ابلاغ شد، مغایرت دارد. نکته دیگر 
این اســت که این تصمیم با رویکرد تجربی و براســاس 
تجربیاتی کــه از ارز ۴۲۰۰ به دســت آوردیم، مبنای 
منطقی ندارد و باید تغییــر کند و دولت هم اعلام کرده 

که نرخ ارز به صورت شناور مدیریت می کنیم.

مجلس

خریدار  رییس ســازمان انــرژی اتمی 
تعیین نسبت فناوری هســته ای با مردم را 
مهم ترین رویکرد نمایشــگاه دستاوردهای 
هســته ای عنوان و بیان کرد: دستاوردهای 
هســته ای حاصل تلاش جوانــان متعهد و 

دانشمندان سازمان انرژی اتمی است.
محمــد اســلامی بــا اشــاره بــه ارائــه 
دستاوردهای هسته ای خدمت رهبر معظم 
انقلاب اســلامی در قالب یک نمایشــگاه 
گفت: جهت گیری سازمان انرژی هسته ای 
در ایــن نمایشــگاه، نشــان دادن جایگاه و 
تأثیرات انرژی هســته ای در زندگی مردم و 

جامعه است.
وی تعیین نســبت فنــاوری هســته ای با 
مــردم را مهم تریــن رویکرد نمایشــگاه 
دســتاوردهای هســته ای عنــوان و بیان 
کرد: حوزه های ســلامت، پزشکی، امنیت 
غذایی و کشــاورزی، صنعــت، آب وخاک 
و محیط زیســت محورهایی هســتند که 
در نمایشــگاه به آنها پرداخته شده است و 

دستاوردهای این بخش ها معرفی می شود.
رئیس ســازمان انرژی اتمی دستاوردهای 
هســته ای را حاصل تلاش جوانان متعهد و 
دانشمندان سازمان انرژی دانست و یادآور 
شد: این دســتاوردها در شــرایط سنگین 
تهدید و تحریم های دشمنان صورت گرفت. 
دستیابی به فناوری های پیچیده هسته ای 
در این شــرایط ســخت به هیچ وجه راحت 
نبوده است؛ اما دانشمندان جوان کشورمان 
بدون اســتفاده از ظرفیت بیگانگان به آنها 

دست یافتند.
وی در برنامه »بــدون خط خوردگی« رادیو 
گفت وگو درباره عملیاتی شــدن استفاده از 
انرژی هسته ای در زندگی مردم اظهار کرد: 
بخش محوری در این حــوزه، نیروگاه ها و 
تولید برق اتمی است که امروزه کشورهای 
دنیا از آن به عنــوان انرژی پاک اســتفاده 
می کند. سازمان انرژی اتمی نیروگاه بوشهر 
را با کمک روسیه احداث کرده است و امروز 
هم طرح های توســعه آن در حال اجرا است 

و قرار اســت نیروگاه های جدیدی ساخته 
شوند.

اســلامی به پرتوها به عنوان یکــی دیگر از 
مهم تریــن بخش های عملیاتــی در حوزه 
انرژی هسته ای اشاره کرد که قابل استفاده 
در حوزه هــای پزشــکی اســت و گفــت: 
رادیو داروهــا در حوزه پزشــکی بســیار 
مورداستفاده قرار می گیرند. سالیانه حدود 
یک میلیون بیمــار از رادیــو داروهایی که 

انرژی اتمــی در حوزه تشــخیص و درمان 
به ویژه برای ســرطان تولیــد می کند بهره 
می برند.رئیــس ســازمان انــرژی اتمی از 
اهمیت ویژه ایــن نهــاد در دوره جدید به 
پرتوها گفت و اشــاره کرد: جایگزین کردن 
پرتوها برای مبارزه با آفت های کشاورزی و 
مواد غذایی یکی از مهم ترین دستاوردهای 
انرژی اتمی برای اســتفاده عمومی اســت. 
در حقیقــت به جای اســتفاده از ســموم 
شیمیایی، از پرتوها اســتفاده می شود که 
موجب خواهد شــد آفت ها از بیــن بروند و 
البته عمــر، دوام و مانــدگاری محصولات 

کشاورزی هم افزایش پیدا می کند.
وی افــزود: اســتفاده از پرتوهــا در حوزه 
کشــاورزی دو خاصیت دارد؛ نخست آنکه 
ســلامت را به جامعه هدیه می کند؛ زیرا از 
سم در کشاورزی استفاده نمی شود و البته 
از دورریز و ضایعات کشــاورزی جلوگیری 
می کند؛ این مســئله باتوجه بــه اینکه ۳۰ 
درصد از محصولات کشــاورزی به ضایعات 

تبدیل می شــود اهمیت بسیار زیادی دارد؛ 
زیرا به اقتصاد ملی هم کمک می کند.

محمد اسلامی بیان کرد: شرایط اقتصادی 
کــه اســتفاده از پرتوهــا در محصــولات 
کشــاورزی ایجاد می کننــد باعث افزایش 
صادرات ایــن محصولات می شــود و دیگر 
شــاهد آفت های حوزه کشاورزی نخواهیم 
بود.وی با اعلام اینکه تولیدات رادیو دارویی 
حداقل ۶ برابر افزایش پیدا خواهد کرد بیان 
کرد: بــا افزایش محصولات رادیــو دارو در 
حوزه پزشکی، جمعیت گسترده تری را در 
تحت پوشــش قرار خواهیم داد. در همین 
وضعیت، صــادرات رادیو دارو به ۹ کشــور 
داشــته ایم و این در حالی است که صادرات 
این محصولات نیازمند شبکه پروازی پایدار 
اســت؛ زیرا عمر رادیو دارو کوتاه است. این 
موضوع در شــرایط کرونــا و برهم خوردن 
شــبکه پروازی دچار آسیب شــده بود؛ اما 
دوباره در سال گذشــته این شبکه پروازی 

شروع به کار کرد.

با تثبیت ارز ۲۸۵۰۰ تومانی مخالفیم

خریدار   رهبــر معظم انقلاب اســلامی 
صنعت هسته ای را کلید پیشرفت ایران در 
بخش های مختلف عنــوان کردند و گفتند: 
در طول ســالهای قبل، مدیران و مسئولان 
و فعالان صنعت هســته ای، زیرساخت های 
مهمی ایجاد کرده اند که در توافقات مراقب 

باشید این زیرساخت ها دست نخورد.
 رهبر معظم انقلاب اســلامی پس از بازدید 
۱.۵ ســاعته از نمایشــگاه دســتاوردهای 
هســته ای در عرصه هــای کشــاورزی، 
پزشکی و ســلامت، صنعت، محیط زیست، 
آب و ســاخت نیروگاه؛ در جمع شماری از 
دانشــمندان افتخارآفرین، کارشناسان و 
مسئولان صنعت هســته ای، این صنعت را 
کلید پیشرفت ایران در بخش های مختلف 
خواندند و با تأکید بر تلاش همه جانبه برای 
ملموس شدن تأثیر پیشرفت های هسته ای 
در زندگی مردم، گفتند: بومی شدن صنعت 
بسیار مهم هسته ای نشــان دهنده ناکامی 
غــرب و تحقیــر غرب گرایانی اســت که 
درصدد تحقیر ملت و تضعیــف روحیه کار 

و امید در کشور بودند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تشکر صمیمانه 
از دانشمندان، مســئولان و فعالان صنعت 
هسته ای، نمایشــگاه مورد بازدید را عالی، 
خشــنودکننده و بشــارت بخش خواندند 
و گفتند: باید مــردم را با ابعــاد گوناگون و 
تأثیرات ایــن پیشــرفت ها در زندگی ملت 

آشنا کرد.
ایشــان در تبیین اهمیت ســه گانه صنعت 
هسته ای، این صنعت را به لحاظ پیشرفت و 
بروز توانایی ها، »آبروبخش« کشور دانستند 
و با اشــاره به تأثیر اساسی دســتاوردهای 
هســته ای در بهترشــدن زندگــی مردم، 
افزودند: صنعــت هســته ای از لحاظ وزن 
سیاســی و جایگاه جهانی ایــران، موجب 
آبروی ملی اســت؛ ضمن اینکــه در نقطه 
مقابل تلاش های دشــمنان برای بی آینده 
نشان دادن کشــور و مأیوس کردن جوانان، 
روحیه امیــد و اعتماد به نفس ملــی را در 
جامعه زنده می کند و به مردم و به خصوص 
جوانان نشــان می دهــد که می تــوان در 
میدان های بزرگ وارد شــد و آن هــا را به 

تسخیر درآورد.
رهبر انقلاب با اســتناد به اهمیت راهبردی 
و در عین حال »عینــی و ملموس« صنعت 
هسته ای، آن را از مولفه های اساسی قدرت 
و اعتبار ایران برشــمردند و گفتند:  هرکس 
ایران، جمهوری اسلامی و قوت و پیشرفت 
کشور را دوست دارد، باید برای فعالیت های 
علمی، تحقیقاتی و صنعتی هسته ای اعتبار 

و اهمیت قائل باشد.
بخش بعدی ســخنان رهبری بر ریشه یابی 
تمرکز دشمنان بر موضوع انرژی هسته ای 

ایران متمرکز بود.
ایشــان ادعای غرب درباره »ترس از تولید 
سلاح  هســته ای در ایران« را دروغ خواندند 
و افزودند: خود آن هــا می دانند که ما دنبال 
سلاح هســته ای نیســتیم؛ همانگونه که 
جامعه اطلاعاتی آمریکا چندین بار از جمله 
در ماه های اخیر به این واقعیت اذعان کرده 
که هیچ نشــانه ای از حرکت ایران به سمت 

ساخت سلاح هسته ای وجود ندارد.

حضرت آیــت الله خامنه ای تولید ســلاح 
کشــتارجمعی )چــه هســته ای و چــه 
شــیمیایی( را مخالــف اســلام خواندند و 
افزودند: اگر این مبنای اســلامی نبود و ما 
اراده تولید سلاح هسته ای داشتیم، این کار 
را انجام داده بودیم و دشمنان هم می دانند 

که نمی توانستند جلوی ما را بگیرند.
رهبر انقــلاب »مخالفت با پیشــرفت ملت 
ایران« را علت حقیقی گیر دادن دشــمنان 
به صنعت هسته ای دانســتند و گفتند: این 
صنعت، کلید پیشرفت چشــمگیر کشور و 
ملــت در بخش های مختلف اســت؛ ضمن 
اینکه دشمنان از الگو گرفتن دیگر ملت ها از 
راه و فکر پیشــرفت آفرین ملت ایران هراس 
دارند.حضــرت آیت الله خامنــه ای چالش 
هســته ای ۲۰ ساله دشــمنان با جمهوری 
اســلامی را باعث روشــن شــدن حقایق 
متعدد دانســتند که بروز توانایی و استعداد 
خارق العاده جوانان ایرانی در دل تهدیدات 

و تحریم های بی وقفه مهمترین آنهاست.
»آشکار شدن منطق غیرانسانی و زورگویانه 
مخالفان پیشرفت ایران«، دومین حقیقتی 
بود که رهبر انقلاب با اشــاره به آن گفتند: 
آن ها فراتر از قراردادهــای پادمانی توقعات 
قلدرمآبانه زیــادی دارند؛ اگــر آنها دنبال 
تهدید ملت ایران نیستند، چرا با امن شدن 

تأسیسات ایران مخالفند؟
ضــرورت بی اعتمــادی بــه طرف هــای 
هســته ای، ســومین حقیقت آشکارشده 
در چالش ۲۰ ساله هســته ای غرب با ایران 
بود که حضــرت آیت الله خامنــه ای درباره 
آن گفتند: طرف های هسته ای و آژانس در 
این سال ها وعده های زیادی دادند که عملی 
نشد و ما فهمیدیم به چه کســانی و کجاها 
باید اعتمــاد بکنیم یا نکنیــم که درک این 
موضوع برای یک ملت بســیار مهم اســت؛ 
همچنانکه بابت بی توجهی به این مســئله، 

خیلی جاها ضربه خورده ایم.
تأثیر مشــهود پیشــرفت های هسته ای در 
شکســت تاریخی غرب گرایان برای تحقیر 
ملت، واقعیــت دیگری بود کــه رهبری با 
دانشمندان، کارشناسان و مسئولان صنعت 

هسته ای مطرح کردند.
ایشــان گفتنــد: ســلطه گران از دو روش 

ملت ها را عقب نگه می دارند و به استضعاف 
می کشــند؛ روش اول، تســلط مستقیم بر 
ملت ها و استعمار آنهاســت و روش دوم که 
خطرناک تر است، القای روحیه بی عرضگی 

و »ما نمی توانیم« در ملت هاست.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به اعمال 
هــر دو روش در دوران قبــل از انقــلاب، 
افزودند: آن زمان در جلســه ای در دیداری 
تصادفی با یکی از مســئولان رژیم گذشته 
به کارهای آنها انتقاد کردم؛ آن مســئول در 
حالی که »چپاول منابع نفتی ایران، تسلط 
بر بازار ایران و دخالت های حداکثری غرب 
در سیاست های ایران را نادیده می گرفت«، 
با افتخار گفــت: این حرف هــای بیهوده را 
نزنید؛ اروپایی هــا الان نوکر ما هســتند و 
برای ما اجناس مختلف تولید می کنند و ما 

استفاده می کنیم.
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: علاوه بر 
این نگاه حقیرانه و غرب زده مسئولان رژیم 
گذشــته، به جوانان ما هم باورانده بودند که  
»ایرانی بی عرضه و ناتوان اســت« و به قول 
یکی از نخســت وزیران آن دوران، حداکثر 
استعدادش تولید آفتابه گِلی و سفالی است.

رهبر انقــلاب در جمع بنــدی این بخش از 
سخنان شــان، پیشــرفت های هسته ای و 
جلوه گر شــدن روحیه کار و امید و نشــاط 
را شکســت آشــکار غرب گرایان خواندند 
و افزودنــد: آن روزگار، غرب گرایان ملت را 
تحقیر می کردند و امروز، ملت با دستاوردها 

و پیشرفت هایش آن ها را تحقیر می کند.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای امکانــات 
هســته ای ایران را بیش از صد برابر ســال 
۸۲ یعنی آغاز چالش هســته ای برشمردند 
و گفتند: آن ها بــرای متوقف کــردن این 
روند از جنایــت و ترور هم کمــک گرفتند 
اما نتوانستند و صنعت هســته ای اکنون با 
تلاش جوانان ملت در این کشور بومی شده 

و دیگر قابل سلب شدن نیست.
رهبر انقلاب در ادامه به یک نکته حاشیه ای 
اما مهم یعنی ایجاد تقابل بین علم و دین در 
قضیه رنسانس و انقلاب صنعتیِ غرب اشاره 
کردند و گفتند: یکــی از مهمترین خطوط 
رنســانس این بود که برای پیشرفت علمی 
باید دین و معنویت کنار گذاشــته شود، در 

حالی که امروز یعنی حدود ۵۰۰ سال پس از 
آن حادثه، در جمهوری اسلامی، مهمترین 
کارهای علمی در رقابت بــا دنیای غرب در 
حال انجام اســت، آن هم در حالی که علم و 
معنویت به گونه ای به هم آمیخته شــده که 
پیشران اصلی پیشرفت های علمی، جوانان 
و نیروهای مؤمن و نمازشب خوان همچون 

شهریاری و فخری زاده هستند.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای در ادامــه 
چند توصیه مهــم خطاب به مســئولان و 
دســت اندرکاران صنعت هســته ای بیان 
کردند.ایشــان با تأکید بر ضرورت ســرریز 
دانش هســته ای در بخش هــای مختلف 
زندگــی همچــون ســلامت،  صنعــت،  
کشاورزی، محیط زیست و آب شیرین کُن، 
گفتند: خوشــبختانه این کار در حال انجام 
است و من نیز تأکید و اصرار دارم که زندگی 
مــردم، از پیشــرفت های علمــی صنعت 

هسته ای برخوردار شود.
رهبــر انقلاب، مســئولان انــرژی اتمی را 
به آگاه کردن مــردم از آثــار مفید صنعت 
هسته ای ســفارش کردند و افزودند: اطلاع 
مردم از صنعت هســته ای محدود به مسئله 
انرژی و تولید برق اســت در حالی که اگر از 
منافع آن در همه بخش هــای زندگی خود 
مطلع شوند، قدر آنچه را که می گفتند حق 
مسلم ما اســت بهتر می دانند. البته در این 
زمینه صداوســیما و بخش هــای دیگر هم 

نقش دارند.
ایشــان با تأکید بر »توســعه تجاری سازی 
محصولات و خدمات هسته ای« و »افزایش 
همکاری های علمی با کشــورهای همسو 
و غیرمعارض بــه منظور اســتفاده هر چه 
بیشــتر از امکانات و پیشــرفت های دنیا«، 
در توصیــه ای دیگر گفتنــد: موضوع تولید 
۲۰ هزار مگاوات برق هســته ای را که چند 
سال قبل اعلام کردیم، جدی بگیرید و این 
هدف گذاری را به صورت برنامه ریزی شده 
دنبال کنید.حضرت آیــت الله خامنه ای در 
این زمینه کار بر روی ایجــاد نیروگاههای 
با ظرفیت پایین و رایــج در دنیا را ضروری 
دانســتند و گفتند: کشــور در بخش های 

مختلف به اینگونه نیروگاهها نیاز دارد.
رهبر انقلاب با توصیه مؤکد مسئولان انرژی 

اتمی به »تکریم، حفــظ و صیانت از نیروی 
انســانی« گفتنــد: در حال حاضــر تعداد 
دانشجویان مشــغول به تحصیل در رشته 
هسته ای بســیار کم اســت که حداقل باید 
۱۰ برابر شــود و ضمن جبران مشــکلات و 
سختی های خاص این رشته، از دانشمندان 
موجود حداکثر اســتفاده، و حفاظت از آنها 

جدی گرفته شود.
حضرت آیــت الله خامنــه ای در این زمینه 
افزودند: البتــه دقت در جــذب و ارزیابی 
نیروی انسانی هم مهم است چرا که دشمن 
در حال تلاش برای نفوذ و خرابکاری اســت 
که در برخــی بخش ها از ایــن ناحیه ضربه 
خوردیم بنابراین باید در ارزشــیابی نیروی 

انسانی هم حداکثر مراقبت انجام شود.
ایشــان در توصیه بعدی، »حفــظ ارتباط، 
تعامل و همکاری با آژانس البته در چارچوب 
مقــررات پادمانی« را ضــروری خواندند و 
افزودند:  توصیــه من از ابتدا به مســئولان 
مختلــف صنعت هســته ای همیــن بوده 
اســت. البته زیر بار چیزی بیشتر از مقررات 

پادمانی نروید.
رهبــر انقلاب با تأکیــد بر اینکه ســازمان 
انرژی اتمی زیر بار ادعاهــای خلاف واقع و 
خواســته های زورگویانه طرف های مقابل 
نرود،  افزودند: آنچه را موظــف به انجام آن 
هســتید انجام دهیــد اما با ایســتادگی بر 
مواضع خود، نه درخواســت های زورگویانه 
را قبــول کنید نــه ادعاهــای گاه و بیگاه و 
خلاف واقع را که مثلاً  فــلان وقت فلان کار 

را کرده اید.
ایشــان در این زمینــه افزودنــد: البته در 
خصــوص تعهداتی که اســفند ماه ســال 
گذشته انجام شــد، طبق گزارش جدیدی 
که مشــاهده کردم، آژانس به تعهدات خود 

عمل نکرده است.
»پرهیــز از تخطــی از قانــون مجلس در 
خصوص هســته ای« توصیــه دیگری بود 
که رهبــر انقلاب در این خصــوص گفتند: 
بر خلاف تصور اشــتباه برخی افراد، مصوبه 
مجلــس، قانونی خــوب و به نفع کشــور و 
صنعت هسته ای اســت که باید به آن عمل 
شود و در دادن دسترسی ها و اطلاعات از آن 

تخطی نشود.
توصیه و تأکید پایانی رهبــر انقلاب در این 
دیدار به مســئولان ســازمان انرژی اتمی، 
»حفظ زیرســاخت های موجــود صنعت 
هسته ای« بود. ایشان در این زمینه گفتند: 
در طول ســالهای قبل، مدیران و مسئولان 
و فعالان صنعت هســته ای، زیرساخت های 
مهمی ایجاد کرده اند که در توافقات مراقب 

باشید این زیرساخت ها دست نخورد.
در این دیدار محمد اسلامی رئیس سازمان 
انرژی اتمی در ســخنانی، تــداوم پویایی و 
اقتدار صنعت هســته ای را دستور کار ثابت 
این سازمان خواند و گفت: سرعت بخشیدن 
به پیشرفت ها و تأثیرگذاری دستاوردهای 
این صنعت در اقتصاد کشور و زندگی مردم، 
در عین مهار هیاهوی بیگانگان و جلوگیری 
از محدودســازی صنعت هســته ای، جزو 
برنامه هــای ســازمان انرژی اتمی اســت 
و دانشــمندان مــا بــا وجــود تهدیدهای 
بدخواهان به تلاش های مستمر خود برای 

پیشرفت صنعت ادامه می دهند.



علل ریزش قیمت خودرو

 قیمت بازار کمتر از قیمت کارخانه می شود؟

اقتصاد
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وهای سامانه یکپارچه؛  اعلام زمان تحویل خودر
۲۴ خرداد

زمان نوبت دهــی تحویل خودروهای عرضه شــده از طریق ســامانه 
یکپارچه ۲۴ خرداد اعلام می شود.

 فرایند ثبت نــام در دور دوم فروش خودرو از طریق ســامانه یکپارچه 
عرضه خودرو از ۲۰ اردیبهشــت ماه برای ســه گروه متقاضیان عادی، 
مادران دارای دو فرزند و دارندگان خودروهای فرســوده آغاز شــد؛ در 
این تاریخ متقاضیان ۱۰۰ میلیون تومان به نام سازمان حمایت مصرف 

کنندگان و تولیدکنندگان در حساب بانکی خود مسدود کردند.
پس از گذشت این مرحله، متقاضیان به منظور انتخاب خودرو از سوم تا 
۱۰ خرداد ماه مهلت داشتند که با مراجعه به سامانه ۵ اولویت خودرویی 
از محصولات عرضه شده توسط چهار شرکت ســایپا، مدیران خودرو، 
کرمان موتور و فرداموتورز با قیمت کارخانه ای )مصوب شورای رقابت( 
را انتخاب کنند.در ادامه در روز ۱۷ خرداد ماه اقدامات مربوط به پایش 
اطلاعات ثبت نام کنندگان حاضر در لیســت نوبت دهی انجام شــد و 
نهایتاً ۱۷ خرداد ماه قرعه کشــی اولویت بندی با حضور دســتگاه های 
نظارتی صورت گرفت.پــس از آن از روز ۱۸ خرداد مــاه لغایت جمعه 
۱۹ خرداد ماه، پایش ها انجام و ســپس لیســت نوبت دهی در اختیار 
خودروسازان قرار گرفت تا بر اســاس برنامه تولید، ۲۴ خرداد ماه زمان 
تخصیص نهایی و در نهایت لیســت اولویت مشــتریان و نوبت تحویل 
خودروها مشــخص شــود.در این ارتباط، مهدی تقدسی مدیر سامانه 
یکپارچه فروش خودرو گفت: روز ۲۴ خرداد ماه نتایج نوبت دهی اعلام 
خواهد شــد؛ بعد از اعلام نتایج، بانک ها مکلفنــد ۱۰۰ میلیون تومان 
پول بلوکه شــده متقاضیان خرید خودرو را آزاد کنند.وی در مورد دور 
نخســت نیز اظهار داشــت: در دور نخســت ثبت نام خودرو در سامانه 
یکپارچه فروش، خودروســاز برای متقاضی پیامک تکمیل وجه ارسال 
کرده اســت، اما برخی متقاضیان اقدام به تکمیل وجه نکرده اند که این 
اقدام به منزله انصراف از خرید خودرو است.تقدسی گفت: بر این اساس 
دو شرکت ایران خودرو و ســایپا ۲۰ درصد ظرفیتشان و خودروسازان 

بخش خصوصی ۵۰ درصد ظرفیتشان خالی مانده است.
 با توجه به انصراف تعداد زیادی از متقاضیان خرید خودرو از دور نخست 
تحویل خودروها، به نظر می رســد وزارت صمت برای دور سوم ثبت نام 

در سامانه یکپارچه اقدامات لازم را انجام دهد.

معاون سازمان توسعه تجارت مطرح کرد
 ظرفیت ۱۵ میلیارد دلاری تجارت میان 

ایران و ترکیه
معاون ســازمان توســعه تجارت می گوید بــا توجه بــه تمرکز دولت 
سیزدهم در توسعه تجارت با کشورهای همسایه می توان انتظار داشت 

که تجارت مشترک سالانه ایران و ترکیه به ۱۵ میلیارد دلار برسد.

فرزاد پیلتن در همایش اقتصادی ایران و ترکیه در اتاق بازرگانی اظهار 
کرد: یکی از اصلی ترین سیاست های اقتصادی دولت سیزدهم، توسعه 
روابط تجاری با کشورهای منطقه و همسایه است و در این میان ترکیه 
نقش و سهمی بسزا در برنامه های ایران دارد. همانطور که آمارها نشان 
می دهد ترکیه یکی از شــرکای اصلی تجاری ایران به حساب می آید و 

می توان این نقش را از گذشته پررنگ تر کرد.
وی با اشاره به نزدیکی سیاسی، فرهنگی و اقتصادی ایران و ترکیه بیان 
کرد: آمارها نشــان می دهد که اقتصاد ترکیه در سال های گذشته رشد 
قابل توجهی داشــته و چه در حوزه صادرات و چه واردات این کشور از 

اقتصادهای بزرگ منطقه به شمار می رود.
معاون سازمان توســعه تجارت با اشاره به پیشرفت های اخیر ثبت شده 
در اقتصاد ترکیه تصریح کــرد: ما نیز در اقتصاد ایران ســبد صادراتی 
متنوعی داریم که بخــش قابل توجهی از آن می توانــد برای حضور در 
بازار ترکیه شــانس قابل قبولی داشته باشــد. ما در سال های گذشته 
چه در حوزه مواد اولیه و کالاهای اساســی و چــه در زمینه  تجهیزات 
با ترکیه مراودات قابل توجهی داشــتیم و این رونــد می تواند با توجه 
به سیاســت های دو کشــور توســعه پیدا کند.به گفته پیلتن یکی از 
بخش هایی که تاکنون ظرفیت آن مغفول باقــی مانده، خدمات فنی و 
مهندسی ایران اســت که قطعا در بازار ترکیه طرفداران زیادی خواهد 
داشت.وی خاطر نشــان کرد: با توجه به توافقات دولتی میان دو کشور، 
امکان آن وجود دارد که تجارت ســالانه مشــترک به ۱۵ میلیارد دلار 
برســد که در این حوزه بخش خصوصی باید نقش آفرین اصلی باشد و 

دولت در این حوزه به بخش خصوصی کمک خواهد کرد.
در ادامه این نشســت مهرداد ســعادت - رئیس اتــاق بازرگانی ایران 
و ترکیه به حجم بالای اقتصاد ترکیه در ســال های گذشــته اشاره کرد 
و گفت: براســاس آخریــن گزارش ها ترکیه در یک ســال حدود ۵۳۵ 
میلیارد دلار تجارت داشته که از این رقم ۳۰۰ میلیارد دلار به واردات و 

۲۳۵ میلیارد دلار به صادرات اختصاص دارد.
وی با اشــاره به همکاری های گســترده اقتصادی ایــران و ترکیه در 
سال های گذشته تصریح کرد: با وجود توسعه روابط هنوز سهم ما از این 
بازار بزرگ محدود اســت اما ظرفیت آن وجود دارد که در کوتاه مدت 

تجارت مشترک دو کشور به ۱۵ میلیارد دلار برسد.

تا پایان سال 1404
 تکلیف وزارت ارتباطات برای نسل پنجم

اینترنت چیست؟
طبق گفته وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، بر اســاس سند ملی طرح 
کلان و معماری شــبکه ملی اطلاعات، این وزارتخانه باید تا پایان ســال 
۱۴۰۴، ۱۰ درصد از ارتباطات ســیار را بر اســاس فناوری نسل پنجم 
)۵G( ارائه دهد. از آنجا که اخبار نســل پنجم اینترنت در گوشه و کنار 
جهان منتشــر شــده و کاربران بســیاری در انتظار اجرای آن هستند، 
کشــورهای مختلفی با همکاری بزرگتریــن اپراتورهــای اینترنت و 
غول هــای تکنولوژی در جهــان درصــدد برقراری این نســل جدید 
از اینترنت  هستند.گفته شــده پهنای باند این نســل از اینترنت بسیار 
بالاســت، بنابراین اگر فناوری ۵G را مصداق یک اتوبان در نظر بگیریم، 
شــاید فناوری ۴G یک اتوبان دو باندی و فنــاوری ۵G همان اتوبان با 
چهار باند باشــد، بنابراین ســرعت و کیفیت آن بالاتر می رود.در همین 
رابطه به تازگی عیســی زارع پور - وزیر ارتباطات  با انتشار پستی در یک 
پیام رسان داخلی اظهار کرد: بر اساس ســند ملی طرح کلان و معماری 
شــبکه ملی اطلاعات، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات باید تا پایان 
ســال ۱۴۰۴،  ۱۰ درصد از ارتباطات ســیار را بر اســاس فناوری نسل 
پنجم )۵G( ارائه دهد.در آیین رونمایــی از پروژه های وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعــات در روز جهانی ارتباطات )۲۷ اردیبهشــت ماه(، از 
ششصدمین سایت نسل پنجم راه اندازی شــده در دولت سیزدهم نیز 

رونمایی شد. ان شاءلله این مسیر با سرعت ادامه خواهد یافت.

بازار

یحیی آل اسحاق گفت: ایران بین ۷ تا ۱۰ میلیارد دلار 
منابع در عراق دارد که در مرحله اول ۲.۷ میلیارد دلار 

از این رقم آزاد شده است.
 رییس اتــاق بازرگانــی ایــران و عــراق در گفتگو با 
خبرگزاری خبرآنلاین با اشــاره به اینکه دیپلماســی 
دولت برای آزادســازی پول های بلوکه شــده نتیجه 
داده اســت، گفت: خبر داغ این روزها تنها آزادسازی 

پول های ایران در عراق نیست.
 نکته اینجاست که باقیمانده پول های ما در عراق نیز در 
شرف آزادسازی است و مقامات بانک مرکزی می توانند 
جزییات دقیق تری از توافق خود بــا مقامات عراقی را 
منتشر کنند اما هر چه هست قرار شده این پول های ما 

به تدریج در اختیارمان قرار گیرد .

آل اســحاق درباره نحوه آزادسازی پول ها 
گفت: نکته اینجاســت که ما در حال صدور 
گاز و برق به عراق هســتیم و این پول نیز به 
واســطه ارتباط ما با عراق و تداوم صادرات 
متغیر اســت، در حقیقت در برخی دوره ها 
این رقم ممکن اســت به هفت میلیارد دلار 
برســد و در برخی دوره ها به هفت میلیارد 

دلار اما پولی که در این کشور اســت در این محدوده 
قرار دارد .

او گفت: قرار اســت بخشــی برای تامین نیازهای حج 
پرداخت شــود، بخشــی نیز صــرف واردات کالاهای 
اساســی و قطعات صنعتی مورد نیاز ما می شــود که 
طبیعتــا در این صورت نیز دســت بانــک مرکزی باز 

می شــود و می بینید که گشایشــی در این 
زمینه ایجاد شــده و تاثیر ایــن اتفاق بر کف 

بازار نیز روشن است.
آل اسحاق در پاســخ به این سئوال که دلار تا 
چه میزان امکان کاهش قیمت را داراســت، 
گفت: بازیگران بازار ارز بر تعیین قیمت موثر 
هســتند و تنها یک عامل نیســت که بتواند 
زمینه را برای پیش بینی مهیا کنــد اما همین حالا نیز 
رصد بازار نشان می دهد قیمت ها در حال کاهش است 

و این روند احتمالا ادامه دار است.
وی با اشاره به اینکه منابع بلوکه شــده ایران در کره 
حنوبی نیز در حال آزادسازی است، گفت: تنها عراق 
در حال آزاد کردن پول های ما نیست . سایر کشورها 

نیز دســت به این اقدام زده اند و این نشــان از نتیجه 
دادن دیپلماســی ایران دارد . او در جواب این پرسش 
که آیا آزادســازی پول های بلوکه شده نتیجه توافقی 
قریب الوقوع اســت، گفت: من قادر به پاســخ به این 
سئوال نیستم و بهتر است این پرسش را اهل سیاست 
جواب بدهند امــا فکر می کنم در بخــش بین الملل 
گشایشی ایجاد شده و این گشــایش می تواند زمینه 
را برای بهبود وضعیت اقتصادی و ســفره مردم مهیا 

کند .
او با اشــاره به بحران تــورم گفت: اگــر گام های 
دقیقی برداشــته شــود، تورم نیز قابل مهار اســت 
و می توان امیدوار بود نرخ تورم دســتخوش کاهش 

شود .

اتاق

سمیه رســولی  یک کارشــناس صنعت 
خودرو ضمن تشــریح علــل ریزش قیمت 
خودرو در بازار، گفت: در صورتی که واردات 
خودروهای کارکرده با جدیت دنبال شود، 
حتی شاید قیمت خودرو در بازار آزاد کمتر 

از قیمت کارخانه شود.
 حدود یک ماهی می شود که قیمت خودرو 
در بــازار آزاد روند ریزشــی گرفته اســت؛ 
به شــکلی که در برخی از خودروها شــاهد 
کاهش بیــش از ۲۰ درصــدی قیمت نیز 
بوده ایم. نکته مهم تر آنکه این افت قیمت در 
خودروهای مونتاژی بیشــتر از خودروهای 

داخلی بوده است.
البته قیمت خــودرو همچنان نســبت به 
زمستان سال ۱۴۰۱ بالاست اما به هر حال 
افت قیمتی که در بازار شــروع شده به نظر 

می رسد همچنان ادامه خواهد داشت.

رسیدن قیمت بازار آزاد به زیر قیمت 
کارخانه با واردات خودروهای کارکرده

در این رابطه رسول ســلیمانی کارشناس 
صنعت خــودرو اظهــار داشــت: کاهش 
قیمت خودرو در بــازار آزاد دلایل مختلفی 
دارد؛ مهم ترین دلیل مطرح شــدن واردات 
خودروهای کارکرده اســت. در صورتی که 
واردات خودروهــای دســت دوم عملیاتی 
شــود به احتمال زیاد قیمت های بازار حتی 

شاید به زیر قیمت کارخانه برسند.
وی افــزود: بنابراین تــداوم ریزش قیمت 
خودرو در بازار آزاد بســتگی به این دارد که 
واردات خودروهــای کارکرده تا چه اندازه با 

جدیت دنبال شود.

ســلیمانی تصریح کرد: واردات خودروهای 
کارکرده در کنار خودروهای نو تأثیر بسیار 
مثبتی بــر بــازار آزاد دارد و بــه هیچ وجه 
نمی توان منکر اثرات این سیاســت بر افت 

قیمت ها شد.
این کارشــناس صنعت خودرو یادآور شد: 
واردات خودروهای کارکرده به نفع صنعت 
خودرو هم است زیرا حساسیت ها از صنعت 
خودرو کم می شــود و می توان روی اصلاح 
قیمت اقداماتی انجــام داد و در ادامه نیز در 
مورد حقوق حاکمیت شرکتی و سهامداری 
اقدامات مثبتی را شــروع و بحث خصوصی 

ســازی را با جدیت عملیاتی کرد.وی تاکید 
کرد: همچنین واردات خودروهای کارکرده 
در تســهیل و ســرعت بخشــی به اسقاط 

خودروهای فرسوده نیز کمک می کند.

تأثیر اتفاقات سیاسی بر کاهش
 قیمت خودرو

ســلیمانی در ادامه اظهار داشت: دلیل دوم 
افت قیمت خودرو در بــازار آزاد مربوط به 
شــکل گیری انتظارات مثبت نســبت به 
اتفاقات سیاسی می شود که روی نرخ ارز هم 
تأثیر خود را گذاشته است. در صورت تداوم 

این سیاست خودرو که تبدیل به یک کالای 
سرمایه ای شــده بود تقریباً به هویت اصلی 

خود یعنی کالای مصرفی بازمی گردد.

مسدودسازی بیش از 100 هزار میلیارد 
تومان در سامانه یکپارچه

این کارشــناس صنعت خودرو به ســامانه 
یکپارچــه فروش خــودرو نیز اشــاره کرد 
و گفت: از ســویی دیگر دولت بــا ثبت نام 
مردم اقدام به مسدودســازی ۱۰۰ میلیون 
تومان کرد کــه با توجه به حجم اســتقبال 
مردم، حداقل بیش از ۱۰۰ هــزار میلیارد 

تومان نقدینگی بلوکه شــده است. بنابراین 
می توان گفت که این موضوع نیز در ریزش 

قیمت ها اثر مقطعی داشته است.
وی تصریح کرد: البته بــا توجه به اینکه قرار 
است این پول ها آزاد شــوند، بنابراین بهتر 
است افرادی که در سامانه ثبت نام کرده اند 
ســریعاً تعیین تکلیف شوند و قرارداد نهایی 
برای تحویل خودرو نیــز بین تولیدکننده و 
مصرف کننده منعقد شــده تا از این طریق 

پیش دریافت ها اخذ شود.
ســلیمانی گفــت: در صورتی کــه تحویل 
خودروها به سرعت تعیین تکلیف شود هم 
یک مدیریت نقدینگی از این محل خواهیم 
داشت و هم خودروســازان نقدینگی لازم 

برای تولید را کسب خواهند کرد.

اثر مثبت افزایش عرضه
 بر کاهش قیمت

همچنین ســعید موتمنی رئیس اتحادیه 
نمایشــگاه داران و فروشــندگان خودروی 
تهران بــه مهر گفت: با توجه بــه اینکه طی 
هفته های گذشته نوســانات ارزی نداشتیم 
و عرضه خودرو نیــز به نســبت خوب بود 
و مباحث مربوط بــه واردات خودروی نو و 
کارکرده هم مطرح شــد، موجب شــده که 

بازار خودرو روند کاهشی بگیرد.
وی با بیان اینکه قیمت بازار هنوز نسبت به 
کارخانه بالاست، تاکید کرد: به طور کلی به 
دلیل محدودیت عرضــه و انحصار، قیمت 
خودرو در ایران بالاســت. اگر واردات انجام 
و عرضه هم بیشتر شود قطعاً فاصله قیمتی 

بین کارخانه و بازار کمتر می شود.

آل اسحاق: فقط عراق نیست، پول های ایران در سایر کشورها هم آزاد می شود

نقش کمرنگ بورس در تامین مالی بخش تولید
سمیه رســولی  باوجوداینکه سهم بازار 
ســرمایه در تأمین مالی اقتصاد از ۳ درصد 
در ابتــدای دهه ۹۰ به ۱۲ درصــد در پایان 
این دهه رسیده اما هنوز بخش عمده تأمین 
مالی شرکت ها در ایران از طریق نظام بانکی 

انجام می  شود.
بــازار ســرمایه را با عنــوان محلــی برای 
مبادلات سهام می شناســند؛ اما در فضای 
اقتصاد کلان، کارکرد اصلی بازار ســرمایه، 
تأمین مالــی بنگاه های اقتصــادی به ویژه 
شــرکت های بزرگ بــه روش تأمین مالی 
جمعــی )Crowd funding( اســت که 
مبادلات ســهام هم در تداوم همین نقش، 
کارکرد پیــدا می کند، با این حــال آمارها 
نشــان می دهد با وجود بهبود عملکرد بازار 
ســرمایه در تأمین مالی تولیــد در دهه ۹۰ 
این بازار هنوز فاصله زیادی با نقطه مطلوب 

دارد.
آن طور که آمارها نشــان می دهــد با وجود 
آنکه نرخ رشد اقتصاد ایران در کل دهه ۹۰ 
نزدیک به صفر درصد بوده اســت اما تأمین 
مالــی انجام شــده از طریق بازار ســرمایه 
۶ هزار درصد افزایش یافتــه و از ۱۱ هزار و 
۷۰۰ میلیارد تومان بــه ۷۱۸ هزار میلیارد 
تومان در پایان دهه ۹۰ رســیده است. این 
یعنی اینکه دولت و بنگاه های اقتصادی که 
با کمبود پول مواجه بوده اند فقط در آخرین 
ســال دهه ۹۰ یعنی ســال ۱۴۰۰ بیش از 
۷۰۰ هزار میلیارد تومان منابع بیشــتری 
نسبت به سال ۱۳۹۰ از بورس وام گرفته اند.

باید دقت کرد که اقتصــاد ایران در دهه ۹۰ 
با چالش های زیــادی از جمله تحریم های 
یک جانبه مواجه بــود و می توان برآورد کرد 
چنانچه بازار سرمایه به درستی توسعه پیدا 
نکرده بود اکنون اقتصاد ایران و همین طور 
دولت با چالش های بیشــتری مواجه بودند 
و حتی ایــن موضوع می توانســت ناترازی 

بانک ها را افزایش دهد.
با وجود اینکه ســهم بازار سرمایه در تأمین 
مالی اقتصاد از ۳ درصــد در ابتدای دهه ۹۰ 
به ۱۲ درصد در پایان این دهه رســیده اما 
هنوز هم بخش عمده تأمین مالی شرکت ها 
در ایران از طریق نظام بانکی انجام می شود 
و سهم بازار ســرمایه در مقابل نظام بانکی 

بسیار کم اســت.ضمن اینکه مقایسه حجم 
نقدینگی در گردش بازار ســرمایه و تعداد 
فعالان اقتصــادی و ســرمایه گذارانی که 
اکنون در بازار ســرمایه حضور دارند، نشان 
می دهد سرعت رشد بازار سرمایه در تأمین 
مالی تولید، متناســب با رشــد واقعی بازار 
ســرمایه نبوده و از فرصت های بزرگ مالی 
که در بــورس به وجــود آمده به درســتی 

استفاده نشده است.

نقش کمرنگ بازار سرمایه 
در تأمین مالی

داده هــای آمــاری نشــان می دهــد در 
ســال ۱۴۰۱ جمــع کل ارزش معامــلات 
بورس هــای چهارگانه بــه ۱۳.۲۵۳ هزار 
میلیارد تومان رســیده اســت کــه رکورد 
تازه ای در نیم قــرن فعالیت بازار ســرمایه 
محســوب می شــود. این معاملات توسط 
میلیون ها سرمایه گذار انجام شده که برخی 
به صورت فعال و برخی دیگر به صورت نیمه 

فعال در معاملات مشارکت کرده اند.
طبق برخی آمارها با توجه به افزایش نسبت 
پول به کل نقدینگی از ابتدای ســال جاری 
تاکنون به طور میانگین هر هفته بین یک تا 
دو هزار میلیارد تومــان نقدینگی تازه وارد 

بازار سرمایه شده است.
همچنین در حال حاضر جمــع کل ارزش 
شــرکت های حاضر در بازار سرمایه رقمی 
فراتــر از ۱۰.۵۰۰ هزار میلیــارد تومان و 
جمع کل کالاهای مبادلاتی سالانه ۱۲۰۰ 
هزار میلیارد تومان اســت. همــه این ارقام 
به معنای این اســت که نقدینگــی در بازار 
ســرمایه در گردش اســت و اینجــا جایی 
اســت که در صورت اجرای راهکاری مؤثر 
می تواند محل مناســبی برای تأمین مالی 
باشد؛ بااین حال مقایســه اندازه معاملات، 
ارزش شرکت ها، تعداد ســرمایه گذاران و 
اندازه اقتصاد ایران نشــان می دهد که هنوز 
اقدامات مناســبی برای افزایش نقش بازار 
ســرمایه در تأمین مالی تولید بــا توجه به 

نیازهای موجود انجام نشده است.

آمارها چه می گویند؟
طبق آمارها با وجود آنکه در ســال ۱۴۰۱ 

بازار ســرمایه توانســته ۶۰۰ هزار میلیارد 
تومان از منابع مالی مورد نیاز اقتصاد کشور 
را تأمین کنــد اما این میزان در مقایســه با 
تأمین مالی انجام شده از طریق نظام بانکی 

بسیار کمتر است.
داده هــا بیانگر آن اســت که تســهیلات 
پرداختی از سوی نظام بانکی در سال ۱۴۰۱ 
رقمی بالغ بر ۴.۴۴۸ میلیارد تومان بوده که 
این میزان در مقایســه با سال قبلش بالغ بر 

۴۵.۳ درصد رشد نشان می دهد.
از مجموع کل تسهیلات پرداختی از طریق 
سیســتم بانکــی ۳.۷۶۲ میلیــارد تومان 
معادل ۸۴.۶ درصد به صاحبان کسب و کار 
و ۱۵.۴ درصد بــه مصرف کننده های نهایی 

یعنی خانواده ها تعلق گرفته است.
بانک ها در سال ۱۴۰۰ نیز ۳.۰۰۰ میلیارد 
تومان تســهیلات پرداخت کرده اند که این 
مقدار نسبت به سال قبلش ۵۴ درصد رشد 
نشان می دهد.این اطلاعات نشان می دهد 
جمع کل تأمین مالی انجام شــده از طریق 
بانک هــا در دو ســال گذشــته نزدیک به 
۷.۵۰۰ میلیارد تومان بوده و نسبت تأمین 
مالی انجام شــده از طریق بازار سرمایه در 
مقایســه با بانک ها در سال ۱۴۰۱ در حدود 

۱۲ درصد بوده است.
مقایســه تأمین مالی انجام شــده از طریق 
بازار ســرمایه با بانک ها به خوبی گویای آن 
است که بازار ســرمایه هنوز فاصله زیادی 
تا نقطه مطلوب دارد و بــرای افزایش نقش 
بازار ســرمایه در تأمین مالی تولید باید به 
فرآیندهــای موجود ســرعت داد چراکه با 
سرعت فعلی ســال ها زمان می برد که بازار 
ســرمایه نقش واقعی خود را در تأمین مالی 

تولید و اقتصاد ایران پیدا کند.

2 چالش تأمین مالی از طریق
 بازار سرمایه

مهندســان مالی در دهه ۹۰ عملکرد خوبی 
داشــته اند و به شــکل مطلوبــی ابزارها و 
نهادهــای مالــی را که لازمــه تأمین مالی 
جمعی در بازار سرمایه است توسعه داده اند 
اما این کافی نیســت چراکه صرف توســعه 
نهادها و ابزارهای مالــی نمی تواند منجر به 
افزایش نقش بازار سرمایه در اقتصاد کشور 

شــود. مروری بر فرآیندهای تأمین مالی از 
طریق بازار سرمایه نشان می دهد که اکنون 
فرآیند تأمین مالی از طریق بازار ســرمایه با 

دو چالش اساسی مواجه است.
چالش نخست به فرآیندهای اداری تأمین 
مالی و صــدور مجوزها از طریق ســازمان 
بورس بازمی گــردد که به زعم بســیاری از 
فعالان بخش خصوصــی طولانی و زمان بر 
اســت و چالش دوم به ناآشــنایی مدیران و 
فعالان بخــش خصوصی بــا ابزارها تأمین 
مالی بازار سرمایه بازمی گردد که دراین باره 
نوک پیکان انتقادها به ســمت مقامات بازار 

سرمایه نشانه می رود.

راهکار چیست؟
راه حل چالش نخست، کاهش زمان فرآیند 
اداری تأمین مالی و صدور مجوزها از طریق 
بازار سرمایه است. در حال حاضر بسیاری از 
شرکت ها از فرآیند طولانی و زمان بر تأمین 
مالــی از طریق بازار ســرمایه گلایه دارند و 
سازمان بورس باید راهکار عملی و جدتری 
دراین باره بــه کار گیرد. افزایش ســرعت 
صدور مجوزها و تأیید از سوی این سازمان 
می تواند منجر به تزریق منابع مالی بیشتری 
به بخش تولید شــود. ضمــن اینکه به زعم 
کارشناســان وظیفه اصلی بازار ســرمایه 
تسهیل فرایند تأمین مالی برای شرکت های 
بزرگ اســت که کارکــرد آنهــا در اقتصاد 
مشــخص و تعریف شده اســت در نتیجه 
صدور مجوز تأمین مالی برای این شرکت ها 

باید به سهولت بیشتری انجام شود.
در مورد چالش دوم یعنی ناآشنایی فعالان 

اقتصادی به ویژه مدیــران بخش خصوصی 
بــا ابزارها و نهادهــای مالی بازار ســرمایه 
نیز مقامــات بازار ســرمایه بایــد اقدامات 
جدی تری را آغــاز کنند. در حــال حاضر 
مقامــات بازار ســرمایه در زمینــه معرفی 
فرصت های تأمیــن مالی بازار ســرمایه به 
فعالان بخش خصوصــی کم کارند و بخش 
عمــده تأمین مالی بــازار ســرمایه صرف 
تجهیز مالی دولت می شــود. در واقع بخش 
خصوصی چندان با مکانیســم های تأمین 
مالی از بازار ســرمایه آشــنا نیست و مقصر 
اصلی در این زمینه نهادهای نظارتی، ارکان 
و نهادهای تأمیــن مالی در بازار ســرمایه 

هستند.
بر همیــن اســاس لازم اســت مقامات و 
نهادهای بــازار ســرمایه از طریق برگزاری 
همایش هــا، جشــنواره ها و کنفرانس های 
سالانه و فصلی روش های تأمین مالی از بازار 
ســرمایه را به مدیران بنگاه های اقتصادی 
معرفی کنند. دراین بــاره حتی رفع انحصار 
برای تأســیس بورس های جدیــد محلی 
نیز می تواند راهگشــا باشــد چراکه توسعه 
بورس هــای منطقه ای می توانــد منجر به 
آشنایی فعالان اقتصادی در سراسر ایران با 

کارکردهای بازار سرمایه شود.
شاید لازم باشد بورس های محلی در برخی 
استان ها مستقلًا تأسیس شــود تا از طریق 
پذیرش و درج شــرکت های جدید فعالان 
اقتصادی با ابزارهــای تأمین مالی از طریق 
بازار سرمایه بیشــتر آشنا شــوند و به این 
وسیله چرخ های اقتصادی کشور با سرعت 

بیشتری به گردش دربیاید.
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تیر خلاص به هامون
 محمد نصرتی  همان طــور که طالبان بخشــی از واقعیت موجود در 
افغانســتان اســت، حق آبه ایران از رود هیرمند هم بخشی از واقعیت 
حق آبه ایران از افغانســتان اســت. توافقی که در ســال ۱۳۵۱ مابین 
حاکمیت وقت ایران و افغانســتان حاصل شد، یک توافق جامع و کامل 
نیســت زیرا در این توافق نه تنها به مســائل زیســت محیطی توجهی 
نشــده، بلکه کلیت آن توافق حول محور یک رودخانه که هیرمند باشد 
می چرخد و با توجه به مشکلاتی که اخیراً در سیستان حادتر شده و نیز 
تمامیت خواهی طرف افغانستانی در موضوع آب، بایستی در این توافق 

بازنگری جدی صورت بگیرد.
در شمال اســتان سیســتان و بلوچســتان و نیز در شــمال رودخانه 
هیرمند، یک رود مهم دیگر با سرچشــمه گرفتن از ارتفاعات شــمالی 
افغانستان به سمت دریاچه هامون سرازیر می شود که فراه رود نام دارد. 
فراه رود همچون هیرمند، از تغذیه کنندگان اصلی تالاب های سه گانه 
هامون به شــمار می رود و به دلیل آنکه هیچ گونه توافقی مابین ایران و 
افغانستان بر ســر حق آبه این رود وجود ندارد، حاکمیت افغانستان هم 
خواهد توانست که در آینده ای نه چندان دور با احداث سدهایی بر روی 

آن، از زیر بار حق آبه ایران از این رود شانه خالی کند.
تنها ۲ روز پس از هشدار ریاست جمهوری اســلامی ایران به طالبان بر 
ســر تخصیص حق آبه ایران از هیرمند، مقامات ارشد طالبان طی یک 
برنامه مفصل، اقدام به آغاز اجرای فاز نخســت احداث ســد بخش آباد 
کردند که قرار است بر روی رودخانه فراه تأسیس شود. سدی که بالغ بر 
۱ میلیارد و ۳۰۰ میلیون مترمکعب گنجایش خواهد داشت )۲۵ برابر 
ظرفیت سد کمال خان که بر روی رودخانه هیرمند احداث شده است( 
و قرار است آب مورد نیاز بیش از ۱۰۰ هزار هکتار از اراضی زراعی اطراف 

این سد را تأمین کند.
گفته می شود یک شرکت افغانستانی با مشــارکت کشورهای ترکیه و 
آلمان مسئول احداث این ســد در کمترین زمان ممکن است. به دلیل 
هزینه سنگین ۴۳۰ میلیون دلاری که ساخت سد بخش آباد به همراه 
دارد، مقامات طالبان شماره حســابی به صورت عمومی میان مردم این 
منطقه توزیع کرده اند تا مردم کمک های مالی خود را برای احداث این 

سد واریز کند.
باید در نظر داشت که مطالعات این پروژه سال هاست که تمام شده است 
و حتی اشــرف غنی، رئیس جمهور سابق افغانســتان هم برای ساخت 
آن وعده هایی داده بود. آن چیزی که قابل توجه اســت، مراسم افتتاح 
این ســد بود که با حضور خیل عظیمی از مردم بومی این منطقه برگزار 
گردید و به نظر می رســد هدف طالبان در برگزاری این مراسم و اعلام 
شماره حســاب بانکی، آن هم تنها ۲ روز پس از هشــدار آقای رئیسی، 

طرف حساب قرار دادن مردم افغانستان با دولت و ملت ایران باشد.
آن طور که به نظر می رســد، عزم طالبان برای ســاخت این سد جدی 
می باشد و فاز نخســت این پروژه که متشــکل از ۲ تونل است در حال 
اجراست و طی ماه های آینده به پایان می رسد. با تکمیل فازهای بعدی 
سد بخش آباد بایستی با آب رود فراه در ایران برای همیشه خداحافظی 
نمود و این ســد علاوه بر اینکه جلوی جریان طبیعی آب رود را خواهد 
گرفت، در برابر ســیلاب ها که دریاچه هامون برای حیات خود به آن ها 
نیاز دارد نیز مانع خواهد بود.متأســفانه در میان رســانه ها و مسئولان 
ایرانی، کمتر کسی از رود فراه سخن به میان می آورد و تمرکزها معطوف 
به هیرمند شده اســت در حالی که با تکمیل سد بخش آباد، شاهد یک 
سد کجکی دیگر در افغانستان خواهیم بود.با قطع و یا انحراف دو شربان 
اصلی دریاچه هامون در کنار خشکســالی و خشک شدن آن طی دهه 
اخیر، تعداد قابل توجهی از مردم سیســتان که با آب این دریاچه امرار 
معاش می کردند و در زمینه کشاورزی، صید ماهی، شکار و حصیربافی 
فعال بودند و طبق تحقیقات صورت گرفته در دهه ۸۰، گردش مالی این 
مشــاغل بالغ بر ۳۳۰ میلیارد تومان بوده اســت، امروزه از این شغل ها 

بی کار شده اند و بسیاری از آنان رو به مهاجرت آورده اند.
خشک شدند هامون تهدیدکننده کشاورزی، سلامت، سرمایه گذاری، 
امنیت و… برای این منطقه شده و متأســفانه بخشی از مردم محلی را 
به عرصه قاچاق از جمله قاچاق سوخت وارد کرده است و ساکنان فعلی 
هم به دلیل قرار گرفتن در مســیر طوفان های گرد و غباری که ناشی از 
بستر خشک هامون اســت، با بیماری های تنفسی از جمله آسم گرفتار 
شده اند. نکته مهم آن است که هامون تنها برای ایران نیست و از خشک 

شدن هامون، مردم مرزنشین افغانستان هم متضرر خواهند شد.
هامون از ســه بخش هامون پوزک، هامون صابــری و هامون هیرمند 
تشــکیل شــده که این ســه بخش در دوران پر آبی به یکدیگر متصل 
می شــوند. در میان آن ها هامون پوزک و بخشــی از هامون صابری در 
خاک افغانستان واقع شده و بستر خشــک هامون برای مناطق مرزی 
افغانستان از جمله زرنج دردسرساز خواهد شد و این منطقه را به زودی 
به یک منطقه خالی از ســکنه تبدیل خواهد کرد. در حال حاضر عملًا 
توافق سال ۱۳۵۱ کنار گذاشته شده و خاطیان در حاکمیت افغانستان 

نیز با مجازات روبرو نشده اند
. ایران و افغانســتان فارغ از آن که دولتی فراگیر در افغانستان تشکیل 
بشود یا خیر، باید به یک توافق حق آبه جدید و جامع که قابلیت اجرایی 
هم داشته باشد دســت پیدا کنند. با قلدری و تمامیت خواهی نمی شود 
زندگی صدها هزار انســان را تحت تأثیر قرار داد و نابــود کرد. احیای 
دریاچه هامون همچون احیــای دریاچه ارومیه باید بــه مطالبه ملی 

تبدیل شده و نگاه ویژه ای به آن داشت.

سازمان وظیفه عمومی فراجا اعلام کرد
سربازان دارای ۴ فرزند معاف می شوند

 سازمان وظیفه عمومی فراجا ضمن تشــریح فرایند معافیت سربازی 
و کســرخدمت برای ســربازان وظیفه دارای ســه فرزند و بالاتر اعلام 
کرد: همه ســربازان وظیفه حین خدمت که دارای چهار فرزند و بیشتر 
هستند، بدون شرط سنی و ســربازان وظیفه دارای سه فرزند به شرط 
داشــتن حداقل ۴۰ ســال تمام از انجام خدمت دوره ضرورت سربازی 
معاف می شوند.ســازمان وظیفه عمومی فراجــا در اطلاعیه ای اعلام 
کرد: ملاک عمل برای رســیدگی به درخواست ســربازان وظیفه اعم 
از ســربازان عادی، امریه و طلاب سند رســمی ازدواج، شناسنامه پدر 
و تاییدیه ثبت احوال اســت. یگان های خدمتی پس از بررســی و تایید 
مدارک و مســتندات مربوطه و ثبت ترخیص آنان در سامانه، سربازان 
واجد شرایط را برای ثبت درخواســت معافیت به یکی از دفاتر خدمات 

الکترونیک انتظامی پلیس+۱۰ معرفی می کنند.
این اطلاعیه می افزاید: ســازمان وظیفه عمومی فراجا پس از بررسی و 
تایید شرایط سربازان ترخیص شده، کارت معافیت را صادر و در صورت 
عدم احراز شرایط جهت ادامه خدمت فرد را به یگان خدمت معرفی می 
کنند. کارکنان وظیفه فراری در صورت داشــتن شرایط معافیت، پس 
از معرفی خود به یگان خدمتی و بررســی مــدارک از یگان ترخیص و 

می توانند برای معافیت مذکور اقدام کنند.
بنا به این گــزارش، کارکنان وظیفــه متاهل حین خدمــت که واجد 
شــرایط معافیت نیســتند می توانند علاوه بر ۲ ماه کسر خدمت تاهل 
برای فرزند اول سه ماه کســر خدمت و برای فرزند دوم چهار ماه و فرزند 

سوم پنج ماه کسر خدمت بهره مند شوند.
در ایــن اطلاعیه آمده اســت، مشــمولان و خانواده هــای آنان برای 
کســب اطلاعات بیشــتر می توانند از طریــق پایگاه اطلاع رســانی 
ســازمان به نشــانی www.vazifeh.police.ir یا کانال سازمان در 
khabaresar�  پیام رسان های داخلی )سروش، ایتا و روبیکا( به نشانی

bazi@ از آخرین اخبار مربوطه مطلع شوند.

یادداشت

دیوار

رئیس کل دادگستری اســتان تهران گفت: در سال 
گذشــته و در حوزه جلوگیری از فساد و رانت خواری 
بیــش از ۳۰۰ نفر از مدیــران متخلــف در ادارات و 
ســازمان های دولتی و عمومی در پرونده های مبارزه 
با مفاســد اقتصادی مــورد تعقیــب و محاکمه قرار 

گرفتند.
به نقل از قــوه قضاییه، علی القاصــی در این باره اظهار 
کــرد: اقدامات همکارانــم در پرونده هــا و موضوعات 
خاص در رابطه با عناصر تروریستی و کسانی که توسط 
ســرویس های معاند و دشــمن اقدامات ضد امنیتی و 
خرابکارانه را در سنوات گذشته و در اقصی نقاط کشور 

داشتند، برجسته است.
وی افــزود: در دادســرا و دادگاه پرونده های مربوط به 

عناصر گروهک های تروریستی، رسیدگی و 
احکام صادر و بعضا اجرا شــد که از اقدامات 
برجسته همکاران در مجموعه قضایی تهران 

در سال گذشته بوده است.
رئیس کل دادگستری استان تهران تصریح 
کرد: در سال گذشــته و در حوزه جلوگیری 
از فســاد و رانت خواری بیــش از ۳۰۰ نفر از 

مدیران متخلــف در ادارات و ســازمان های دولتی و 
عمومی در پرونده های مبارزه با مفاسد اقتصادی مورد 

تعقیب و محاکمه قرار گرفتند.
القاصی بیان کرد: در دادســرا و دادگاه رســیدگی 
به جرائــم اقتصادی تلاش شــد تا بــه دور از فضای 
رســانه ای و تبلیغاتی و در یک فضــای آرام و به دور 

از هیاهو و کاملا بــی طرفانه به پرونده های 
تحت صلاحیــت مجتمع ویژه رســیدگی 
بــه جرایم اقتصادی رســیدگی شــود که 
در مجمــوع ۷ هزار پرونــده در این مجتمع 
مختومه شــد که بــرای ۳۲۹ فقــره از این 
پرونده ها در شــعب ویژه رسیدگی به جرائم 
اخلال گــران در نظــام اقتصــادی، احکام 

قضایی خوبی صادر شده است.
وی افزود: در ســال ۱۴۰۱ تعداد ۱۱۹ فقــره پرونده 
مهم بزرگ مبارزه با مفاســد اقتصادی به ارزش ۳۶۰ 
هزار میلیاد تومان در مجتمع قضایی ویژه رســیدگی 
به جرایم اقتصــادی، در نهایت با صدور احکام بســیار 
خوب توسط همکاران این مجتمع مورد رسیدگی قرار 

گرفته است. 
رئیس کل دادگســتری اســتان تهران با بیان اینکه 
اســتفاده از ظرفیت شــورای های حل اختلاف برای 
کاهــش ورودی پرونده ها یک امر مهم اســت، تاکید 
کرد: در سال گذشــته در اجرای برنامه های عملیاتی 
در زمینه توســعه حل اختلاف دو دســتورالعمل در 
سطح دادگستری استان تهران صادر شد که با اجرای 
مناسب آن توسط روسا و دادســتان ها شاهد افزایش 
میانگین صلح و ســازش بــه میــزان ۵۲/۲۵ درصد 

بودیم.
وی افزود: ضمن افزایش این ســطح در سال جدید، در 
برخی از حوزه ها برای رســیدن به میانگین استانی نیز 

باید تلاش مضاعف صورت پذیرد.

 رئیس کمیته ســلامت شورای اســلامی شهر تهران 
با بیان اینکه آمــار کودکان کار در کشــور و به ویژه در 
شــهر تهران روز به روز در حال افزایش اســت، گفت: 
۷۰ هزار کودک کار در خیابان هــای تهران وجود دارد 

که ۸۰ درصد از این افراد ایرانی نیســتند. سوده نجفی 
در جریان یکصد و پنجاه و ســومین جلســه شــورای 
اسلامی شــهر تهران با ارائه تذکری اظهارداشت: یکی 
از مشکلات شهر تهران، کودکان خیابان و کار است که 

با آزارهای متعدد روبه رو هستند.وی با بیان اینکه این 
کودکان دچار مشکلات جسمی و روحی می شوند و از 
ســویی دیگر حضور آنها در خیابان ها مشکلاتی برای 
شــهروندان ایجاد می کند، افزود: ساماندهی کودکان 

کار باید از ســوی نهادهایی همچون وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی، وزارت بهداشــت، درمــان و آموزش 
پزشکی، شهرداری، ســازمان بهزیستی کشور، وزارت 

آموزش و پرورش و دیگر دستگاه ها انجام شود.

قضایی

شورا

خریدار   فرهنگ ترافیکی و اســتفاده از 
وســایل نقلیه همانند صنعت خودروسازی 
نیازمند تحول و بروزرســانی است و طیف 
وسیعی را شــامل می شــود که کودکان از 
آن مستثنی نیستند، زیرا این کوچولوهای 
دوست داشتنی نه تنها آســیب پذیرترند، 
بلکه خود نیــز از عوامل حوادث پشــیمان 

کننده هستند.
 فرهنــگ ترافیکــی دیگر فقط بــرای آدم 
بزرگ ها نیســت و باید بپذیریم که از عصر 
اسب ســواری که مختص به افراد بزرگسال 
بود عبور کردیــم. جامعه عصــر کنونی با 
طیــف گســترده ای از مصــرف کنندگان 
مواجه اســت که کودکان و نوجوانان بخش 

انکارناپذیر آن هستند.
دوچرخــه، اســکیت، اســکوتر و حتــی 
موتورهــای کوچک برقــی تنهــا یکی از 
دروازه های ورود کودکان به جهان وســائل 
نقلیه و حــوزه ترافیک هســتند و به همین 
خاطر آنها نیز به همراه والدینشــان نیازمند 
آموختن فرهنگ و رفتــار ترافیکی خواهند 
بود.البته فرهنگ ترافیکــی فقط مربوط به 
رانندگی کودکان نمی شود، بلکه به حضور 
و نوع حضور آنان در خودرو و یا هر وســیله 

نقلیه دیگر نیز مربوط است.
همین مسائل که هرکدام می تواند به حادثه 
ای تلخ، جبــران ناپذیر و پشــیمان کننده 
تبدیل شــود به نوعی در نگاه برخی از افراد 
موضوعی عادی است. عادی سازی که فقط 
در یک لحظه تا مرز عــزاداری یک خانواده 

نیز پیشروی می کند.

سانروف و تفریح به قیمت جان
بــا پیشــرفت تکنولــوژی در صنعــت 
خودروســازی و افزایش امکانــات رفاهی، 
فرهنگ و نوع مصرف نیــز نیازمند تحول و 
توسعه است. متاسفانه برخی از این امکانات 
رفاهی بــه امکانات تفریحی تبدیل شــده 
است که سانروف)ســقف بازشونده شیشه 
ای( یکی از آن اســت. به طــور حتم همه ما 
در خیابان کودکانی را دیدیم که از ســقف 
سانروف ســرهای خود را خارج کرده و در 

حال لذت بردن از نسیم هوا هستند.
    هرچند اســتفاده از سانروف برای کودکان 
بســیار لذت بخش اســت اما بهتر اســت 
که والدیــن کــودکان به منظــور کاهش 
احتمال خطــر تا حــد ممکــن از این کار 
کودکان جلوگیری کننــد. ضمن آنکه این 

موضوع هشداری ست به ســایر رانندگان و 
موتورســواران که در مواجه با خودروهایی 
که کودکان سرشــان را از ســانروف بیرون 

آورده اند با احتیاط بیشتری عمل کنند.
رییس اداره تصادفات پلیــس راهور تهران 
بــزرگ طی گفــت و گویــی در ایــن باره 
اظهارداشت: ایســتادن در ساندروف برای 
کودکان اصلًا یک تفریح نیســت و والدین 
باید با مســئولیت بیشــتری رفتار نمایند و 
نباید به بچه ها اجازه دهند که از ساندروف 
اســتفاده کنندزیرا که ســطح اتکا ناپایدار 
است و با اولین ترمز اتفاقات ناگواری خواهد 
افتاد.سرهنگ رابعه جوانبخت در خصوص 
کارهای خطرناک کودکان در حین حرکت 
خودرو توضیح داد: آویزان کردن دســت و 
ســر بچه ها از خودرو نیز بســیار خطرناک 
اســت زیرا که ممکن است ســنگی از زیر 
خودرویی رها شــده و یا اشیایی پرتاب شود 
و یا موتورهای عبوری بــا آنها برخورد کنند 
که بسیار خطرآفرین و باعث حوادث جبران 

ناپذیری خواهد شد.
کودکان نباید از سانروف و یا پنجره خودرو 
بیرون بیاینــد چرا که بــا کوچکترین ترمز 
ناگهانی به جلو پرتاب شده و یا حتی ممکن 
است از جلوی خودرو به زمین افتاده و خود 

ماشین از روی آنها رد شود
وی موضوع ساندورف را بسیار مهم دانست 
و گفت کــه نباید کــودکان بدلیــل جثه 

نحیف خــود از آن بیرون بیاینــد چرا که با 
کوچکترین ترمــز ناگهانی بــه جلو پرتاب 
شده و یا حتی ممکن است از جلوی خودرو 
به زمین افتاده و خود ماشــین از روی آنها 
رد شود.موضوع نوع اســتفاده از سانروف ها 
سالهاست که مورد هشدار پلیس راهنمایی 
و رانندگی قــرار دارد و متاســفانه حوادث 
تلخی نیز به دلیل سوء اســتفاده از این ابزار 
رفاهی تجربه شد. بهمن ماه پارسال بود که 
کودک ۶ ساله در ســانحه رانندگی حوالی 
پل روگذر نایبند شمالی بندرعباس جانش 
را به دلیل پرت شــدن از ســانروف از دست 
داد.با این وجــود طبق کــد ۲۱۱۵ جرایم 
رانندگــی بیرون آوردن دســت و یا هر یک 
از اعضای بدن سرنشــین از وسیله نقلیه در 
حال حرکت به جز موارد مندرج در مقررات 
توسط راننده تخلف بوده و در کلان شهرها 
جریمه ۳۱۵ هزار تومانی را به همراه خواهد 
داشــت که به طور حتم در بازنگری امسال 

تغییر خواهد کرد.

جای کودک در خودرو دقیقا کجاست؟
یکی دیگر از ســوء رفتارهای ترافیکی محل 
نشاندن کودکان در خودرو است. حتما شما 
هم پدرانی را شاهد بوده و هستید که هنگام 
رانندگی کــودکان خود را بــر روی پاهای 
خود نشانده و مبادرت به رانندگی می کنن. 
موضوعی که به گفته پلیس در هنگام وقوع 

تصادفات آســیب دیدگی هــا را چند برابر 
می کند چرا که فرمان داخل قفســه سینه 

بچه خورده و وی را بشدت مصدوم می کند.
هنوز هم بسیاری از مردم جای مناسب برای 
قرار گیری فرزندان خود را ندانســته و یا به 
این مسئله اهمیت نمی دهند و البته این به 
پدران نیز ختم نمی شود. طبق ادعای پلیس 
مادران نیز با نشاندن کودک در صندلی جلو 
به استقبال خطر می روند و با این کار دقیقاً 
عکس محافظت از کودک خــود رفتار می 
کنند.طبق اظهارات پلیس کودکان بخاطر 
ویژگیهای خاصــی  که دارند به درســتی 
قــدرت تصمیم گیــری ندارند. بــه همین 
خاطر در شــرایط خاص از واکنش مناسب 
برخوردار نبوده و جزء آسیب پذیرترین قشر 

افراد در تصادفات هستند.
تاکید و اصرار پلیس مبنی بر عدم نشــاندن 
و در آغوش کشیدن کودک در صندلی جلو 
برای این اســت که وقتی که والدین کودک 
خود را در آغــوش می گیرند در هنگام وقوع 
تصادف حتی ســر کودک قبــل از راننده 
با شیشــه برخورد می کنــد و در واقع وزن 
راننده به روی کودک افتاده و حجم آسیب 

دیدگی ها را چند برابر خواهد بود.

بی توجهی به حضور کودکان در اطراف 
خودرو

یکی از مــورادی کــه بیش از باقــی موارد 

تاکنون به کــودکان آســیب زده و حادثه 
آفریده است، بی توجهی به حضور کودکان 
در اطراف خودرو به خصوص از ســوی خود 
والدین اســت. بســیار شــنیدیم که مادر 
یا پدری که کــودک خود را زیــر گرفتند. 
اخباری که هــر از چنــدگاه در کنار زخم 
جانســوز برای خانواده، زخمی کاری برای 

جامعه به همراه دارد.
سوال اینجاســت چرا باید چنین اتفاقاتی 
ناگواری برای کودکانی کــه هیچ تقصیری 
ندارند رخ دهد و پاســخش نیز همان سوء 
رفتار ترافیکی و نوع استفاده از وسائل نقلیه 

بدون آموزش های لازم است.
به گفته کارشناسان تصادفات پلیس راهور، 
بچه هــا به دلیــل کوتاهی قــد و همچنین 
پنهان شــدن هنگام بازی از دید والدین و یا 
رانندگان خارج باشند و عدم بازدید اطراف 
خودرو مــی تواند زمینه ســاز حوادثی تلخ 
باشد. بنابر توضیح پلیس باید هر زمانی که 
می خواهیــد در پارکینگ ها ســوار خودرو 
شوید یادمان باشد که دور خودرو را بازرسی 

و بازدید کنیم.
پلیس همچنین بــوق زدن را راهکار دیگر 
برای دور کردن یا هشــیاری کــودکان یا 
والدینشــان می دانــد و تاکیــد دارد: می 
توانید با بوق زدن بچه های اطراف ماشــین 

را هوشیار کرد.

کودکان مقصر در تصادف
یکی از مســائل مبهم در موضوع حوادث 
رانندگی مقصــر بودن کودکان اســت. 
اینکه اگــر در حادثــه رانندگی کودک 
مقصر شناخته شود چه کسی باید پاسخ 
دهد و نگاه قانونگذار به این نوع مســائل 

چیست؟
همچنین طبق همین مقــررات، اگر به هر 
دلیلی کودکان صدمه ای بــه دیگران بزنند 
وظیفه اصلی و توجهات به ســمت والدین 
اســت و باید در برابر قانون پاســخگوی بی 
توجهی و عــدم مراقبت از فرزنــدان خود 

باشند.
موارد بالا نشــان مــی دهد کــه قوانین و 
فرهنــگ ترافیکی در حوزه کــودکان رفته 
رفته نیازمند اصلاح، تغییر و جدیت بیشتر 
است زیرا این کوچولوهای دوست داشتنی 
نیز هماننــد همه ما بزرگســالان میتوانند 
در حوادث رانندگی نقش مســتقیم یا غیر 

مستقیم داشته باشند.

خریدار  معاون رئیس جمهور در امور زنان 
و خانواده گفت: در گذشته در برخی ادارات 
ساختار مشاوران زن یک کار تشریفاتی بود 
اما یکی از کارهایی که در دولت ســیزدهم 
انجام شــده این اســت کــه مشــاوران و 
مرتبطان بــا معاونت از حالت تشــریفاتی 

خارج شوند.
دکتر انسیه خزعلی، معاون رئیس جمهور 
در امــور زنــان و خانواده در جلســه هم 
افزایی بسیج خواهران و دفاتر امور بانوان 
دســتگاه های اجرایی که در ســاختمان 
شــهید رضوی جهاد کشــاورزی برگزار 
شــد، با بیان اینکــه در ســال اول دولت 
اهتمام داشتیم تا ســاختار مشاوران زن 
ارتقاء پیدا کند، اظهار کرد: در ســال ۹۲ 
این پست از مشــاوران گرفته و تبدیل به 

احکام انشائی شد.

وی افزود: اولیــن کاری که در ســتاد ملی 
زن و خانــواده تصویب شــد ارتقای جایگاه 
مشــاوران زن بود که مشــاوران متناسب 
با بزرگــی و کوچکی دســتگاه و نوع کاری 
که برعهده دارند در ســطح معــاون وزیر یا 

مدیرکل باشند.
معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده 
با اشاره به اینکه در ســال دوم دولت تلاش 
شــد تا مشــاوران زن دســتگاه ها باید در 
جلسات شوراها شــرکت کنند، گفت: اگر 
جایی مشــکلی یا نقصی اســت، این شما 
مشاوران هستید که باید پیگیری و مطالبه 

حقوق خود را بکنید.
خزعلی با بیان اینکه در گذشــته در برخی 
ادارات ســاختار مشــاوران زن یــک کار 
تشریفاتی بود، گفت: یکی از کارهایی که ما 
در سال اول انجام دادیم این بود که مشاوران 

و مرتبطــان با معاونت از حالت تشــریفاتی 
خارج شوند و در سال دوم یک درصد بودجه 
را تصویب کردیم که یــک درصد بودجه در 
دستگاه ها به مسئله زن و خانواده اختصاص 
پیدا کند.وی ادامه داد: ما در حال نوشــتن 
آیین نامــه این یک درصد هســتیم که نیاز 

است مشاوران طرح ها و پیشنهادهای خود 
را بدهنــد که در شــورای هماهنگی، طبق 
آیین نامه و اولویــت، بودجه اختصاص پیدا 

کند.
این اســتاد دانشــگاه با بیان اینکه بســیج 
بهترین بــازوی عملیاتی بــرای طرح های 
مشــاوران زن است، افزود: بســیج با همان 
انگیــزه ای که همیشــه داشــته و لشــکر 
مخلص خدا بوده به بلوغی رســیده اســت 
که نمی خواهد دیده شود. ولی با تمام دیده  
نشدن ها امیدواریم که مشــاوران، آن ها را 

ببینند و از بسیج استفاده کنند.
خزعلی تاکید کــرد: موضوع جهاد تبیین را 
جدی بگیرید. در شــرایطی قرار دادیم که 
کشــور در یک جنگ سخت ترکیبی است و 
در بحث های اقتصادی، رسانه ای و سیاسی 
درگیر یک جنگ هستیم. دشــمن با نفوذ 

تلاش می کند که مفاهیم و خواســته های 
خود را محقق کند. این همبستگی و همدلی 
بین بانــوان می تواند در مقابله با دشــمن 

تاثیرگذار باشد.
به گزارش روابط عمومی معاونت ریاســت 
جمهوری در امور زنان و خانواده، وی ادامه 
داد: یکی از موضوعات حمایت در معاونت، 
بحث کاشــت نهال اســت کــه خانم های 
خانه دار می توانند کمک کــرده و فرهنگ 
پــرورش نهال را ایجــاد کننــد. طرحی را 
داریم که خانم های خانــه دار بذر را تحویل 
بگیرند و نهال تحویل بدهنــد و این کمک 
هزینــه زندگی باشــد. باید با ســاماندهی 
طرح هایی که خانم های خانه دار می توانند 
در آن مشــارکت کنند به توصیه های رهبر 
انقلاب در ســبک مصرف و پرهیز از اسراف، 

به اقتصاد کشور کمک کرد.

تعقیب و محاکمه ۳۰۰ مدیر در حوزه مفاسد اقتصادی

۷۰ هزار کودک کار و خیابان در تهران 
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 منوچهر والی زاده به علت عارضه قلبی 
در بیمارستان بستری شد

 منوچهر والی زاده، پیشکســوت رادیو و دوبلور به علت عارضه قلبی در 
بیمارستان بستری و تحت نظر پزشکان متخصص است.

به گزارش معاونت صدا؛ منوچهر والــی زاده از صداهای ماندگار عرصه 
گویندگی و دوبلوری که متولد ۱۳۱۹تهران است، به علت عارضه قلبی 

در حال حاضر در بیمارستان بستری شده است.
والی زاده از صداهای ماندگاری اســت که ما سالهاســت عاشقانه با آن 
زندگی کرده ایم. بازیگــر، دوبلور و گوینده ای که در ســال ۱۳۳۷ و از 
نوجوانی وارد حرفه تئاتــر و از طریق منصور متین وارد حرفه گویندگی 

رادیو شد.
او از ۱۶ ســالگی وارد حرفه دوبله شــد و هم اکنــون از باتجربه ترین 
دوبلورهای ایران به حســاب می آید، والــی زاده در دوبله چندان اهل 
صداســازی نیســت و برای هر شــخصیت ریزه کاری هایی را رعایت 

می کند که متناسب با جایگاه او باشد.

پکن به باغ وحش جایزه داد
 فیلم کوتاه »باغ وحش« به نویســندگی و کارگردانی نفیســه زارع از 

دوازدهمین جشنواره بین المللی فیلم پکن )BISFF( جایزه گرفت.
به گزارش مشاور رسانه ای پروژه، فیلم کوتاه »باغ وحش« به کارگردانی 
و نویسندگی نفیسه زارع و تهیه کنندگی کاوه مظاهری و سورنا اکباتانی 
در ادامه حضور بین المللی خود که به دوازدهمین جشنواره بین المللی 
فیلم پکن )BISFF( به رقابت پرداخت، توانست جایزه بهترین فیلم در 

بخش Nova را از آن خود کند.
فیلم کوتاه »باغ وحــش« در دوازدهمین دوره جشــنواره بین المللی 
فیلم کوتاه پکن در بخــش Nova به رقابت پرداخــت. Nova بخش 
جدیدی است که امسال در جشنواره پکن برای رقابت فیلم های کوتاه 
و فیلم های کوتاه برجســته که متمرکز بر مضامین دوران بلوغ هستند، 
ایجاد شــد. دوازدهمین جشــنواره بین المللی فیلم پکن از ۲۷ آبان تا 
۷ آذرماه مصادف با ۱۸ تا ۲۸ نوامبر ۲۰۲۲ در شــهر پکن برگزار شــد. 

برگزیدگان این دوره جشنواره پکن به تازگی اعلام شدند.
این فیلم کوتاه همچنین، به سومین جشــنواره فیلم کوتاه تسالونیکی 
)یونان( راه یافت که این فیلــم کوتاه در بخش بهتریــن فیلم کوتاه به 

عنوان فینالیست انتخاب شده است.
در خلاصه داســتان »بــاغ وحش« آمده اســت: »میــان حیوان های 
باغ وحش، رعنــا به دنبال گوزنی ســت که در خواب دیــده، و مادرش 
به دنبال فرصتی تا خبر مهمی را به او بگوید.« ســونیا ســنجری، ترنم 

آهنگر و داریوش رشادت در این فیلم کوتاه ایفای نقش دارند.

فهرســت عوامل »باغ وحش« عبارتند از مدیر فیلمبرداری: ســروش 
علیزاده، تدوینگر: پویان شــعله ور، آهنگساز: مهدی وکیلی، صدابردار: 
هادی معنوی پــور، طراحی و ترکیــب صدا: رامیــن ابوالصدق، طراح 
صحنه: محمد موسوی، طراح گریم: بابک کشن فلاح، مشاور رسانه ای: 

آزاده فضلی.

وش درگذشت فخری خور
 فخری خوروش بازیگر قدیمی تئاتر، ســینما و تلویزیون در ســن ۹۳ 

سالگی از دنیا رفت.
 فخری خوروش، بازیگر سرشــناس ســینما و تئاتر، روز شنبه بیستم 
خرداد ماه در سن نود و سه سالگی، بعد از ســال ها مهاجرت و دوری از 

صحنه تئاتر و سینمای ایران، در شهر لس آنجلس آمریکا درگذشت.
وی متولد دهم خرداد ۱۳۰۹ خورشیدی در کرمانشاه بود و پس از پایان 
تحصیلات در دانشســرا، به معلمی و تدریس در مــدارس پرداخت اما 
در ســال های آغازین معلمی برای اولین بار با نقــش آفرینی در یکی از 
اجراهای »دست های آلوده« نوشته ژان پل ســارتر، تئاتر را آغاز کرد و 
از سال ۱۳۳۴ خورشیدی نیز با بازی در فیلم ســینمایی »برای تو« به 
کارگردانی صادق بهرامی به فعالیت هنری در سینما رو آورد که حاصل 

آن بازی در بیش از چهل فیلم سینمایی است.
فخری خوروش از ســال ها پیش به دلیــل ســکونت دو فرزندش در 
آمریکا، اقامت ایالات متحده را دریافت کرده بود و پس از سال ۱۳۸۴ و 
نقش آفرینی در فیلم »یک بوس کوچولو« ساخته بهمن فرمان آرا، دیگر 
فعالیتی در سینمای ایران نداشت و در شهر لس آنجلس ایالت کالیفرنیا 
سکونت داشت.پرویز پرستویی، بازیگر ســینما، در صفحه اینستاگرام 
خود نوشــت که فخری خوروش »هنرمند پیشکســوت تئاتر و سینما 
که ســال ها در غربت زندگی می کرد روز شنبه ســاعت ۸:۳۰ صبح به 
وقت لس آنجلس« درگذشــت. او همچنین از فخری خوروش به عنوان 

»هنرمند تکرار ناشدنی« نام برد.
او همچنیــن در فاصلــه ســال های ۱۳۳۹ تا ۱۳۸۱ در ســریال های 
تلویزیونی مختلفی نقش آفرینی کرد که از مشــهورترین آنها »سریال 
امیرکبیر« اســت که خوروش در آن نقش »مهد علیا« مادر ناصرالدین 
شــاه قاجار را بازی کرد.وی در ســریال های »امام علــی« و »پهلوانان 

نمی میرند« نیز بازی کرده است.
خوروش که در آغاز مدت ها در تئاتر در کنار علــی نصیریان و عزت الله 
انتظامی به نقش آفرینی پرداخته بــود، در دوران کاری خود در بیش از 
۴۰ فیلم سینمایی از جمله »آقای هالو«، »نفرین«، »شازده احتجاب«، 
»تاراج«، »سوته دلان«، »بگذار زندگی کنم« و »مردی از جنس بلور« 
و همچنین ســریال هایی همچون »خانه ای در تاریکی«، »روشن تر از 

خاموشی«، »کت جادویی«، »باغ گیلاس« و ... بازی کرده بود.

ود وی صحنه می ر برگزیده جشنواره تئاتر رضوی ر
نمایش»آهو« به کارگردانی و نویســندگی علی برجی عنوان نمایشی 
است که در شانزدهمین جشــنواره تئاتر رضوی خوش درخشید و این 

روزها آماده اجرا در تماشاخانه مهر می شود.
 »آهو« نمایشی تاریخی بر اساس طرحی از ســیروس همتی است که 

اتفاقات رخ داده برای امام رضا)ع( از مدینه به مرو را روایت می کند.
در خلاصه داســتان این نمایش که خرداد و تیرماه ۱۴۰۲ روی صحنه 
خواهد رفت آمده است: »امام رضا )ع( در مسیر حرکت خود از مدینه تا 
مرو در خاک ایران از روســتاهای زیادی می گذرد و روز به روز بر پیروان 
آن حضرت افزوده می شــود. مأمون برای کاهــش محبوبیت حضرت 
مأمورانی را می فرستد تا با نقشه  و فریب محبوبیت و کمالات امام را زیر 
سوال ببرند و ایشان را به تمســخر بگیرند. در یکی از این روستاها اتفاق 

عجیبی با ورود امام)ع( شکل می گیرد...«
این نمایش که در شــانزدهمین جشــنواره ملی تئاتر رضوی توانست 
تقدیر کارگردانی، جایزه بازیگری دوم مرد، تقدیر بازیگری زن و تقدیر 
موســیقی را کســب کند از ۲۴ خرداد ماه در تماشــاخانه مهر میزبان 

علاقه مندان خواهد بود.

قاب

ســیامک صفــری اعتقــاد دارد که فیلم ســینمایی 
»بمب؛ یک عاشــقانه« توانسته اســت آدم ها، فضاها، 
روابط و شــرایط دوران جنگ را به خوبی به مخاطبان 
یادآوری کند. فیلم سینمایی »بمب؛ یک عاشقانه« به 
کارگردانی پیمان معــادی به تازگی در پلتفرم فیلم نت 
عرضه شــده اســت. دومین فیلم بلند معادی در مقام 
کارگردان، داســتان فراز و نشــیب زندگی زن و شوهر 
جوانی اســت که در روزهای جنگ و بمبــاران، دچار 
اختلاف می شوند. این درحالی است که هر کدام از آنها 

درگیر دغدغه های کاری خود نیز هستند.
لیلا حاتمی، پیمان معادی، ســیامک انصاری، حبیب 
رضایی، سیامک صفری، بهادر مالکی، صبا گرگین پور 
و محمــود کلاری از جمله هنرمندانی هســتند که در 

»بمب؛ یک عاشقانه« نقش آفرینی کرده اند.
ســیامک صفری بازیگر ســینما، تئاتر و تلویزیون به 

مناســبت عرضه فیلم »بمب؛ یک عاشقانه« 
از تجربه بازی در این فیلم گفت.صفری بازی 
در فیلم ســینمایی »بمب؛ یک عاشقانه« را 
تجربه ای به یادماندنی دانست و گفت: زمانی 
که فیلمنامه »بمب؛ یک عاشقانه« را مطالعه 
کردم نگاه پیمان معادی به عنوان نویسنده، 
فضای فیلم و پرداخت شــخصیت های کار 

برای من بسیار دوست داشتنی بود.
او با اشاره به تصویرسازی شــب های بمباران در فیلم 
ادامــه داد: صحنه هــای ایــن فیلم ســینمایی مثل 
تصویرسازی شــب های بمباران دوران جنگ و جمع 
شــدن همســایه ها در زیرزمین خانه بــرای خود من 
یادآور خاطرات و حــال و هوای جنگ بــود و به نوعی 

تجدید خاطره به شمار می آمد.
این بازیگر افزود: زندگی این قدر پرســرعت و پر اتفاق 

ســپری می شــود که وقتی از چیــزی دور 
می شــوی تنها ســایه هایی از آن در ذهنت 
باقی می ماند اما به خاطر دارم که در روزهای 
جنگ همســایه ها کنار یکدیگر احســاس 
آرامش و امنیت بیشتری داشــتند. در واقع 
همه آنچه در فضای تلخ و ترســناک جنگ 
اتفاق می افتاد، شــیرینی های خودش را نیز 
داشــت. با توجه به این موضوع »بمب؛ یک عاشقانه« 
هم توانست آدم ها، فضاها، روابط و شرایط آن دوره را به 

خوبی در ذهن مخاطبان یادآور شود.
این بازیگر در تعریف از شــخصیت آقــای مالکی فیلم 
»بمب؛ یک عاشــقانه« مطــرح کرد: مالکــی در کل 
شــخصیتی خونســرد بود که نگاهش به جهان کمی 
فیلســوفانه به نظر می رسید. او ســعی می کرد از همه 
وقایع، هرچقدر که هولناک و ترســناک بودند، خیلی 

ساده و با آرامش بگذرد.
صفری ادامــه داد: تصویرســازی از خونســردی این 
شــخصیت در ســکانس   هایی از فیلم با تخته نرد بازی 
کردن او، آن هم درست  در زمانی که دیگر همسایه ها از 
ترس بمباران استرس زیادی داشتند، تشدید می شد. 
از نظر من مالکی به ظاهر بی خیال بــود ولی در واقع با 

تجربه دیگری دنیا را نگاه می کرد.
بازیگر فیلــم »خون شــد« اظهار کــرد: »بمب؛ یک 
عاشقانه« دنیا و فضای خاص خودش را داشت؛ دنیایی 
که اصلا نمی توانــم نمونه اش را در آثــار دیگری که به 
عنوان بازیگر در آن ها حضور داشــتم، پیدا کنم. بهتر 
اســت بگویم، عطر و طعم این اثر برای خودش است و 
این را در آثار دیگر نمی بینم. فیلم دارای فضایی بود که 
همراه با لحظات ترســناک و پر از استرسی که داشت 

لحظاتی هم برای خندیدن به مخاطب ارائه می کرد.

چهره

خریدار   بــا وجود آن که آنتــن تلویزیون 
مدت ها از ســریال های جدید شبانه خالی 
بود، شــبکه های دو و ســه بالاخره صاحب 
دو سریال شبانه شدند. ســریال های »تب 
و تاب« و »نیکان« از شــبکه های دو و ســه 
پخش می شــوند و »ســوران« هم به جای 
»گیلدخت« در جــدول پخش هفتگی قرار 

گرفته است.
 تلویزیون ایام نوروز و رمضان را با دو سریال 
»نون خ۴« و »آتش و باد« ســپری کرد. این 
در حالی است که در سال های گذشته بعضا 
چهار شــبکه )یک، دو، سه و پنج( به صورت 

همزمان سریال های جدیدی داشتند.
امسال پس از پایان این سریال ها، شبکه ها 
پخش منظمی نداشــتند. شــبکه یک که 
شــبکه ملی نامیده می شــود، پس از نون 
خ۴سریال شبانه نداشت و گیل دخت را در 
روزهای پنجشــنبه و جمعه پخش می کرد. 
هم اکنون شــبکه یــک ســریال قدیمی 

»محاکمه« را بازپخش می کند.
پس از مدت ها وقفه این  شــب ها دو شبکه 
اصلی تلویزیون ســریال شبانه جدید دارند. 
تب و تــاب و نیکان و چشــم بندی۲ عنوان 
سریال هایی است که این شب ها به صورت 
شبانه تقدیم علاقه مندان می شود. با توجه 
به آن که پخش ســریال تب و تاب امشب به 
پایان می رسد، باید دید آیا شبکه دو سریالی 
برای جایگزینــی دارد یا این پــازل باز هم 
ناقص خواهد شــد. این شــبکه امسال بچه 
زرنــگ ۲ را طی ۱۰ قســمت، از جمعه ۲۵ 

فروردین پخش کرد.

مبارزات مردم کُرد در »سوران«
ســریال ســوران بــه عنــوان تازه ترین 
محصــول مرکــز ســریال ســوره، بــه 
محمــدزاده،  ســروش  کارگردانــی 
نویسندگی عباس ریاحی و تهیه کنندگی 
مجتبــی فــرآورده از چهارشــنبه هفته 
گذشــته، ۱۷ خردادماه میزبان مخاطبان 

خود در شبکه یک سیما شد.
این مجموعه تلویزیونی که در ۱۸ قســمت 
تولید و تهیه شده اســت، به صورت هفتگی 
چهارشنبه و پنجشنبه ها ســاعت ۲۲:۱۵ 
روی آنتن شبکه یک ســیما می رود و تکرار 
آن ســاعت ۰۱:۰۰ و ۱۵:۰۰ خواهــد بود. 
همچنیــن تکرار ۲ قســمت این ســریال 

جمعه هــا بعــد از خبر ســاعت ۲۱ پخش 
می شود.

بازیگران این اثر عبارتند از؛ مهدی نصرتی، 
علیرضا جعفری، توماج دانش بهزادی، مریم 
کاظمی، مصطفی کولیونــدی، محمدرضا 
صولتی، گلنوش قهرمانــی، احمد صدفی، 
هلن نقی لو، روزبه رئوفــی، احمد جعفری، 
علی اکبر اصانلــو، ارشــیا عبدالهی، آرش 
نیازی، مدیا ذاکری، حمید محرابی، علیرضا 
حنفی، شاهو شــاهمرادی، سیمین بهفر، با 
معرفی آسو پاشــاپور و با هنرمندی زنده یاد 

حسام محمودی.
در خلاصه داستان »سوران« آمده است:

-همیــن الانم باورم نمیشــه، همش میگم 
نکنه یه خوابِ شیرین باشــه که هر لحظه 

ممکنه ازش بپرم…؟!
-خواب نیست همه چی عین واقعیته. من و 

تو و بچه هامون…
سریال سوران پس از ســریال کاتب اعظم 
که اقتباســی از کتــاب »اعترافــات کاتب 
کشته شده« بود، دومین اثر اقتباسی مرکز 
سریال سوره است. این اثر که اقتباسی آزاد 
از کتاب عصرهای کریسکان به قلم کیانوش 
گلزارراغب اســت، مبارزات مــردم کُرد در 
پیش و پس از انقلاب اســلامی را به تصویر 

می کشد.

پرونده »تب و تاب« بسته می شود
ســریال تلویزیونی تب و تاب به کارگردانی 
داریوش مختاری و تهیــه کنندگی مهدی 
شــفیعی در ۳۲ قســمت در گــروه فیلم و 
سریال شــبکه دو ســیما تولید شده است. 
قســمت آخر این مجموعه نمایشی امشب، 

یک شنبه ۲۱ خرداد ماه روی آنتن می رود.
سریال تب و تاب با موضوع خانواده ایرانی و 

توجه به سبک زندگی تولید شده است.
در سریال تب و تاب هنگامی که مه لقا مادر 
خانواده از ســفر بازمی گردد، معین پســر 
بزرگش در مراسم اســتقبال حضور ندارد. 
همین موضوع بین اطرافیــان باعث ایجاد 
سوال می شــود. بلافاصله ژاله خواهر معین 

، به خانه معین می رود و...
این داســتان فضای ایرانی و شرقی دارد که 
در طول ســریال به روند داســتان و انتقال 

پیام به بیننده مشارکت دارند.
در این سریال هنرمندانی همچون محمود 
پاک نیت، فرشــته ســرابندی، خیام وقار 
کاشــانی، حدیث نیک رو، ایــوب آقاخانی، 
حمیدرضا نعیمی، نســرین مــرادی، امیر 

حامد و... به ایفای نقش پرداخته اند.
مجموعه جدیــد تلویزیونی تــب و تاب از 
شنبه ۹ اردیبهشت ماه ساعت ۲۱:۱۵ روی 

آنتن شبکه دو سیما رفته است.

مکمل های تقلبی در »نیکان« 
دردسرساز شدند

پخــش ســریال ۳۰ قســمتی نیــکان به 
کارگردانی علی ســراهنگ و تهیه کنندگی 
کامران مجیدی، محصول مرکز سیمافیلم 
از ۱۲ خردادماه از شبکه سه سیما آغاز شده 
است.در خلاصه داستان سریال تلویزیونی 
نیکان آمده اســت: یه پرنده کوچیک قبل 
از پرواز، اولین چیزی کــه تجربه می کنه یه 

حسی شبیه به سقوطه...
پژمان بازغــی، ســیما تیرانداز، شــقایق 
فراهانی، رضــا داودنژاد، بــا معرفی مه لقا 
می نوش زاد همــراه با رویا جاویدنیا، ســام 
کبودوند، مهدی صباغی، فــروغ قجابگلو، 
نادر شهســواری، آزاده مهــدی زاده، مریم 
شعبانی، امید ســلیمی، نوا نعمتی، محمد 
یادگاری، نسیم مسلمی، رزا ماندنی، حسین 
شــفیعی، حســین توکلی، فریده دریامج، 
مهری آل آقــا، ســعید بحرالعلومی، صادق 
ســراهنگ، رونیکا بهــرام زاده، محمدعلی 
اکبرشــاهی، بهنام تشــکر، مریم سعادت 
و اصغر نقــی زاده بازیگران ایــن مجموعه 
تلویزیونی هســتند.در نخســتین قسمت 
این ســریال پلیس انبارهای یک شــرکت 
دارویی به نام فخار دارو را که اقدام به توزیع 
مکمل های تقلبی کرده بود، پلمب کرد. در 

قسمت نخست این ســریال نشان داده شد 
که مکمل های تقلبی توزیع شــده توســط 
این شــرکت حتی به بستری شدن برخی از 

مصرف کنندگان آن هم منجر شده است.
مجموعــه تلویزیونــی نیکان از ســاعت 
۲۰:۳۰ در شــبکه سوم ســیما پخش می 
شود و ســاعت های تکرار و بازپخش آن ۳۰ 

و ۱۰:۰۵ و ۱۴:۱۰ روز بعد است.

»چشم بندی2« تا پیش از آغاز
 ماه محرم

فصل جدید ســریال طنز چشــم بندی از 
شبکه سه سیما پخش می شود.

مخاطبان ســریال »چشــم بندی«، پنجم 
خرداد قســمت اول از فصل دوم این سریال 

را از شبکه سه سیما مشاهده کردند.
در ســریال چشم بندی۲ محســن برهانی 
و پدرش »جهــان« که به تازگــی زندگی 
عاشــقانه ای را آغاز کــرده اینبــار درگیر 
حل پرونــده دزدی یک بار چنــد میلیون 
دلاری می شــوند. آنها از یکســو باید با یک 
بانــد خطرناک به ســرکردگی »نــادر« و 
»فیروز« و از ســوی دیگر با علائق شخصی 

و خانوادگی شان بجنگند.
فصل اول چشــم بندی ســال گذشــته با 
حمایت بیمــه مرکزی در پنجاه قســمت 

تولید و پخش شد.
این اثر که مضمونی طنــز دارد برای بخش 
دوم سریال در شبکه ســه آماده شده است 
و با اضافه شــدن چند بازیگر جدید از جمله 
جواد رضویان توانسته مخاطبان بیشتری را 

نسبت به فصل قبلی جذب کند.
این مجموعه را شــاهد احمدلو کارگردانی 
می کند و ســلیم ثنائی تهیــه کنندگی آن 
را بر عهده دارد. سرپرست نویسندگان این 

مجموعه نیز امیر ابیلی است.
حمید لولائــی، مرجانه گلچین، شــهرام 
قائدی، ســروش جمشــیدی، نعیمه نظام 
دوست، سیاوش مفیدی، مجید شهریاری، 
محمد شیری، پریســا رضائی و .... بازیگران 
این کار هستند.ســری جدید این ســریال 
هر شب حوالی ســاعت ۱۹:۴۵ از شبکه سه 
ســیما روی آنتن می رود.پخش فصل دوم 
سریال چشم بندی در شبکه سه سیما آغاز 
شده و تا پیش از آغاز ماه محرم ادامه خواهد 

داشت.

سیامک صفری و یادآوری تجربه »بمب یک عاشقانه«

انسیه شاه حسینی: 

شب به خیر فرمانده قصه زندگی من بود

خریدار   انسیه شاه حســینی نویسنده و 
کارگردان سینما و تلویزیون - که به عنوان 
نخســتین زن ایرانــی در ســاخت فیلم با 
موضوع جنگ ایران و عراق شناخته می شود 
- گفت: »شب به خیر فرمانده« قصه زندگی 
من بود.انســیه شاه حســینی که به زودی 
تازه ترین اثر ســینمایی خود با نام دســت 
ناپیدا را در استان خوزستان جلوی دوربین 
خواهد برد، اظهار داشــت: در شــب به خیر 
فرمانــده)۱۳۸۴( لباس هنــروری به تن 
کردم و جلــوی دوربین رفتم. شــاید کمتر 

کسی بفهمد که آن هنرور، خودم هستم.

لباس هنروری به تن کردم و جلوی 
دوربین رفتم

او که با فیلــم بلند غروب شــد بیا)۱۳۸۳( 

نخســتین بار کارگردانــی را تجربه کرد، با 
بیان این که »در پشــت صحنه بیشتر حس 
بازیگری به درد مــنِ کارگردان می خورد« 
گفت: بــرای کارم از جان مایــه می گذارم. 
برای شــب به خیر فرمانده در ماه های تیر و 
مرداد در بیابان علاوه بر کارگردانی در پشت 
صحنه با بازیگرانم کار می کردم که به خوبی 
در نقش های خود ظاهر شوند و وقتی دیدم 
به هنرور نیاز دارم لباس هنروری پوشــیدم 
و جلوی دوربین رفتم و ســعی کردم خوب 

بازی کنم.
کارگردان شــب به خیر فرمانده می گوید: 
وقتی احســاس می کنم بچه هــای گروه 
کمــی از شــرایط ناراحــت هســتند و 
می خواهند بــه مرخصی برونــد، به آنها 
می گویــم مگــر رزمنده ها بــه مرخصی 

می رفتند که در چنین شرایطی بخواهیم 
کار را رها کنیم؟

شــب بخیر فرمانده فیلمی به کارگردانی و 
نویسندگی انسیه شاه حسینی ساخته سال 
۱۳۸۴ است. داســتان فیلم از این قرار است 
که یک خبرنگار جنگــی در هنگام عملیات 
از بقیه جدا افتاده، راه را گــم می کند. عدم 
شناخت او از منطقه و وضعیت بد جوی، او را 
با مشکلات و شرایط خاصی رو به رو می کند 

که این خود آغاز ماجراست.
در ایــن فیلــم، لادن مســتوفی، محمــد 
مختاری، عصمت رضاپور، محمود قادسی، 
یوسف زقورزاده و علیرضا حق شناس ایفای 

نقش می کنند.

در فیلمبرداری همیشه برای من 
عشق همراه با لذت بوده است

این کارگــردان که دفاع مقدس را مســاله 
شخصی خود خوانده گفت: در فیلمبرداری 
همیشه برای من عشــق همراه با لذت بوده 
و آنچه من را اذیت می کنــد مرحله قبل از 

فیلمبرداری است.
شاه حســینی می گویــد: به مســائلی در 
فیلم های خود می پــردازم که جامعه به آنها 
نیاز دارد و لازم اســت طرح موضوع کنم اما 
اثبات این مســاله برای دســت اندرکاران 

کــه کلام فیلم نیاز جامعه اســت، برای من 
جانکاه است.

این کارگــردان دفــاع مقدس بــا ابراز 
خرســندی از گرایــش نویســندگان به 
سمت بیوگرافی شــهدا گفت: در لابلای 
زندگی نامه شــهدا مســائلی اســت که 
جامعه به آنها نیــاز دارد و تعــدد آثار در 
دست فیلمسازان دفاع را باید به فال نیک 

گرفت.
کارگــردان پنالتــی)۱۳۸۷( گفت: جلوی 
دوربین لابلای ســیاهی لشــگرها می روم 
و بازی می کنم. مجبــورم بازیگردانی کنم 
چون بازیگران آن چیزهایی که من دیده ام 
ندیده اند و باید آنها را بــا اتفاق هایی که در 

دوران دفاع مقدس افتاده آشناتر کنم.

حامد کمیلی، علم الهدی را به خوبی 
بازی کرد

شاه حســینی در پایان دربــاره نقش حامد 
کمیلی در زیباتــر از زندگی)۱۳۸۹( گفت: 
حامد کمیلی در نقش حسین علم الهدی به 

خوبی ظاهر شد.
دســت  ناپیدا تازه ترین اثر سینمایی انسیه 
شاه حســینی این روزهــا در مرحله پیش 
تولید است. شاه حسینی به همین منظور به 
همراه سعید سیدزاده تهیه کننده به استان 

خوزســتان رفته اســت. او پیشــتر درباره 
داســتان این فیلم به خبرنــگار ایرنا گفته 
بود: یکی دیگر از چیزهایــی که برای من به 
یادماندنی خواهد بود این است که به همراه 
۲۰۰ نفر از زنان جنوب و برخی از بازیگران 
به کارون می زنیم و لباس می شوییم. دست 
ناپیدا اثــری جذاب و روایــت زندگی زنانی 
اســت که زمان جنگ در کارون لباس می 

شستند.
به گفته او، نمونــه اش کتاب حوض خون 
اســت اما این فیلــم ربط زیــادی به آن 
ندارد. محور همان اســت و زندگی زنانی 
را به تصویر می کشــد که بــه کارون می 

زنند.
شاه حسینی گفته این فیلم روایتگر زندگی 
زنی اســت که ۲۰۰ فانوســقه خونین روی 
دوش دارد و همه را در آب کارون شســته و 

آنها را به جبهه می فرستد.
سعید سیدزاده هفته گذشته درباره شروع 
کار ســاخت دســت ناپیدا به خبرنگار ایرنا 
گفت تازه برای پیــش تولید آمدیم. تکلیف 
شروع ســاخت فیلم بعد از ســفر مشخص 

می شود.
او گفت که بــرای ارزیابــی آمده ایم و زمان 
مشخصی نمی شــود برای شــروع ساخت 

فیلم تعیین کرد.
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میدان

پیشکسوت پرسپولیس معتقد است که »پرسپولیس 
این توانایــی را دارد که بعد از قهرمانــی در لیگ و جام 

حذفی در آسیا نیز از نام ایران دفاع کند.«
پایان رافت، بازیکن پیشین پرســپولیس، در پاسخ به 
این پرسش که مهم ترین عامل قهرمانی پرسپولیس در 
فصل بیســت و دوم چه بود؟ اظهار کرد: انسجام تیمی، 
وحــدت تاکتیکی، آمادگــی بالای بازیکنــان، وجود 
هواداران که صاحــب اصلی این تیم هســتند و در هر 
شرایطی از پرسپولیس حمایت کردند و از همه مهم تر 
فضای خوبی که باشگاه برای تیم فراهم کرده بود سبب 
شد پرسپولیس در یک سال، دو جام قهرمانی را به خود 

اختصاص دهد.
وی گفــت: امیدوارم باشــگاه با برنامه ریــزی خوب و 
درست ضمن حفظ بازیکنان داخلی خود از وجود چند 

بازیکن خوب خارجی نیز بهره مند شود تا در 
لیگ قهرمانان آسیا نیز برابر تیم های قطری 

و عربستانی برتری خود را ثابت کند.
بازیکن پیشین پرســپولیس در پاسخ به این 
پرسش که چه عاملی باعث شد پرسپولیس 
در اواســط فصل با وجود اینکــه ۸ امتیاز از 
صدر جدول فاصله داشــت ایــن اختلاف را 

جبران کند؟ گفت: یکی از ویژگی های پرسپولیس این 
بود که بازیکنان آن تا لحظه آخر برای قهرمانی مبارزه 
کردند و به خودشان ایمان داشــتند. تیم انسجام پیدا 
کرد و توانســت اختلاف خود را با صدر جدول جبران 

کند.
 البتــه چند ســال اســت که اســتقلال، ســپاهان و 
پرســپولیس مدعی اصلی قهرمانی هستند و باید برای 

فصل بعدی تمهیداتی اندیشیده شود تا این 
قهرمانی حفظ شــود.رافت همچنین درباره 
ارزیابــی اش از عملکــرد درویــش در راس 
مدیریت باشگاه پرســپولیس گفت: درویش 
نماینده وزارت ورزش است و برای قهرمانی 
پرســپولیس زحمات زیادی کشــید و کار 
خود را به درستی انجام داد. امیدوارم وزارت 
ورزش اجازه دهد که او همچنــان به عنوان مدیرعامل 
باشگاه پرســپولیس باقی بماند تا پرسپولیس در آسیا 

نیز از نام ایران دفاع کند.
وی در ارزیابــی از عملکــرد دو مهاجــم خارجــی 
پرســپولیس اظهار کرد: دیاباته و پریرا از پرسپولیس 
جدا می شــوند و تیم باید به فکر جذب ۲ مهاجم خوب 
خارجی و چند بازیکن باکیفیــت در خط حمله و دفاع 

باشــد. به نظر می رســد پرســپولیس می تواند چند 
بازیکن خوب و باکیفیت خارجی و با قیمت مناسب تر 
از بازیکنان داخلی برای فصل بعد خریداری کند. البته 
این که یحیی گل محمدی بماند یا بــرود اطلاع ندارم 
اما معتقدم اگر یحیی بماند و همیــن ترکیب را حفظ 
کند و دو مهاجــم خوب خارجی بیــاورد قطعا روند رو 
به رشدی خواهد داشــت.این پیشکسوت پرسپولیس 
ادامه داد: یحیی مربی بســیار توانمند و باهوشی است 
و هر جا که برود آرزوی موفقیت برای او دارم. طی چند 
سالی که هدایت تیم پرسپولیس را برعهده گرفته چند 
جام برای ما آورده و اکثر بازیکنان این تیم از دروازه بان 
تا مهاجم در ترکیب تیم ملی قــرار دارند و عملکردش 
موفقیت آمیز بوده اســت. به هر صورت اگر برای فصل 

بعد نباشد باید جانشین او قوی تر باشد.

سرمربی پیشــین تیم ملی فوتبال ایران در تازه ترین 
صحبت هایش مدیران فدراسیون فوتبال را به باد انتقاد 
گرفت و با حمله به امیــر قلعه نویــی، او را جزو باندی 

دانست که بر فوتبال حاکم شده است!
محمد مایلی کهن درباره اظهارات احســان اصولی که 
صحبتهای او درباره انتخاب ســرمربی تیم امید را بی 
پایه و اساس دانســته بود، گفت: اصولی بر خلاف اسم 
شــریفش غیر اصولی صحبت کرد. بین این همه آدم 
ورزشــی و اســتخوان خرد کرده در ورزش هم رئیس 
هیأت خراسان رضوی است، هم رئیس کمیته فوتسال 
و هم گاهی سخنگوی فدراسیون فوتبال. شما حدیث 

مفصل بخوان از این مجمل.
ســرمربی پیشــین تیم ملی فوتبال ایران تاکید کرد: 
در اســتان خراســان رضوی با وجود افــراد بزرگ و 
صاحبنامی چون خداداد عزیزی کــه بهترین بازیکن 
آسیا در ســال ۱۹۹۶ شــد، میثاقیان، کریم قیاسی و 
اســتادی چون عباس چمنیان، بر مبنای کدام ضابطه 

ایشــان سالهاســت رئیس هیأت خراسان 
رضوی اســت؟ با کدام متــر و معیار رئیس 
کمیته فوتسال اســت؟ با وقت کم می توانم 
بپرســم چند نفــر از اعضای فدراســیون، 

فوتبالی هستند؟
مایلی کهــن که با شــبکه خبر گفــت و گو 
می کرد، ادامه داد: ایشــان )اصولی( گفته اند 

باید فنی صحبت کنم. مگر شــما از زبــان فنی درکی 
دارید؟ اتفاقــاً همه صحبتهای من فنی بوده اســت اما 
به دلیل اینکه شــما از این حرفه زیبا و دوست داشتنی 
اطلاع چندانی ندارید به نظرتــان غیر فنی می آید. مگر 
قرار نبود بر اســاس معیارهای کار با جوانان، داشــتن 
تجربه بین المللی و داشــتن کارنامه موفق ســرمربی 
تیم امید معرفی شــود؟وی ســپس به انتقاد از کارنامه 
مربیگری رضا عنایتی ســرمربی تیــم امید پرداخت و 
افزود: من می گویم بر اســاس کدام متــر و معیار آقای 
عنایتی را کــه بازیکن خــوب و بزرگی بــوده اما فاقد 

کمترین عملکرد مثبــت در زمینه مربیگری 
بوده و در آخرین حضور وی در تیم دوســت 
داشــتنی نفت مســجد ســلیمان با گرفتن 
۵۰۰ میلیــون تومان به ناگهــان تیم را ترک 
کرد و باعث ســقوط آن شد، ســرمربی تیم 
امید شــد؟ مگر غیر از این است که فقط در ۶ 
مسابقه حضور داشت و با گرفتن چند بازیکن 
با مبالغ هنگفت در نهایت موجب ســقوط آن تیم شد؟ 
بماند که با چه ارقامی بازیکن به باشــگاه نفت مســجد 
ســلیمان قالب کردند!مایلی کهن در ادامه حملاتش 
به ســخنگوی فدراســیون فوتبال، اظهارات تندی را 
هم علیه مهــدی محمدنبی نایب رئیس فدراســیون 
بر زبــان آورد و گفت: یقیناً شــما درکــی از مباحث ما 
نداشــته و ندارید. آقای غیر اصولی! به راستی بر اساس 
کدام فاکتور و مختصاتی شــما و آقای نبی »چاخان« 
بر فوتبال معصوم ما حکمرانــی می کنید که نتیجه آن 
باخت فاجعه آمیز ۶ گله مقابل انگلیس و باخت حیثیتی 

مقابل آمریکا شــد؟ بعد از آنکه مجری برنامه از مایلی 
کهن درخواســت کرد فقط درباره مسائل فنی صحبت 
کند، پیشکســوت فوتبال ایران تاکید کرد که به گفته 
تهیه کننده برنامه می تواند درباره صحبت های احسان 
اصولی حرف بزند.مایلی کهن ســپس ادامه داد: آقای 
غیر اصولی! واقعاً خیلی جــرات می خواهد که بیایی و 
خودت را متخصص تر از عزیزانی کــه عمری را در این 
عرصه خاک خورده اند، بدانــی. آقای غیر اصولی بدانید 
که »ای مگس عرصه سیمرغ نه جولانگه توست؛ عرض 
خود می بری و زحمــت ما مــی داری«!وی همچنین 
امیر قلعه نویی ســرمربی تیم ملی را هــم از حملاتش 
بی نصیب نگذاشــت و قلعه نویی را همانند بیانیه چند 
سال پیش، »گروهبان قندلی« نامید. مایلی کهن گفت: 
الان تمام فدراسیون ما رفته زیر چتر گروهبان قندلی! 
سرمربی نساجی، ســرمربی استقلال، سرمربی هوادار، 
سرمربی گل گهر و ســرمربی پیکان و مس رفسنجان با 

نظر گروهبان قندلی انتخاب می شود.

پرسپولیس

فوتبال

خریدار  مربیــان ایرانی اگرچه شــانس 
کمتری نسبت به گزینه های خارجی برای 
نشستن روی نیمکت استقلال دارند اما این 
امیدواری را دارند قرعه به یکی از آنها افتاده 

و سکان هدایت آبی ها را بر عهده بگیرند.
سرنوشــت نیمکت اســتقلال در پایان هر 
فصل به بحرانی همیشــگی تبدیل شــده 
اســت و هواداران ایــن تیم هر ســال باید 
منتظر باشند وقتی ســوت پایان مسابقات 
لیگ برتر به صدا در می آید سرمربی شــان 
وداع و چند هفته ای در التهاب به سر برند تا 

نیکمت تیم محبوبشان سروسامان بگیرد.
در شــرایطی که مجمع باشــگاه استقلال 
امروز برگزار می شــود استقلال گزینه های 
خــود را بــرای انتخاب ســرمربی گزینش 
کرده اســت، چهار مربی ایرانی و چند مربی 
خارجی قرار اســت در کمیته فنی استقلال 
مورد بررســی قــرار گیرند تا یکــی از آنها 

انتخاب شود.
در روزهایی که علی رضا منصوریان فوتبال 
بازی می کرد چهــره محبوب ســکوهای 
طرفداران استقلال بود، در هر بازی این تیم 
پیراهن شماره ۱۰ منصوریان روی دستان 
هواداران به اهتزاز درمی آمد، اما در روزهای 
پایانی سرمربیگری منصوریان در استقلال 
همین هــواداران به قدری علیه او فشــار و 

هجمه وارد کردند که انــگار این مربی هیچ 
وقت محبوبیتی بین آن ها نداشته است.

کارنامــه منصوریــان در دوران مربگیری 
اســتقلال به هیچ وجه قابل دفاع نیســت، 
شکســت شــش بر یک مقابــل العین در 
لیگ قهرمانان آســیا بدترین و سخت ترین 

شکست استقلال در این رقابت ها محسوب 
می شود، رکوردی که با حضور منصوریان بر 

روی نیمکت آبی ها خلق شد!
محمد ربیعی با ۴۲ سال ســن جوان ترین 
گزینه نیمکت استقلال محسوب می شود، 
او اگرچه در لیــگ برتر تا کنــون موفق به 

قهرمانش نشده اســت اما کارنامه خووبی از 
خود در این ســالها بر جای گذاشته است، 
وی سابقه صعود از لیگ ســه به لیگ دو، از 
لیگ دو به لیگ یک و از لیــگ یک به لیگ 
برتــر را دارد که آخرین دســتاورد او همراه 
تیم مس رفســنجان بود که توانست برای 

اولین بار این تیــم را به ســطح اول فوتبال 
ایران برساند.

ساکت الهامی تجربه نشستن روی نیمکت 
اســتقلال را به عنوان مربی دارد، او سال ها 
پیش از ایــن و در زمان مربیگــری زنده یاد 
ناصر حجازی و فیروزکریمی دســتیار بود، 
وی در ســال های اخیر دو بار به همراه تیم 
تراکتور و نساجی قهرمان جام حذفی شد و 
نشــان داد یک مربی بلند پرواز است و کار با 
تیم های بزرگ و بازیکنان بزرگ را بلد است. 
او با هوادار نتایج خوبی در لیگ برتر گرفت و 
با این تیم یک کگام تا رسیدن به فینال جام 
حذفی فاصله داشت اما به پرسپولیس باخت 

تا از این اتفاق محروم شود.
جــواد نکونام در بیــن گزینه هــای ایرانی 
بیشــترین شــانس را برای نشســتن روی 
نیمکت اســتقلال دارد، او پارســال تا یک 
قدمی قرارداد با آبی پوشــان تهرانی پیش 
رفت، وی در حالی که بــا مصطفی آجورلو 
به توافق رسیده بود از قرارداد رسمی صرف 
نظر کرد تا ساپینتو جانشین فرهاد مجیدی 
شــود. او با فولاد خوزســتان قهرمان سوپر 
جام و جام حذفی شــد و در لیگ قهرمانان 
آســیا هم نتایج خوبی به همــراه این تیم 
گرفت تا ثابت کند به مربی پخته ای تبدیل 

شده است.

پرسپولیس در لیگ قهرمانان هم می تواند از نام ایران دفاع کند

حمله عجیب مایلی کهن به قلعه نویی

 فرصت سوزی در آستانه بازی های آسیایی

دوچرخه هایی که به خط پایان نرسیدند
خریدار   مســابقات دوچرخه ســواری 
جاده قهرمانی آســیا ۲۰۲۳ در شرایطی به 
میزبانی تایلند برگزار شــد کــه رکاب زنان 
کشــورمان در این رویداد عملکرد ضعیفی 
را خــود به نمایش گذاشــته و در آســتانه 
بازی های آســیایی هانگ ژو زنگ خطر این 

رشته را به صدا درآوردند.
 مسابقات دوچرخه ســواری جاده قهرمانی 
آســیا ۲۰۲۳ به میزبانی تایلند برگزار شد، 
رقابت هایی که به دلیــل نزدیکی بازی های 
آسیایی و اهمیت کسب ســهمیه المپیک 
میدانی مهم برای حضور مدعیان این رشته 
شــد اما در کمال تعجــب عملکرد ضعیف 
ملی پوشــان کشــورمان در ایــن رویداد، 
موجی از نگرانی را در بین اهالی این ورزش 

به راه انداخت.
اینکه فدراســیون دوچرخه سواری در چند 
وقت اخیر روزهــای پرتلاطمی را پشــت 
سرگذاشــته و بعد از مدت هــا بلاتکلیفی، 
رئیس خود را شــناخت بر کســی پوشیده 
نیســت اما نتایج ضعیف و بــه دور از تصور 
ملی پوشــان کشــورمان آنهم در آســتانه 
بازی های آسیایی هانگ ژو موضوعی است 
که نمی توان از آن چشــم پوشی کرد و باید 

دید تدبیر و برنامه مسوولان این فدراسیون 
چه خواهد بود.

چهارمیــن روز این مســابقات بــا رقابت 
رکاب زنــان در تایــم تریل انفــرادی رده 
بزرگســالان پیگیــری شــد و نمایندگان 
کشــورمان موفق به کســب مدال نشدند، 
در ایــن روز یک اتفــاق بــرای رکاب زنان 
کشورمان هم رخ داد، سمیه یزدانی به علت 
نقص فنی )پنچری( مســابقه را تمام نکرد و 

نتوانست نتیجه مطلوبی را کسب کند.
حسین عسگری دیگر رکابزن کشورمان در 
تایم تریل انفرادی شــانزدهم شد، البته در 
سه روز گذشــته نمایندگان ایران در هر سه 
ماده تیم ریلــی و تایم تریل انفرادی جوانان، 
مــردان و زنان عنــوان هفتمــی را به خود 
اختصاص دادنــد و در تایم تریــل انفرادی 
کمتر از ۲۳ سال مردان هم در رده دوازدهم 
قــرار گرفتند. تا امــروز نتایــج رکاب زنان 
کشورمان نشــان می دهد از آن چیزی که 
تصور می کردیم بســیار دور بــوده و با این 
روند نباید شانسی برای دوچرخه سواری در 

هانگ ژو متصور بود.
اتفاق دیگــری که در این مســابقات رخ 
داد به اشــتباهات عجیب و البته واکنش 

جالب فدراســیون دوچرخه ســواری باز 
می گردد. یکسان نبودن لباس رکاب زنان 
تیم ملی باعث شد تا ســرداور چینی این 
مســابقات ۲۵۰ فرانک سوئیس تیم ملی 
را جریمه کند هر چند مدیرفنی تیم های 
ملی دوچرخه ســواری کشــورمان این 
جریمه را ســختگیرانه قلمداد می کند و 
می گوید: این گونه جرایم طبیعی است و 
تیم قزاقستان را هم به دلیل عدم بررسی 
چرخ در زمان مشــخص جریمه کردند. 
این مسایل جدید نیســت و در مسابقات 
به دلیــل تخلفاتی که صــورت می گیرد 
جرایمی در نظر گرفته می شود اما اعتقاد 
دارم سرداور مسابقات خیلی سختگیری 

می کند.
از سویی دیگر حسین عســگری رکاب زن 
کشــورمان در این رویداد نیز بــا ۴ دقیقه 
تاخیر بــه خط اســتارت رســیده و زمان 
زیــادی را از دســت می دهد، هــر چند با 
توجه به رکوردی که کســب شده احتمال 
کســب مدال عملا غیر ممکن بوده و نتیجه 
رضایت بخشــی را کســب نکرده است اما 
اینکــه تغییر زمان رویداد از ســاعت ۱۴ به 
۱۲ را هیچ فردی از تیم ملــی ایران متوجه 

نشــده خود حکایت عجیبی است که باید 
مورد توجه قرار گیرد. در این مورد نیز وفایی 
اعتقاد دارد با توجه به لیســت استارت که 
روز قبل از مسابقه اعلام شــده بود، رقابت 
ورزشکاران باید ســاعت ۱۴ آغاز می شد اما 
ناگهان اعلام کردند که رقابت ســاعت ۱۲ 
برگزار می شــود اما باید پرســید این عدم 
اطلاع چرا فقط برای تیم ایران رخ داده و چه 
کســی باید در این خصوص مسوول و البته 

پاسخگو باشد.
فراموش نکنیــم فرصت چندانــی تا آغاز 
بازی های آســیایی هانگ ژو و رویدادهای 
کسب ســهمیه المپیک نداریم و اگر تدبیر 

و درایتــی نباشــد، نباید شانســی را برای 
رکاب زنان کشــورمان در مســابقات پیش 
متصــور بود. سال هاســت می شــنویم که 
دوچرخه سواری ایران از تکنولوژی روز دنیا 
عقب اســت و فاصله ما با تیم های تا دندان 
مسلح کار را ســخت می کند، اما چه کسی 
باید این نیازهــا را برطرف و فاصله موجود را 
از میان بردارد. اگر قرار است اقدامی صورت 
گیرد باید زمان را از دست نداده و به سرعت 
این نواقص برطرف شــود و اگر قرار نیست 
اقدامی عاجل صــورت گیرد، حداقل هزینه 
سرســام آور اعزام ها را در جایی دیگر هزینه 

کرد که سودش به دوچرخه سواری برسد.

 برکناری مظلومی و مومنی
تغییرات جدید در هیات مدیره استقلال

بالاخره پس از کش و قوس های فراوان، جلســه اصــلاح اعضای هیات 
مدیره باشگاه استقلال برگزار شد.

 مجمع عمومی باشگاه استقلال با حضور ســیدمحمد پولادگر معاون 
توســعه ورزش قهرمانی وزیــر ورزش، قربــان زاده رییس ســازمان 
خصوصی ســازی و نماینــده وزارت اقتصاد و دارایــی و مرتضی فلاح 

مدیرکل دفتر حقوقی در محل وزارت ورزش برگزار شد.
با برگزاری این جلسه، علیرضا خانی و مهدی حیدرزاده به همراه حجت 

کریمی به هیات مدیره باشگاه اضافه شدند.
هم چنین پرویز مظلومی، محمد مومنی و مهدی افضلی از هیات مدیره 

استقلال برکنار شدند.

طارمی: 
کافا کمکی به تیم ملی نمی کند

 مهاجم تیم ملی فوتبال ایران گفــت: حضور در تورنمنت کافا کمکی به 
تیم ملی نمی کند و ما موظف بودیم که در این مسابقات شرکت کنیم.

 مهدی طارمی در حاشــیه تمرین تیــم ملی فوتبال ایران با اشــاره به 
حضور تیم ملی در تورنمنت کافا اظهار داشــت: باید در این مســابقات 
شــرکت می کردیم. به نظر من فکر نمی کنم حضور در این مســابقات 

کمک خاصی به ما کند اما باید در آن شرکت کنیم.
وی در مورد پیشــنهاداتی که از او به ویژه از کشــور عربستان می رسد، 

افزود: الان در اردوی تیم ملی هستیم و در این باره حرف نمی زنم.
مهاجم تیم ملی در پاسخ به این پرسش که چرا حضور در تورنمنت کافا 
به تیمک ملی کمکی نمی کند، تصریح کرد: بحث امکانات فدراســیون 
مطرح نیست. ما موظف هستیم شــرکت کنیم و وقتی موظف هستیم، 

نمی توانیم نرویم. از نظر فنی کمک نمی کند.
طارمی در مورد قرعــه تیم ملی در جــام ملت های آســیا و اینکه 
برخی معتقدنــد قرعه تیم ملی تا فینال آســان اســت، گفت: هیچ 
راحتی وجود نــدارد و اگــر کل تیم ها در گــروه ما باشــند، برای 
قهرمانی باید همه را ببریم. مهم نیســت که با یک تیم قوی بازی یا 
ســه تیم قوی بازی می کنیم یا اصلا با تیم قوی بازی نمی کنیم. باید 

همه را ببریم.
وی در مورد حضور امیر قلعه نویی در تیم ملی تاکید کرد: قلعه نویی یک 
مربی بزرگ است. شــرایط تا اردوی قبل خوب بود. من در این اردو تازه 

وارد شدم و همه چیز فعلا خوب است.
مهاجم تیم ملی در رابطه با اینکه آیا بهتر نبود تیم ملی با بازیکن جوان 
به کافا برود، پاسخ داد: بحث مهدی طارمی، سردار آزمون و یا بازیکنان 
دیگر نیست. همه باید در تیم ملی باشــند. ما تمریناتمان را می کنیم و 
بیشتر با هدف گذاری مربیان آشنا می شویم. نیاز به اردو داریم که کنار 
هم باشیم. شاید این بازی ها از نظر فنی به ما کمک نکند اما در کنار هم 
هستیم و با ذهنیت مربیان بیشتر آشنا می شــویم. این خودش کمک 

بزرگی است.
 

تورنمنت فوتبال آسیای مرکزی با حضور ۷ تیم و در دو گروه از ۱۰ ژوئن 
)۲۰ خرداد( آغاز می شود.

در گــروه اول که در تاشــکند برگزار می شــود، تیم های ازبکســتان، 
تاجیکستان، ترکمنستان و عمان حضور دارند.

در گروه دوم بــه میزبانی بیشــکک تیم هــای قرقیزســتان، ایران و 
افغانستان همگروه هستند.

طبق تقویم این رقابت ها ایــران ۲۳ و ۲۶ خرداد بــه ترتیب به مصاف 
افغانستان و قرقیزستان می رود.

تیم های اول هر گروه راهی فینال می شــوند و دیدار رده بندی هم بین 
تیم های دوم هر گروه برگزار خواهد شــد. این دیدارهــا برای روز ۳۰ 

خرداد پیش بینی شده است.

آزمون:
 از ۱۵ سالگی زیرنظر قلعه نویی کار کردم

مهاجم تیم فوتبال کشــورمان اظهار داشــت: از ۱۵ ســالگی زیر نظر 
قلعه نویی کار کــردم و الان هم بدون هیچ کم وکســری در اردو حضور 

داریم.
 سردار آزمون مهاجم تیم فوتبال کشورمان در حاشیه تمرین تیم ملی 
فوتبال و حضور در تورنمــت کافا اظهار داشــت: اردوی خوبی داریم و 
بچه ها در حال آمده شدن برای بازی ها هســتند. در تورنمنت کافا هم 
تیم هایی حضور دارند که به آنها خیلی احترام می گذاریم. افغانســتان، 
عمان و ازبکســتان در حال پیشرفت هستند. خوشــحالیم که در این 

تورنمنت هستیم و این می تواند کمک خوبی برای ما باشد.

آزمون در پاسخ به این سوال که آیا بازی تداراکاتی با تیم های افغانستان 
و ازبکستان می تواند به تیم ملی برای حضور بهتر در جام ملت ها کمک 
کند؟ گفت: این برنامه ریزی از طرف فدراسیون فوتبال صورت گرفته و 

بازیکنان دخالتی در برنامه ریزی  ندارند. 
تمرکز ما بیشــتر روی بازی ها خواهد بود تا بتوانیــم بهترین نتیجه را 

کسب کنیم.
وی در رابطه با همکاری با امیر قلعه نویی اظهار داشت: من از ۱۵ سالگی 
زیر نظر قلعه نویی کار کردم و الان هم بدون هیچ کم وکســری در اردو 

حضور داریم و امیدوارم که این روند ادامه داشته باشد.
تورنمنت فوتبال آسیای مرکزی موســوم به کافا با حضور ۷ تیم و در دو 

گروه از ۱۰ ژوئن )۲۰ خرداد( آغاز می شود.
در گــروه اول که در تاشــکند برگزار می شــود، تیم های ازبکســتان، 
تاجیکستان، ترکمنستان و عمان حضور دارند. در گروه دوم به میزبانی 

بیشکک تیم های قرقیزستان، ایران و افغانستان هم گروه هستند.
طبق تقویم این رقابت هــا، ایران ۲۳ و ۲۶ خرداد بــه ترتیب به مصاف 

افغانستان و قرقیزستان می رود. 
تیم های اول هر گروه راهی فینال می شــوند و دیدار رده بندی هم بین 
تیم های دوم هر گروه برگزار خواهد شــد. این دیدارهــا برای روز ۳۰ 

خرداد پیش بینی شده است.



اهواز –محمد مجدم  نماینده مردم اهواز، 
باوی، حمیدیــه و کارون در مجلس شــورای 
اســامی گفت: بنده از روز اول هــم گفته ایم 
طرحی که اجرا شــد آن طرحی نیست که آب 
غدیر را از پشــت دریاچه سد دز داشته باشیم و 
مقدار آبی که اکنون در خط دوم غدیر می آید مد 
نظر ما نیست بلکه ما به دنبال آن بوده ایم که 10 
متر برثانیه ای که در طرح غدیر یک داشتیم در 
طرح غدیر دو به 20 متر برثانیه تبدیل کنیم که 

آب شهرها به لحاظ کمی و کیفی اصاح شود.
 سید کریم حسینی  با اشاره به دیدار نمایندگان 
مجلس با مقام معظم رهبری در پایان هر سال 
کاری اظهار کرد: بنده دیدار اخیر با ایشــان را 
جدا از ســایر دیدارها می دانم، نه برای آنکه از 
نمایندگان تعریف شد گرچه تعریف از جانب 
شخصی که به لحاظ شــخصیت و مسئولیت 
بالاتر اســت یک مدال افتخار و فرصت است و 
ما مفتخریم به اینکه مقام معظم رهبری برخی 
اصطاحاتی را برای نمایندگان مجلس به کار 
برده اند؛ اولین جمله ای که حضرت آقا در حق 
مجلس یازدهم گفته اند و هرسال تکرار میکنند 
بحث انقابی بودن این دوره از مجلس است که 

آن را کارنامه خود می دانیم.
وی افزود: دستور کار سال آخر ما حول سه محور 
برنامه هفتم توسعه کشــور، تحقق شعار سال 
بعنوان یک فرمان و پرداختن به طرح ها و لوایحی 
که در مجلس یازدهم نیمه کاره مانده اســت 

انجام می شود.
قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها، اولین 

قانون مجلس یازدهم
نماینده مردم در مجلس شــورای اسامی در 
خصوص اقداماتی که مجلس یازدهم در سطح 
ملی و برای منابع کشور طی سه سال انجام داده 
است گفت: مجلس در این دوره قوانین مهمی 
داشته اســت، اولین قانونی که در روزهای اول 
مجلس یازدهــم وجود داشــت و مقام معظم 
رهبری از آن بعنوان راه گشا، گره گشا و نجات 
از باتکلیفی یاد میکنند قانون اقدام راهبردی 
برای لغو تحریم ها است؛ اینکه کشور را درگیر 
مذاکرات و موفقیت یا عدم موفقیت هسته ای 
بدانیم مجلس یازدهم این قانون را تصویب کرد 
که به تعبیر رهبر دیپلماسی مقتدرانه را برای 

دولت فراهم کرد.
سیدکریم حســینی قانون تســهیل صدور 
مجوزهای کســب و کار را قانــون دوم خواند و 
اظهار کــرد: محدودیت هایی کــه برای رونق 
اشتغال، کارآفرینی و ایجاد اشتغال می توانست 
راهگشا باشــد و صدور مجوزها را با مشکاتی 
از جمله رانت و امضــای طایی مواجه میکرد 
صدور مجوزهای کسب و کار بود که این طرح 
نیز تصویب و به عنوان قانون تســهیل صدور 

مجوزهای کسب و کار در کشور جاری شد.
وی با بیان اینکه معیشت مردم را بعنوان اولویت 
در مجلس یازدهم می دانیم تصریح کرد: قانون 
جهش تولید، دانش بنیان،کمک به کسب و کار 
شرکت های دانش بنیان، جهش تولید مسکن، 
مالیات برخانه های خالی، مالیات برارزش افزوده 
و مهمترین مطلبی که همیشه بخاطر آن مورد 

سوال قرار می گیریم ســاختار بانک مرکزی و 
بانکداری اسامی است نیز مصوب شد که البته 
بر سیستم بانکی و پولی ما ایراد جدی و واقعی 

وارد است .
نماینده مردم اهواز، بــاوی، حمیدیه و کارون 
در مجلس شورای اســامی گفت: رتبه بندی 
معلمان که همه از آن سخن می گویند بیش از 
10 سال منتظر تصویب در مجلس بود که این 
قانون هم به تصویب رسید. همچنین حمایت از 
خانواده و جوانی جمعیت که تهدیدی در حوزه 

اجتماعی است نیز برای کشور مصوب شد.
وی افزود: صنعت خودرو و ساماندهی صنعت 
خودرو که برای ساخت و واردات مورد اعتراض و 
ایراد نمایندگان مجلس قرار گرفت جزء قوانین 

مصوب مجلس یازدهم بوده است.
حســینی با اشــاره به اینکه لایه ها و طرح ها 
مختلفی برای سال پایانی در دستور کار است تا 
بعنوان لوایح و طرح های نیمه کاره به تصویب 
برسند، عنوان کرد: حمایت از بانوان، ساماندهی 
کارکنان دســتگاه های اجرایی، ارتقاء امنیت 
زنان، حجــاب و عفاف، تعــارض منافع، موارد 
مربوط به طرح امنیت غذایی، خرید تضمینی 
محصولات کشاورزی و بازنستگان از جمله این 
طرح ها است؛ در خصوص بازنشستگان همسان 
سازی و نقل و انتقال سوابق بین صندوق ها که 
برای بازنشســتگی کارکنان دولت و کارگران 

تبدیل به معظل شده نیز به نتیجه خواهد رسید.
به گفته وی؛ بیمه رایگان برای دهک های پایین 
جامعه، ایجاد صنــدوق های کمک باعوض و 

تسهیات به بیماران صعب العاج نیز در دستور 
کار مجلس یازدهم خواهد بود.

وی در خصوص برخی از اقداماتی که نمایندگان 
خوزستان با همکاری نمایندگان سایر استان ها 
انجام می دهند گفت: قیررایگان که محصول 
اولیه آسفالت معابر،خیابان ها، روستاها شهرها 
است با طرحی که توسط نمایندگان داده شد به 
تصویب رسید که می تواند برای عمران شهر و 

روستاها کمک خوبی باشد.
حســینی در خصوص طرح آبرســانی غدیر 
عنوان کرد: بنده از روز اول هم گفته ایم طرحی 
که اجرا شد آن طرحی نیست که آب غدیر را از 
پشت دریاچه سد دز داشته باشیم و مقدار آبی 
که اکنون در خــط دوم غدیر می آید مد نظر ما 

نیست بلکه ما به دنبال آن بوده ایم که 10 متر 
برثانیه ای که در طرح غدیر یک داشتیم در طرح 
غدیر دو به 20 متر برثانیه تبدیل کنیم که آب 

شهرها به لحاظ کمی و کیفی اصاح شود.
نماینده مردم اهواز، حمیدیه،باوی و کارون در 
مجلس شورای اسامی با بیان اینکه از وضعیت 
فعلی فاضاب راضی نیستیم بیان کرد: در سال 
1400 و 1401 بالغ بر 6 هــزار میلیارد تومان 
برای فاضاب اهواز اعتبار گرفته شــد و یکی از 
مواردی که بیش از بقیه به خود اعتبار اختصاص 
داد شبکه فاضاب اهواز و کارون بود که شرایط 
فعلی مورد رضایت ما نیســت و این نارضایتی 
در پشــتیبانی از مدیریت، طرح ها و اعتبارات 

اثرگذار است.

ایلام –حسن بیگی   مدیرکل بنیاد شــهید ایام گفت: دفاع از دستاوردهای 
شهدا و رزمندگان و صیانت از راه و آرمان های آنان وظیفه همگان است.

جمال اسدی در یادواره شهدای)1۸ و 1۹(، خـرداد سال 1۳64شهرهای ایوان و 
زرنه، اظهار داشت: امروز اگر در کشورمان آرامش، امنیت و آسودگی برقرار است در 
سایه گنجینه های عظیمی همچون رزمندگان و پیشکسوتان دوران دفاع مقدس 

است.
وی افزود: شهدا با فداکاری تمام در جبهه ها حاضر شده و اجازه ندادند دشمنان به 

خواسته های شوم خود برسند.
مدیرکل بنیاد شهید ایام گفت: دفاع از دستاوردهای شهدا و رزمندگان و صیانت از 

راه و آرمان های آنان وظیفه همگان است.
اسدی در پایان از حضور خانواده معظم و معزز شهدا، ایثارگران، پیشکسوتان و همه 
اقشار مختلف مدیران و روسای ادارات و همچنین از دست اندر کاران این یادواره 

تشکر و قدرانی نمود.

فرماندار ایوان نیز در این یادواره گفت: یکی از اهداف مهم برگزاری یادواره شهدا زنده 
نگه داشتن یاد شهیدان و ارزش های اسامی است، و یکی دیگر از اهداف این یادواره 
ها این است که نسل جدید بدانند که ما در چنین روز های برای دفاع از ناموس مان 

چه عزیزانی را تقدیم کرده ایم.
حجت اکبری با اشاره به اینکه امنیت، آرامش و آسایش جامعه مرهون خون پاک 
شهدا و جانفشانی رزمندگان و بسیجیان در هشت سال دفاع مقدس است، تاکید 

کرد: باید قدردان این امنیت پایدار در جامعه باشیم.
وی با بیان اینکه رشادت ها و جانفشانی های بســیجیان در طول دوران انقاب و 
جنگ تحمیلی با هیچ چیز قابل قیاس نیست، بیان داشت: همین بسیجیان بودند 
که با علم به شهادت در شــب های عملیات به میدان مین و خطر زدند و معبرها را 

باز کردند.
فرماندار ایوان گفت: یادواره شهدا باید محمل روشنگری و دشمن شناسی باشد و 

ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در آن نهادینه شود.
وی عنوان کرد: انشاءالله که راه شهدا را گم نکنیم و مسئولین عزیر و تمام مردم به 
وصیت شهدا عمل کنیم و خط شهدا یک نقطه مشترک دارند، در یاری دین خدا و 

تبعیت از ولی فقیه کوتاهی نکنیم.

مدیرکل بنیاد شهید ایلام؛
است همگان  وظیفه  شهدا  دستاوردهای  از  دفاع 

خرم آباد - فرزانه هداوند    رییس دانشــگاه علوم 
پزشکی لرستان گفت: خدمات بهداشتی و درمانی رایگان 
به اطفال و نوجوانان معرفی شده از سوی بهزیستی استان 

ارائه می شود.
دکتر بهرام دلفان  اعام کرد: خدمات درمانی و بهداشتی با 
توجه به معرفی نامه از سوی سازمان بهزیستی برای اطفال 
و نوجوانان در معرض خطر رایگان است و بهزیستی نیز 
موظف شده برای افراد واجد شرایط برای اخذ بیمه و صدور 

دفترچه درمانی از سوی بیمه سامت استان اقدام کند.
وی اظهار کرد: در راســتای تامین داروهای تخصصی و 
درمان های تخصصی رایگان با نظر پزشکان خدمات برای 
جامعه هدف در نظر گرفته شده و خدمات روانپزشکی نیز 
تحت نظر معاونت درمان دانشگاه با معرفی نامه از سوی 
بهزیستی اســتان برای کودکان زیر 1۸ سال در معرض 

خطر و بزه انجام خواهد شد.
وی بیان کرد: با معاونت غذا و دارو نیز هماهنگی های لازم 

انجام شده و در این جهت هیچ نگرانی وجود ندارد.

رییس دانشــگاه علوم پزشــکی لرســتان ادامــه داد: 
رضایتمندی مردم در همه ابعاد درمانی و بهداشــتی در 

استان لرستان در اولویت قرار دارد.
دکتر دلفان بیان کرد: کارشناســان ما در حوزه خیرین 
سامت نیز تاش می کنند که برای کودکان و نوجوانان 
زیر 1۸ ســال در معرض خطر و بزه تحت نظر بهزیستی 
استان نیز مباحثی را در صورت مشارکت خیرین مطرح 

و پیگیری نمایند.

 کرمانشاه_حسنا فخارزاده  مدیرکل راهداری و حمل 
و نقل جاده ای استان کرمانشــاه از اجرای بیش از 1۵ پروژه 
عمرانی با اعتبار بالغ بر ۳20 میلیارد تومان جهت بهبود وضعیت 

راه ها و زیرساخت های استان برای ایام اربعین خبر داد.
 فریبرز کرمی با اشاره به در نظر گرفته شدن ۳20 میلیارد 
تومان اعتبار برای اجرای پروژه های عمرانی جهت بهبود 
راه ها و زیرساخت های استان برای ایام اربعین، گفت: بالغ 

بر 1۵ پروژه اصلی در این زمینه تعریف کرده ایم.
وی ادامــه داد: ایــن اعتبــارات عمدتا برای توســعه 
زیرساخت ها و بهبود محورهای مواصاتی استان در مسیر 
تردد زوار اربعین از ورودی استان تا مرز خسروی و به سمت 

مهران در نظر گرفته شده است.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه 
با بیان اینکه تا کنــون 1۵0 میلیارد تومــان از این رقم 
تخصیص یافته، ابراز امیدواری کرد با پیشرفت پروژه ها 

مابقی اعتبار نیز اختصاص یابد.
وی با بیان اینکه کار اجرایی برخــی از این طرح ها به اتمام 

رسیده و برخی نیز بین 10 تا ۹0 درصد پیشرفت فیزیکی دارد، 
خاطرنشان کرد: طبق برنامه ریزی  صورت گرفته همه این 

پروژه ها تا قبل از ایام اربعین به بهره برداری خواهد رسید.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه 
روکش راه های شــریانی و اصلی اســتان به میزان 1۸0 
کیلومتر، رفع نقاط حادثه خیــز خصوصا در محورهای 
مهم، خط کشی راه های استان، ایمن سازی راه ها و ... را از 

مهمترین این طرح ها عنوان کرد.

لرستان کرمانشاه
رییس دانشگاه علوم پزشکی  استان : 

خدمات درمانی رایگان به اطفال تحت پوشش بهزیستی لرستان 
ارائه می شود

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان :
320میلیارد تومان صرف بهبود راه ها و زیرساخت های

 کرمانشاه می شود

نماینده مردم اهواز، باوی، حمیدیه و کارون در مجلس :

ح مد نظر ما نیست ح آبرسانی غدیر، طر طر

 مدیرعامل شرکت قطار شهری مشهد مطرح کرد ؛
رشد تولید ریل در ذوب آهن اصفهان

نویدبخش توسعه ریلی کشور

اصفهان-مریم مومنی  جلسه هیات مدیره اتحادیه شرکت های قطار شهری 
کشور با حضور اردشیر احمدزاده رییس اتحادیه، مهدی کوهی مدیرعامل ذوب آهن 
اصفهان، مدیران عامل شرکت های قطار شهری سراسر کشور، ایمان فرهمندی 
رییس کمیسیون عمران،حمل و نقل و ترافیک شورای اسامی شهر مشهد 
و جمعی از صاحب نظران عرصه حمل و نقل ریلی کشور به میزبانی شرکت قطار 

شهری مشهد، دوشنبه هشتم خردادماه برگزار شد.
کیانوش کیامرز مدیرعامل شرکت قطار شهری مشهد در حاشیه این جلسه 
به خبرنگار ما گفت : با توجه به رزومه موفقی که ذوب آهن اصفهان در زمینه 
تولید انواع ریل ملی دارد، امروز از مدیرعامل این مجموعه به همراه، همکاران 
شان دعوت کردیم تا در زمینه استفاده هر چه بیشتر از این محصول بنیادی در 

متروی کان شهرهای مختلف کشور گفتگو داشته باشیم.
وی افزود : قطار شهری مشهد، پیشگام خرید این محصول تولید داخل )ریل 
ایرانی( از ذوب آهن اصفهان بود و این محصول در خطوط ریلی کان شــهر 
مشهد مورد استفاده قرار گرفت. مدیرعامل شرکت قطار شهری مشهد ادامه 
داد : این مجتمع عظیم صنعتی با تولید ریل، خودباوری و انگیزه مضاعف را در 

جهت افزایش ساخت داخل برای صنایع مختلف کشور به ارمغان آورد.
کیانوش کیامرز خاطر نشــان کرد : مقام معظم رهبری عنایــت ویژه ای به 
»ساخت داخل« دارند و لذا نیاز است همه ما در بخش حمل و نقل ریلی از این 
محصول ایرانی استفاده کنیم تا ضمن جلوگیری از خروج ارز از کشور، زمینه 
رونق تولید بیش از پیش آن نیز فراهم شــود. همچنین دولت نیاز است با در 
اختیار قراردادن نهاده های تولید این محصول استراتژیک به شیوه مناسب، 

تولید کننده و مصرف کننده ایرانی را حمایت نماید.
این مقام مسئول اضافه کرد : مجموعه قطارهای شهری کشور تا حدود دو سال 
آینده باید بیش از 1۵ هزار تن ریل خریداری کنند و بنابراین با استفاده از ریل 

داخل، معادل این میزان از خروج ارز جلوگیری می شود.
مدیرعامل شرکت قطار شهری مشهد در پایان گفت : رشد تولید ریلی ملی در 

ذوب آهن اصفهان، نویدبخش توسعه و عمران بخش ریلی کشور است.

رئیس دانشگاه فنی و حرفه ای گلستان:
۷۵ درصد از دانشجویان بومی هستند

گرگان-مهنازمحمدزمانی  رئیس دانشگاه فنی و حرفه ای گلستان با 
بیان اینکه ۷۵ درصد از دانشجویان بومی هستند، افزود: نزدیک به ۳0درصد 

دانشجویان این دانشگاه جذب بازار کار می شوند.
منصور غفاری از تحصیل چهار هزار و 100 دانشــجو در دانشگاه های  فنی و 
حرفه ای  گلستان خبر داد و اظهار کرد:از این تعداد دو هزار و 600 نفر خانم و 
مابقی آقا هستند .رئیس دانشگاه فنی و حرفه ای گلستان افزود:نزدیک به ۷۵ 

درصد از دانشجویان بومی هستند.
وی با اشــاره به اینکه مهارت آموزی یکی از اهداف اصلی این دانشگاه است، 
گفت:اکنون وزارت علوم در دانشگاه ها به دنبال ایجاد مهارت اموزی در رشته 
های مختلف است.رئیس دانشگاه فنی و حرفه ای گلستان با اشاره به اینکه 
ورود به دانشــگاه فنی و حرفه ای از طریق کنکور سراســری انجام می شود، 
گفت:۵ مرکز در استان مشغول به فعالیت هستند که از این تعداد 2 واحد برای 
دختران و ۳ واحد برای پسران است.غفاری افزود:تمامی هزینه های تحصیل 

دانشجویان این دانشگاه رایگان و دولتی است.
وی یادآورشد:نزدیک به ۳0درصد دانشجویان این دانشگاه جذب بازار کار می 
شوند.رئیس دانشگاه فنی و حرفه ای گلستان تربیت دانشجو نخبه را از اهداف 
مهم این دانشگاه دانســت و گفت:در حوزه آموزش و پژوهش از اساتیدی که 

نگاه صنعتی، کاربردی و مهارتی دارند استفاده می شود.
وی افتتاح مرکز رشد شــهید تهرانی مقدم را یکی از دستاوردهای مهم این 
دانشگاه در سال گذشته دانست و گفت:این شهید خود دانشجوی این دانشگاه 
بود.غفاری یادآورشــد:در حال حاضر 600 اســتاد و 220کارمند در فضای 
آموزشی این دانشگاه مشغول فعالیت هستند. وی با بیان اینکه فعالیت این 
دانشگاه در دولت های قبلی مغفول مانده بود، گفت:در راستای رشد و توسعه 
استان باشگاهی با عنوان موفقیت جوانان با هدف مشاوره دادن در زمینه علمی 
و فرهنگی راه اندازی شد.وی با اشاره به اینکه این دانشگاه در سال گذشته جزو 
12 استان برتر در زمینه مهارت آموزی شناخته شده است، خاطرنشان کرد:در 

هفته پژوهش سال قبل جزو غرفه های برتر شناخته شدیم

حمایت فولاد مبارکه
ح پژوهشی دانشجویان  از بیش از 80 طر

اصفهان-مریم مومنی   اولین جلســه کمیته عالی مرکز نوآوری فولاد 
مبارکه دانشــگاه صنعتی اصفهان با حضور محمد ناظمی هرندی، معاون 
تکنولوژی شرکت فولاد مبارکه، یحیی پالیزدار مدیرعامل شرکت پشتیبانی 
و توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه، حمیدرضا صفوی معاون پژوهش و 

فناوری دانشگاه صنعتی اصفهان برگزار شد.
اولین جلسه کمیته عالی مرکز نوآوری فولاد مبارکه دانشگاه صنعتی اصفهان 
با حضور محمد ناظمی هرندی، معاون تکنولوژی شرکت فولاد مبارکه، یحیی 
پالیزدار مدیرعامل شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه، 
حمیدرضا صفوی معاون پژوهش و فناوری دانشگاه صنعتی اصفهان و جمعی 
از معاونین شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه و دانشگاه 
صنعتی اصفهان، صبح روز چهارشنبه 1۷ خردادماه 1402 در مرکز نوآوری 
فولاد مبارکه در دانشــگاه صنعتی اصفهان برگزار شد. این جلسه به موضوع 
“اهدای پژوهانه به اساتید و دانشجویان دانشگاه صنعتی اصفهان” اختصاص 

داشت که در ادامه از طرح های پژوهشی  مصوب و برگزیده رونمایی شد.
گفتنی است طرح های پژوهشی دانشجویان و اساتید دانشگاه صنعتی اصفهان پس 
از بارگذاری و ارسال در سامانه، توسط کارشناسان و متخصصان مرکز نوآوری فولاد 
مبارکه مورد ارزیابی گرفت و بر اساس اولویت های چهارگانه منطبق بر کان 
روندهای مورد نیاز در فولاد مبارکه، بیش از هشتاد طرح برگزیده شد که بر 

اساس اولویت، از حمایت مالی متناسب برخوردار خواهند شد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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سمنان
مدیرعامل شرکت زغال سنگ البرزشرقی:

زغال سنگ  البرز شرقی  در مسیر ورود به فرابورس قرار دارد
سمنان-رضا  سروش   مدیرعامل شرکت زغال سنگ البرزشرقی گفت: در 
پایان سال 1401 با توجه به شرایط اقتصادی و تورم حاکم بر کشور توانستیم به 

نقطه سر به سر برسیم.
مهندس بابک براتی افزود: با توجه به اینکه در گذشته تجربه فعالیت در صنعت 
فولاد را داشــتیم ، اما با حضور در عرصه معدن بر این باور هستیم که حال ترین 
حقوق ها مربوط به معدنی ها می باشــد؛ چرا که قشر بســیار زحمتکش و فعال 

جامعه هستند. 
وی ادامه داد: مدیریت شــرکت زغال سنگ البرزشــرقی و دیگر واحدها تاش 
داشته اند تا کارگران معدنی از شــرایط مطلوبی به لحاظ امرار معاش نسبت به 

دیگر ارگان ها برخوردار باشند.
براتی افزود: با توجه به شرایط اقتصادی موجود در کشور، نیاز صنایع فولاد و غیره 
به واردات سالانه چند صد هزار تن زغال است که مورد مصرف کک سازی  قرارمی 
گیرد؛ شرکت البرز شــرقی نیز در برنامه آینده خود بخشی از این نیاز را برطرف 

خواهد ساخت. 
البته بایســتی به این مهم توجه داشــت که معادن موجود در استان گلستان 

نیازمند سرمایه گذاری زیادی می باشند. 
براتی گفت: از نیمه دوم سال گذشــته برنامه ریزی هایی به صورت کوتاه مدت 

و بلند مدت در نظر گرفتیم که به موازات تولیدات روزانه طرح های توســعه ای 
خود را پیاده سازی کنیم و جهش پنج تا ده درصدی در تولید داشته باشیم؛ زیرا 

سالی1/6 میلیون تن زغال مورد مصرف ذوب آهن اصفهان است و بدون شک با 
طرح های توســعه ای که دارد به تناژ 2 میلیون تن خواهد رسید. که این توسعه 

تولید سبب رشد و ارتقا شرکت و شرایط پرسنل خواهد شد.
وی افزود: شــرایط کارکنان را درک می کنیم اما با توجه به وضع کنونی قابلیت 
افزایش حقوق نداریم، حقوق و مزایا بر مبنای قوانین کار پرداخت می شود و در 
مناســبات مختلف نیز همچون یلدا، عید و غیره خدماتی در حد توان ارائه می  

گردد.
مهندس براتی اذعان داشت: در سال جاری نسبت به سال 1401 و 1400 حدود 
10 درصد پیشرفت داشته ایم و در صدد هستیم در سال 1402 به پیشرفت 20 

درصدی دست یابیم. 
مدیرعامل شرکت زغال ســنگ البرزشرقی یادآور شد انشــالله در آینده ای نه 
چندان دور وارد فرابورس خواهیم شد و نقطه مثبتی در استان سمنان و شرکت 
البرز شــرقی رقم خواهد خورد، که این مهم به خودی خود توسعه و تامین مالی 

به دنبال دارد. 
این مقام مســئول در پایان خاطر نشان ساخت: شــرکت البرز شرقی راغب به 
همکاری و تعامل با معادن منطقه است و امکانات و تجهیزات مورد نیاز معادن را 

در اختیار آن ها قرار می دهد.

ایلام
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بانک مرکزی به دنبال اخذ تسهیلات از صندوق 
بین المللی است؟

ســفر رئیس کل بانک مرکزی ایران به واشــنگتن و دیدار با مقام های 
صندوق بین المللی پول، شایعه شــد که هدف دریافت تسهیلات بوده 
است، در حالی که این  سفر امکان برداشت ذخیره ارزش را برای کشور 

فراهم کرد نه دریافت تسهیلات.
 نهم خردادماه »محمدرضا فرزین« رئیس کل بانک مرکزی برای دیدار 

و گفت وگو با مقام های صندوق بین المللی پول به واشنگتن سفر کرد.
پس از دیــدار رئیس کل بانــک مرکزی و رئیس صنــدوق بین المللی 
 )SDR( پول امکان اســتفاده از ۶.۷ میلیارد دلار حق برداشــت ویژه
کشورمان نزد صندوق فراهم شــد.این خبر بلافاصله بر نرخ ارز در بازار 
تاثیر گذاشت و موجب تعدیل قیمت ها طی هفته گذشته شد، اما برخی 
رســانه ها از آن به عنوان اســتقراض از صندوق بین المللی و پذیرفتن 

سیاست های صندوق بین المللی پول یاد کردند.
در خصوص روشن شدن موضوع لازم است مواردی ذکر شود.

در توضیح حق برداشــت ویژه یا همان SDR، بایــد گفت که صندوق 
بین المللی پول در مقاطــع زمانی مختلف که اقتصــاد جهانی با رکود 
مواجه می شــود به منظور کمک به اعضای خود اقدام به خلق نقدینگی 
موسوم به )SDR Allocation( حق برداشت ویژه می کند تا کشورها 
با تکیه بر آن، نقدینگی مــورد نیاز خود را بــرای برون رفت از وضعیت 
رکود به دســت آورند؛ بنابراین می توان گفت کــه SDR نوعی ذخیره 
ارزش اســت که صندوق بین المللی پــول در زمان تاســیس در ازای 

دریافت ۲۵ درصد ارز و ۷۵ درصد پول ملی به کشورها داده است.
در همین راســتا تا پیش از سال ۲۰۲۱ در حســاب ایران ۱.۴ میلیارد 
SDR )حق برداشت ویژه( وجود داشــت که در ماه های پایانی آن سال 
در قالب طرح صندوق برای مقابله با رکود اقتصادی ناشــی از کرونا ۳.۴ 
میلیارد SDR به موجودی قبلی اضافه شــد بر این اســاس هم اکنون 
ایران دارای ۴.۸ میلیارد SDR )حق برداشت ویژه( )معادل ۶.۷میلیارد 

دلار( است.
بر اســاس این گزارش SDR تفاوت اساسی با اخذ تسهیلات از صندوق 
بین المللی پول دارد، نخســت اینکه در تخصیص SDR یک کشــور 
دارایی های خود را تبدیل می کند، اما دریافت تسهیلات منوط به ارائه 

برنامه اصلاحات اقتصادی از سوی متقاضی وام است.
همچنین کشــور درخواســت کننده تســهیلات باید هرگونه اصلاح 
اقتصادی موردنظر صندوق را انجام دهد؛ اما اس دی ار جزو دارایی های 

کشور است که هر زمان اراده کند می تواند از آن استفاده کند.

یک کارشناس بازارهای مالی
قیمت دلار تا کجا می ریزد؟

 نوید رجایی گفت: هر چقدر به سمت توافق پیش برویم ارزش پول ملی 
در قیاس با سایر ارزها از جمله دلار افزوده خواهد شد و سرعت رشد دلار 

در آینده نیز بسیار کاهش پیدا خواهد کرد.

نوید رجایی کارشــناس بازار مالی درباره ریزش اخیــر دلار گفت: اگر 
نگاهی به اقتصاد ایران در یکصد ســاله گذشته داشــته باشیم متوجه 
خواهیم شــد که اقتصاد ایران تنها اقتصادی اســت که باید از چشــم 
سیاست به آن نگاه کرد. این اقتصاد چند سالی است به علت های دوری 

از جهان، ارزش پولی خود را از دست می دهد.
رجایی افزود: همین عامل باعث شــده صادراتمــان به طور کل مختل 
شــود. حال اگر نشــانه ها را کنار هم قرار دهیم از قبیل ســفر سلطان 
عمان به ایران، آزاد ســازی زندانی ها، تغییر دبیر و شورای عالی امنیت، 
مصاحبه مســئولان رده بالا به این نتیجه خواهیم رســید که توافق در 
دسترس است این توافق شــاید برجام نباشد شاید کوتاه مدت باشد اما 

آبی است بر روی آتش و وضعیت فعلی.
وی در پایان گفت: هرچقدر به سمت توافق پیش برویم ارزش پول ملی 
در قیاس با سایر ارزها از جمله دلار افزوده خواهد شد و سرعت رشد دلار 
در آینده نیز بســیار کاهش پیدا خواهد کرد. در صورت توافق می توان 

دلار زیر ۴۵ هزار تومان را متصور بود.

وش ۱۲۵۰ میلیارد تومان کالای تملیکی  فر
 در خرداد ماه

معاون ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکــی از فروش ۱۲۵۰ 
میلیارد تومان کالای تملیکی در خرداد ماه خبر داد.

 بر اســاس اعلام وزارت امور اقتصادی و دارایی، ســعید غلامی باغی از 
برگزاری سه مزایده از سوی این سازمان در خرداد ماه سال جاری خبر 
داد و اظهار داشت: مزایده الکترونیکی سراســری ۲۶۸ این سازمان با 
مشارکت ۳۰ استان در سراسر کشور برگزار شد و بیش از ۱۴۰۰ دسته 

بندی کالایی متنوع به مزایده گذاشته شد.
معاون بهره برداری و فروش اموال منقول سازمان جمع آوری و فروش 
اموال تملیکی با بیان اینکه از ۱۴۰۰ دســته بندی کالایی، ۷۷۵ دسته 
کالایی دارای پیشنهاد بود، افزود: مبلغ اولیه این کالاها بیش از ۱.۵۰۰ 
میلیارد تومان برآورد شــد که ۲۶۰ میلیارد تومان ایــن کالاها دارای 
پیشــنهاد بود که طی رمزگشــایی که در ۱۶ خردادماه صورت گرفت 
حــدود ۳۹۸ میلیارد تومــان کالا در این مزایده به فروش رســید.وی 
گفت: خودروهای ســواری، لوازم خانگی، ابزارآلات، لوازم الکترونیکی 

عمده ترین کالاهایی بودند که در این مزایده به فروش رسیدند.
غلامی همچنین خاطرنشــان کرد: یکی از برنامه های اصلی ســازمان 
اموال تملیکی در ســال ۱۴۰۲ تعیین تکلیف ماشین آلات راهسازی و 
خودروهای سنگین اســت که بخش صنعت، معدن و راهسازی کشور 
نیاز مبرمی به آن دارد و با توجه بــه بند ۵ تغییرات متفرقه قانون بودجه 
سال ۱۴۰۲ برگزاری مزایده های فوق العاده فروش این قبیل کالاها در 

دستور کار قرار گرفت.
عضو هیأت مدیره و معــاون بهره برداری و فروش امــوال منقول ادامه 
داد: در این راســتا، مزایده فوق العاده سراسری ۵۷۸ به عنوان نخستین 
مزایده این حوزه با مشارکت ۵ استان و ۱۳۶ دسته بندی کالایی برگزار 

شد که ۸۶ دسته بندی کالایی دارای پیشنهاد بود.
وی گفت: مبلــغ پایه ایــن مزایده بیــش از ۱.۴۰۰ میلیــارد تومان 
برآورد شــد که از این میزان ۶۱۸ میلیارد تومان دارای پیشــنهاد بود 
که با رمزگشــایی این مزایده فوق العــاده در روز ۱۷ خردادماه، حدود 
۸۰۰ میلیارد تومان نهایی شد.غلامی با اشاره به مزایده فوق العاده ۵۷۲ 
اموال منقول که توســط اداره کل اموال تملیکی اســتان تهران برگزار 
شــد، بیان کرد: با توجه به حجم بالای کالاهای موجــود در انبارهای 
استان تهران، این اســتان به عنوان یکی از استان های هدف در سازمان 
محسوب می شود بر همین اســاس مزایده ۵۷۲ خاص استان تهران در 

نظر گرفته شد.

سفیر ایران در روسیه:
وشیمی ایران در دنیا شناخته  صنعت پتر

  شده است
 سفیر جمهوی اســلامی ایران در روسیه به عدم شــناخت روس ها به 
توانمندی ایران در حوزه پتروشــیمی اشــاره کرد و گفــت: هم اکنون 
چشــم آنها به توانمندی ایران باز شــده و فرصت مطلوبی برای توسعه 

همکاری ها به وجود آمده است.
به گزارش وزارت نفت، کاظم جلالی درباره ســیزدهمین نمایشــگاه 
بین المللی روس پلاســت با اشــاره بــه افزایش حجم تجــارت ایران 
و روسیه در یک  ســال گذشته، اظهار داشت: ســبد کالاهای صادراتی 
ایران به کشور روسیه متنوع تر شده اســت، در حالی  که تا سال گذشته 
صرفاً صــادرات کالاهای باغی و کشــاورزی به روســیه داشــتیم، اما 
اکنون همکاری ها و تعامل های تجــاری در حوزه های مختلف به ویژه 
پتروشــیمی و فناوری که شــامل همــکاری در حــوزه خدمات فنی 

مهندسی و صادرات فناوری ایران به روسیه می شود، برقرار شده است.
وی از همکاری در حوزه دارو و تجهیزات پزشــکی و ســایر حوزه ها یاد 
کرد و افزود: روســیه بازار بزرگی دارد که کار بســیاری را می طلبد و از 
طرفی ایران نیز افزون بر بازار بزرگ برای کالاهای روســی، تنوع تولید 
محصولات و تجهیــزات را دارد که همه این ها ظرفیــت بالقوه ای برای 
همکاری دو کشور فراهم می آورد و البته موانعی پیش روی این همکاری 
اســت که به مرور برطرف می شود.ســفیر جمهوری اســلامی ایران در 
روسیه با بیان اینکه حضور ایران در ســیزدهمین نمایشگاه پتروشیمی 
روسیه دومین حضور پر رنگ کشور در این رویداد به شمار می رود، ادامه 

داد: این حضور نمایش قدرت صنعت پتروشیمی ایران در روسیه است.

گسترش مشتریان دست انتخاب ایران را باز می گذارد
جلالی گفت: صنعت پتروشیمی ایران پس از انقلاب رشد بسیار خوبی 
داشــته و دارای ظرفیت تولید ســالانه بالای ۹۰ میلیون تن است و در 
دنیا بسیار شناخته شده اســت و در موضوع صادرات گاهی نمی توانیم 

پاسخگوی نیاز مشتریان بسیار باشیم.
وی حضور ایران در نمایشگاه روس پلاســت را فرصتی مغتنم برشمرد 
و تصریح کرد: حضور در نمایشــگاه چند وجه برای صنعت پتروشیمی 
ایران دارد. اول توســعه بازار و مشتریان در کشور روســیه و دوم اینکه 
بتوانیم سرمایه گذاری های مشترک با کشــورهای حاضر در نمایشگاه 

داشته باشیم که مسئولان در حال کار روی این موضوع هستند.
سفیر ایران در روسیه بیان کرد: بحث سوم توانمندی شگفتی آور ایران 
در حوزه پتروشیمی اســت که بســیاری از روس ها این حوزه را مانند 
بسیاری از حوزه ها نمی شناختند، بنابراین همکاری در این زمینه وجود 
نداشت. هم اکنون به دلیل مسائل تحریم  چشم های آن ها به توانمندی 

ایران باز شده و فرصت مطلوبی برای همکاری به وجود آمده است.

فرصت مغتنم توسعه همکاری ها
جلالی ادامه داد: شــرکت های بســیاری نیز در این نمایشــگاه حضور 
یافتند و خبر دارم که قراردادهای بســیار خوبی منعقد شــده است که 

امیدواریم نتایج خوبی نیز داشته باشد.
وی اظهار کرد: باید از چند منظر قدردان پتروشــیمی کشــور باشیم. 
یکی به دلیل توانمند کردن خودشان که امروز پتروشیمی ایران در دنیا 
می درخشــد، دوم اعتماد به دولت و حضور پر رنگ در این نمایشــگاه. 
شرکت های پتروشیمی گام بسیار بلندی برداشتند و به رغم بازار بزرگی 

که در دنیا داشتند، باز هم برای توسعه بازار در روسیه اقدام کردند.

سفیر ایران در روســیه در تشریح نقشــه دولت در توسعه همکاری ها 
گفت: تلاش داریم موانع این همکاری را از پیش روی شرکت ها برداریم. 
البته موانع از سال های گذشته وجود دارد که گاهی به راحتی قابل حل 
نیســت؛ برای مثال وقتی از ترانزیت حرف می زنیم یعنی باید توســعه 
ریلی داشته باشیم، وقتی از لجستیک حرف می زنیم، یعنی باید سمت 
ساخت کشتی در خزر برویم. بعضی موانع در حوزه بانکی وجود دارد که 
تعاملاتی در این حوزه ایجاد شــد. در حوزه گمرکی نیز تعاملات خوبی 

برقرار شده است و رئیس گمرکات دو کشور در تهران دیدار داشتند.
جلالی تأکید کرد که روسیه ظرفیت خوبی برای توسعه بازار دارد و باید 

با سرعت بخشیدن به همکاری ها، سهم بازار بیشتری به دست آوریم.

 مصرف کنترل نشود آب قطع می شود
وم بهینه سازی مصرف آب در تهران لز

بهینه ســازی مصرف آب می تواند راهی برای جلوگیــری از قطعی یا 
کاهش فشار آب آن هم در آستانه تابستان و افزایش دما باشد.

 اوایل خرداد بود که مدیر عامل شــرکت آب و فاضلاب تهران، محسن 
اردکانی با انتقاد از شــیب صعــودی مصرف آب در روزهــای ابتدایی 
خرداد گلایه کــرده و گفته بود: بــا وجود آنکه مصرف آب امســال در 
اردیبهشت ماه نسبت به ســال گذشــته قابل قبول بوده، اما در چهارم 
خردادماه از ســاعت ۱۲ تا ۱۲.۴۵ در هر ثانیه ۵۲ هزار لیتر آب مصرف 
شــده اســت که این رقم به طور میانگین در آن روز ۴۱ هزار لیتر بوده، 
درحالی که ســال گذشــته در این زمان ۳۷ هزار لیتر آب مصرف شده 

است.
به گفته اردکانی مدیریت بهینه مصرف آب شــرب در دســترس ترین 
راه حل مشکل کم آبی تهران اســت در صورتی که بارش به اندازه کافی 
نباشد، راهی برای تأمین آب اضافی نداریم و در این شرایط باید همه ما 

به مدیریت مصرف آب توجه بیش تری داشته باشیم.
اردکانی در حالی از این مســائل ســخن به میان آورده است که تنها دو 

درصد از مشترکان شهر تهران بیش از دو برابر الگو مصرف می کنند.
این مقام مسئول ادامه داد: مشترکانی که در ماه بیش از ۴۸ مترمکعب 
آب مصرف می کننــد، در مرحله اول تذکر و در صورتــی که مصرف را 
کاهش ندهنــد، اخطار دریافــت می کنند و در صــورت بی توجهی به 
اخطارها، برای رعایت حقوق سایر شهروندان، آب مشترکان بد مصرف 
را در ساعاتی از روز قطع می شود.اما نوک پیکان قطعی آب اکنون مردم 

عادی را نشانه گرفته است.
قطعی آب و کاهش فشــار آب مســاله جدیدی نیســت و در سال های 
گذشته نیز وجود داشت. ســال ۹۹ بود که قطعی گسترده آب در تهران 
اتفاق افتاد حالا هم به نظر می رســد این اتفاق دوباره تکرار شود، البته نه 
به معنای قطعی گسترده آب بلکه کاهش فشــار آبی که منجر به قطعی 
آب طبقات فوقانی می شود. چرا که بســیاری از شهروندان طی روزهای 
اخیر حتی در طبقه های ابتدایی نیز قطعی آب را بدون اطلاع قبلی تجربه 
کرده اند.آبفای تهران در این زمینه پاســخی به مهر نداد و این مســاله را 
تکذیب و یا تأیید نکرد که ایــن موضوع خود جای ســوال دارد آیا ما در 
تابستان شاهد قطعی گســترده آب آن هم بدون اطلاع قبلی در مناطق 
۲۲ گانه تهران هســتیم؟ چرا که وزارت نیرو از شــرایط مساعد آب خبر 

می دهد اما شهروندان از قطعی آّب آن هم بدون اطلاع قبلی گلایه دارند.
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نظارت جدی بانک مرکزی بر پرداخت وام ازدواج

بسته نظارتی - اعتباری تسهیل و تسریع وام 
ازدواج ابلاغ شد

خریدار  بانک مرکزی در بخشنامه ای به شبکه 
بانکی بر اهمیت و اولویــت وام ازدواج و ضرورت 
تعیین تکلیــف متقاضیان در صــف دریافت این 

تسهیلات در سال جاری تاکید کرد.
 به نقل از بانک مرکزی، در این بخشــنامه آمده 
اســت: پیرو مکاتبات موضوع ابلاغ جز )۱( بند 
)الف( تبصــره )۱۶( قانون بودجه ســالجاری و 
در راستای تسهیل و تســریع در تعیین تکلیف 
متقاضیــان در صف بانک هــا و جهت پرداخت 
تســهیلات قرض الحســنه ازدواج در ســامانه 
مربوطه و بر اســاس پیگیری های مکرر مقامات 
کشــوری در خصــوص پرداخت تســهیلات 
قرض الحســنه ازدواج به قشــر جوان کشور و 
تاکید بــر اهمیت و اولویت موضوع تســهیلات 
مذکور و ضــرورت تعیین تکلیــف متقاضیان 
در صــف دریافت تســهیلات ازدواج در ســال 
جاری و ســال قبل و بررســی عملکرد بانک ها، 
بســته نظارتی - اعتباری تســهیل و تسریع در 
پرداخت تســهیلات قــرض الحســنه ازدواج 
از تاریخ ۲۰/ ۰۳/ ۱۴۰۲  به شــرح زیــر ابلاغ و 

اجرای آن الزامی است:
۱ - از تاریخ ابلاغ این نامه تا تاریخ ۲۰/ ۰۶/ ۱۴۰۲  
بانــک عامل می بایســت نســبت بــه پرداخت 
تسهیلات ازدواج طبق ســهمیه ای ابلاغی بانک 
مرکزی اقدام نماید. عملکرد مذکور در هر ۱۴ روز 
مورد رصد و بررسی مجدد قرار خواهد گرفت. در 
صورت انحراف از پرداخــت، ضمن لحاظ انحراف 
در شــاخص ارزیابــی آن بانک، موضــوع میزان 

انحراف به سایر مراجع ذیصلاح اعلام خواهد شد.
۲ - حداکثــر ۱۵ روز پس از ثبت نــام متقاضیان 

تعیین شعبه ایشان از سوی بانک انجام پذیرد.
۳ - پس از تعیین شعبه و تکمیل مدارک حداکثر 
ظرف مدت ۱۰ روز مبلغ تســهیلات به حســاب 

متقاضیان واریز شود.
۴ - بانک عامــل می باید نســبت به گســترش 
و اتصــال شــعب خــود، در کلیــه شــهرها و 
شهرستان های کشــور به ســامانه ازدواج اقدام 

نماید.
۵ - جهت مدیریت ثبت نام متقاضیان و تســهیل 

در ثبت نام، روزانه بیش از ۷ بانک در هر اســتان 
از سوی بانک مرکزی در سامانه تسهیلات قرض 
الحســنه ازدواج بدون در نظر گرفتن ســهمیه 

ماهانه فعال خواهد بود.
۶ - با عنایت به تضامین مــورد تاکید در بند )ب( 
تبصره )۱۶( قانون بودجه سال جاری، بانک عامل 
می باید نســبت به دریافت تضامیــن مذکور به 
صورت دقیق نظارت نموده و مراتب تسهیل آنرا با 

توجه به تأکیدات این بانک فراهم نماید.
۷ - بانک عامل می باید تا پایان هفته جاری نسبت 
به تدوین دســتور العمل مشــخص در خصوص 
نحوه ضمانت تســهیلات قرض الحســنه ازدواج 
درچارچوب مفــاد بند قانونی مربوطه به شــرح 
موارد ذیــل اقدام نموده و ضمن انتشــار عمومی 
آن در تارنمای خود، مراتب را نیز به این مدیریت 

اعلام نماید:
الــف( نحوه اعتبار ســنجی متقاضی )اســتفاده 
از نمره اعتباری ســامانه ملی اعتبارســنجی و یا 
سیستم های اعتبارســنجی داخلی بانک و اعلام 
حداقل نمــره  / رتبه مورد قبــول( جهت دریافت 

تسهیلات ازدواج بدون ضامن.
ب( فرآیند دقیــق نحوه توثیق حســاب یارانه یا 
سهام عدالت متقاضیان یا بســتگان درجه اول و 
یا ســایر دارایی های مالی )به استثنا توثیق ملک 

که ممنوع است(.
۸ - بانک عامل به هیچ وجه اجــازه دریافت بیش 
از یک ضامن بابــت پرداخت تســهیلات قرض 

الحسنه ازدواج را ندارد.
۹ - بانــک عامــل مــی باید نســبت بــه انجام 
بازرســی های دوره ای و موردی از شــعب خود 
و برخورد قاطع با رؤســای شــعب متخلف اقدام 

نماید.
۱۰ - بازرســان بانک مرکزی ضمن بازرسی های 
حضوری ویژه از شعب آن بانک نسبت به بررسی 
فرآیند مذکور نظارت دقیق داشــته و در صورت 
مشــاهده هر گونه تخلف به ویــژه اخذ تضامین 
فراتر از مفاد مندرج در قانون بودجه ســالجاری و 
تأکیدات این بانک، نســبت به عزل رؤسای شعب 

اقدام خواهند کرد.

۱۱ - براســاس برنامه ریزی هــای صورت گرفته 
توســط حوزه نظارت بانک مرکــزی درخصوص 
بانک هایی که در پرداخت تسهیلات خرد عملکرد 
مطلوب داشــته باشند، میزان تســهیلات خرد 
پرداختی آنها در رشــد ترازنامه به عنوان عملکرد 

مثبت لحاظ خواهد شد.
۱۲ - در صورت عملکــرد فراتر از ســهمیه های 
مربوطه از سوی شــعب بانک ها، شعب موصوف از 
سوی مدیرعامل بانک مورد تشــویق قرار گیرند. 
لازم اســت آن بانک دســتور العمل تشــویقی 
مربوطه را ظرف یک هفته تدویــن و ضمن ابلاغ 
به شعب آن بانک، رونوشــتی نیز به این مدیریت 

ارسال نمایند.
۱۳ - علیرغــم اینکه در قانون بودجه ســالجاری 
بانک هــای قرض الحســنه مهر ایران و رســالت 
از پرداخت تســهیلات قــرض الحســنه ازدواج 
مستثنی شــده اند، با توجه توافقات به عمل آمده 
نسبت به پرداخت کامل تسهیلات به متقاضیان 

در صف خود اقدام نمایند.
۱۴ - بانک عامل می باید نســبت به فعال نمودن 
شیوه ای جهت دریافت شکایات مردمی برای ثبت 
شکایات تسهیلات قرض الحســنه ازدواج و سایر 
تســهیلات خرد ظرف حداکثر یــک هفته کاری 
اقدام نماید. ضمن اینکه لازم اســت رسیدگی به 
شکایات ثبت شــده در خصوص تسهیلات قرض 
الحســنه ازدواج در اولویت قرار گرفته و به همراه 
گزارش عملکرد شکایات رسیدگی شده هفتگی 
به اداره رســیدگی به شــکایات و تقاضاهای این 

بانک ارسال شود.
۱۵ - متقاضیــان تســهیلات ازدواج می تواننــد 
علاوه بر طرح سوالات و مشکلات خود را از طریق 
ســامانه های موجود در بانک های عامل از طریق 
سامانه CRM و با شــماره ۲۷۰۶ با بانک مرکزی 

تماس حاصل نمایند.
در پایــان این بخشــنامه بر ابلاغ مراتــب به قید 
فوریت به واحدهــای اجرایی ذیربــط بانک ها و 
مؤسســات اعتباری تاکید و عنوان شــده است 
نســخه ای از ابلاغیــه مربوطه به بانــک مرکزی 

ارسال شود. 

کالابرگ

برخی کاربران در پی آغاز مرحله 
جدید اجــرای طــرح کالابرگ 
الکترونیکــی و افزایش ۸۰ هزار 
تومانی مبلغ یارانه پرسش هایی 
را در خصوص نحوه اســتفاده از 
این اعتبار، اسامی فروشگاه های 
زنجیــره ای، چگونگــی خریــد 
بــا کارت هــای بانکــی و امکان 
برداشــت نقدی شــارژ ۸۰ هزار 
تومانــی مطرح کرده انــد که در 
این گــزارش به آنها پاســخ داده 
می شود.بر اســاس مرحله جدید 
طــرح کالابــرگ الکترونیکــی 
که از روز شــنبه ۱۳ خــرداد ماه 
آغــاز شــده اســت، خانوارهای 
مشــمول دهک اول تا سوم و در 
گام نخســت خانوارهــای تحت 
پوشش بهزیستی و کمیته امداد 
امام خمینی ) ره( که یارانه ۴۰۰ 
هزار تومانی دریافت می کنند، در 
صورتی که ۷۰ درصد مبلغ یارانه 
خود را به خریــد ۱۱ قلم کالای 
اساسی پیش بینی شــده در این 
طرح اختصاص دهند می توانند 
از افزایــش ۲۰ درصــدی مبلغ 
یارانه و شــارژ ۸۰ هــزار تومانی 

بهره مند شوند.
در واقع اگــر هر یــک از اعضای 
خانوارهــای دهک اول تا ســوم 

هــزار   ۳۲۰ مبلــغ 
تومان از اعتبــار یارانه 
تومانــی  هــزار   ۴۰۰
خــود را صــرف خرید 
کالابرگ کننــد، مبلغ 
۸۰ هزار تومــان دیگر 
در اعتبــار یارانــه آنها 

شارژ می شود که با استفاده از این 
اعتبار می تواننــد ۱۱ قلم کالای 
اساسی شامل برنج ایرانی، گوشت 
منجمد گوساله، مرغ، تخم مرغ، 
پنیر سفید، شــیر کم چرب پگاه، 
ماســت کم چرب، روغــن مایع، 
ماکارونی، قند و شــکر و حبوبات 
را از هر نام و نشان تجاری انتخاب 

و خریداری کنند.

از کدام فروشگاه ها می توان 
کالابرگ خرید؟

در حال حاضر شــش فروشــگاه 
زنجیــره ای افق کــوروش، رفاه، 
دیلی مارکــت، جانبــو، گندم و 
هفت به این طرح ملی پیوســته  
و به وزارت کار متصل شــده اند و 
طبق اظهارات معاون رفاه وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی تعداد 
این فروشــگاه ها به ۸ فروشــگاه 
افزایش یافته و امــکان خرید از 
تمام شعب این فروشگاه ها برای 

مردم فراهم شده است.
خانوارهــا و متقاضیان 
کالابــرگ  خریــد 
الکترونیکی برای اطلاع 
از اسامی فروشگاه های 
زنجیره ای و نشانی آنها 
می تواننــد به ســایت 
https://shoma. شما( به نشانی(
sfara.ir مراجعه و یا از طریق نرم 
افزارهــای مایکت، ســیب و کافه 
بازار برنامه شــما را دانلود و لیست 
فروشگاه ها را مشــاهده کنند.در 
حال حاضر امکان خرید اینترنتی 
از فروشــگاه مجازی فراهم نیست 
امــا بــه زودی امــکان خرید از 
فروشگاه مجازی متصل به سامانه 

شما فراهم خواهد شد.

با کدام یک از کارتهای بانکی 
می توان کالابرگ خرید؟

خانوارها برای خریــد کالا هیچ 
محدودیتی ندارنــد ولی از همه 
کارت های بانکی اعضای خانواده 
نمی تــوان بــرای ایــن منظور 
اســتفاده کرد بلکه امکان خرید 
کالابرگ تنها از کارت های بانکی 
که به اسم سرپرست خانوار است 
وجــود دارد چون اعتبــار یارانه 
کالابــرگ به  سرپرســت خانوار 

اختصاص یافته اســت بنابراین 
فرقی نمی کند کــه از کدام یک 
از کارت های بانکی سرپرســت 
خانوار بــرای خریــد کالابرگ 
استفاده شــود.نکته قابل توجه 
اینکه اعتبار یارانــه کالابرگ به 
حساب سرپرســت خانوار واریز 
نمی شــود بلکه روی کــد ملی او 
شارژ شده اســت به همین دلیل 
با هر کارت بانکی کــه متعلق به 
سرپرست باشــد می توان خرید 
را انجام داد.در این مرحله امکان 
برداشــت نقدی شــارژ ۸۰ هزار 
تومانی وجود نــدارد و این اعتبار 
با این هــدف به یارانــه خانوارها 
اضافــه شــده که صــرف خرید 

کالاهای اساسی شود.
به گفته معاون رفــاه وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی شروطی برای 
اســتفاده از این اعتبار گذاشــته 
شــده تا جای ممکــن هزینه ها به 
سمت خرید ســبد برود و مردم به 
ویژه دهک های پایین از این ســبد 
اســتفاده کنند. بنابر ایــن امکان 
برداشــت نقدی شــارژ ۸۰ هزار 
تومانی وجود ندارد و صرفا به شرط 
خرید ۷۰ درصــد یارانه ۴۰۰ هزار 
تومانی این مبلغ را می توان جهت 

خرید کالابرگ اختصاص داد.

امکان برداشت نقدی شارژ ۸۰ هزار تومانی هست؟
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